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PEDIGREES OF THE MORDAUNT AND
MONCREIFFE FAMILIES.

SRR @ BMORDATINT @ FANMTITY.

According to records collected in the reign of Charles II., the Mor-
daunt Family dates as far back as the Conquest. By a charter still
extant, one Osbert le Mordaunt, a Norman Knight, was possessed of an
estate at Radwell, county of Bedford, which he had by gift from his
brother Eustace, who had had it conferred upon him by William the
Conquerer for the service he and his father had rendered that monarch
in the congnest of thiskingdom. Sir Osbertle Mordaunt had two sons;
and the son of one of them, Eustace, by marriage with the eldest
daughter and co-heiress of William D’Auney, became possessed of
the Lovdship of Turvey, in Bedfordshire. As was customary in
those, and even much later times, he gave in free alms to some
centres of the Church of Radwell, a church in another village,
and ten acres of land in Turvey ¢ for the health of his own soul,
his wife’s, and the souls of predecessors and successors.”” William
Mordaunt, his son and heir, succeeded him, and he was lord of
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Turvey, Radwell, Asthull, and other lands in the same county. He,
too, was succeeded in his turn by his son William, who also possessed
Chichley, and licence of King Edward I., in the twenty-fifth year of his
reign, to enclose his pasture of Wolsey, his field called Turvey-lees, his
pasture of Manselgrove, and other lands in Turvey, to form a park. He
had issue, and his son Robert succeeded him. Sir Robert was one of the
members for the county of Bedford, in the fifteenth year of the reign of
Edward III. He married Joan, daughter of Thomas Fowick, by which
means he added to his estates those of Clifton and Shefhall. He had a
son Edmund, who married Helen, daughter and co-heiress of Ralph
Brook. Several generations of Mordaunts having succeeded to the
estate, it subsequently descended, between the last date above men-
tioned and the reign of Henry VIL, to John, a barrister. He was
the ancestor of the Earls of Peterborough. IL’Estrange Mordaunt, the
founder of the present branch of the Mordaunt family, was ereated a
baronet by James I. in 1611, He was the fifteenth person in England
upon whom that dignity had been conferred. He had issue by his wife
Margaret Antwerp, two sons and three daughters. His eldest son
and suceessor, Robert, who was knighted in his father’s lifetime, died in
1638, and his eldest son, Charles, succeeded to his title and estates.
Then came Charles, the eldest of the baronet’s three sons, who sue-
ceeded to the estates, but who died without issue.

Towards the close of the 17th century, Sir John Mordaunt, living in
Warwickshire, succeeded to the title and estates through his brother
Charles dying without leaving issue, and he represented that county in
several Parliaments during the reigns of William II1. and Queen Anne.
He first married Anne, daughter of William Risley, Esq., of Bedfordshire,
by whom he had one daughter, Penelope, who died young. Secondly,
he married Penelope, daughter of Sir George Warburton, Bart., of Arley
Hall, Cheshire, and had by her two sons and two daughters. He
died September 6th, 1721, and was succeeded in title and estate by his
eldest son, Sir Charles, who represented the county of Warwick in Parlia-
ment for nearly fifty years. He married first, in 1720, a daughter of John
Conyers, Esq., of Walthamstow,Essex, by whom he had two daughters,
Penelope and Dorothea, both of whom died unmarried; and,
secondly, in 1730, Sophia, only daughter of Sir John Wodehouse, Bart.,
of Kimberley, in Norfolk (a lineal descendent of the Wodehouses of that
place, a most eminent and distinguished family), by whom, dying in
1788, he left issue two daughters, Sophia and Mary, both of whom
died unmarried, anl two soms, Sir John, his successor, and Charles,
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who became Rector of Massingham. In 1744 he married Charlotte,
- daughter of Sir Philip Musgrave, of Kempton Park, Bart., and had a
son, Charles, and a daughter, Charlotte.

Sir John, the seventh baronet, and LIL.D., was for many yeas
one of the Grooms of the Bed Chamber to his Majesty George III., and
represented the county of Warwick, in Parliament, from 1763 to 1796.
He married Elizabeth, daughter and co-heiress of Thomas Prowse, Esq.,
of Axbridge, Somerset, and had issue by her, two sons, Charles,
i his successor, and John, in holy orders, and six daughters, one
of whom, Susan, married, Aug. 30th, 1514, William, the second Earl of
St. Germains, but there was no issue. She died in 1830. Sir John

Mordaunt died Nov. 18th, 1806.

Sir Charles, the eighth baronet, succeeded to the title and estates.
He represented the county of Warwick in Parliament for many years.
- He married in 1807, Marianne, eldest daughter of William Holbeach,
Esq., of Farnborough, county of Warwick, by whom (who died in 1842)
he left issue, John, the ninth baronet, and two dauzhters—one of whom,
~ Mary, who married Thomas Dyke-Aecland, M.P., March 14th, 1841, died
~ June 11th, 1851.

4 Sir John Mordaunt, the ninth baronet, was born August 24, 1808,
and on the Tth August, 1834, he married Caroline Sophia, the second

~ daughter of the Right Rev. George Murray, D.D., Bishop of Rochester,
- by Lady Sarah Maria, younger daughter of Robert, ninth Earl of
~ Kinnoul. Sir John had issue by her—1st, Charles, the present baronet ;
- 2nd, John Murray, born 30th December, 1837, and married, in 1866,
Elizabeth Evelyn, third daughter of John Cotes, Esq., of Woodecote

- Hall, county of Stafford; 3rd, Osbert, born December 4, 1842 ; 4th,
Henry, born 12th April, 1845 ; and two daughters, Mary Augusta and
Alice. Sir John died in 1845, and Lady Sophia, his widow, married
secondly, on the 25th April, 1853, Gustavus T. Smith, Ksq., of Goldicote

- Hall, Stratford-on-Avon.

—— g ah

Sir Charles, the present baronet, and the petitioner in the recent
Divorce Case, is the eldestson of the late Sir John Mordaunt,
Bart.,, M.P., of Walton D'Eville, by Caroline Sophia, daughter of
the late Right Rev. George Murray, D.D., Lord Bishop of Rochester,
He was born in 1836, and succeeded his father as tenth baronet in 1845,
He married, in 1866, Hurriet Sarah, fourth daughter of Sir Thomas






TELE MOMNMORBETREREYE FANMIT Y.

+

The first reecord of this ancient Scotch family relates to Ramerus
de Moncreiff, who was its founder, and who lived between 1107
and 1124, and is said to have been Keeper of the Wardrobe in the family
‘of Alexander I. Matthew de Mencreiff, the fourth descendant from
‘Ramerus, obtained a charter of the lands of Monereiff from Sir Roger de
-"-J owbray, at that time the chief lord. He thereupon got such lands
_rﬁﬂted into a free barony by Alexander II. on the 1st of Feb., 1248, and
. obtained a charter confirming the same to him and his heirs in Oet., 1251,
. He was succeeded by his son, who was, with many other Suntchmen,
‘eompelled to swear allegiance to Edward I. of England, in 1296. He
left two sons, William and Ralph, of whom the elder (William) succeeded
o the estates. Both of them are mentioned in Rhiymer’s Collections and
" in the critical remarks on Ragman’s Roll ; and Matthew of Westminster
' ':,;'- ates that these brothers were two of the Scotch barons who entered
o g[aml and burnt the towns of Connbrigge and Hucklisham, the same.
ear in which their father was compelled to submit to Edward as above
‘ ated. Duncan Monereiff, the son of William, succeeded him, who in
turn was succeeded by his son John, who died at an advanced age in
- 1410. After his death he was represented by his son Malcolm Monereiff,
- Whe was appointed by James IL of Scotland, one of the Judges in the
Supreme Court of Judicature, now called Lords of Council and Session.
By his wife, Catherine Murray, of the family of Tullibardin, he had
several children. He died about 1465, and was succeeded by John, his
eldest son, who got a charter of the lands in Auchindane, in Fife, durin,g
: Eﬂfaﬁhers lifetime, and these he added to the barony of Monereiff in

1464, On his death, in 1490, he was succeeded by Sir John Moncreiff,

his eldest son, who obtained several charters of lands. He married

Beatrix Forman, of Lathrie, and by her left two sons and three
daughters. William Moncreiff, his eldest son, inherited the family
. estates. By charter and by marrying Margaret Murray, of the ancient
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family of Balwaird, he obtained other lands. DBy her he had three sons
—William, his heir, and John, Prior of Blantyre, who, being a ehurch-
man, never married, The prior had a son, named Gilbert, who was
physician to the King, and a man of considerable reputation. The third
son was Alexander, ancestor of the Monereiffs of Kintillo, afterwards of
Culfargie, and then of Barnhill, in Perthshire. But tradition, together
with some old family papers, imputes to John, the second son of Sir John
Monereiff and Beatrix Forman, his wife, the foundership of the present
family of the Moncreiffes, of Monereiffe, in Perthshire, He retired with
his family to Orkney, and there acquired the estate of Rlapness. He
married Isabel Robertson, daughter of Mr. Robertson, of Struan, by whom
he had issue two sons—David, his heir, and William, of whom Mr, William
Moncreiff, minister, of Methven, was lineally descended, the grandfather
of Dr. William Monereiff, physician, of Bristol. John Monecrieff died in
1590, and was succeeded by his eldest son, David.

David Monecreiff, of Rapness, who first married Barbara, danghter of
Mr. Barkie, of Tankeness, by whom he had three sons and one daughter,
David, who succeeded his father, and married a daughter of Mr. Ander-
son, of Holmsound, by whom he had one daughter married to Alex. Hunter,
Esq., of Muirhouse; David died without male issue, and the estates |
passed to Thomas Moncreiff, and then to his third brother Harry, who con- -
tinued the line of descent. Thomas Monecreiff, the second son of the first-
named David, was the first baronet of the Moncreiff family and from .|
whom Lady Mordaunt has lineally descended. It appears that this
Thomas Moncreiff was appointed Clerk of the Exchequer and Treasurer
(Scotland), and being a man of great honour and economy, he acquired |
great wealth. About this time his cousin, Sir John Monereiff—of the
original Moncreiff family—found his affairs so irretrievably embarrassed
that he was compelled to sell the whole of the large property in his pos=
session, which had for so many years belonged to his family. The first -
estate which he sold—Cambee—in 1697, to William Ord, Shirca, elerk of
Perth, for about 40,000 marks (a large sum in those days), did little to get
him out of his trouble, and the result was that he had to sell the lands
andb arony of ‘.Innmmff itself, nothwithstanding that they formed t@
ancient inheritance of his ancestors. He sold them to Thomas Mﬁncrelf,
his cousin above mentioned, in 1663-6. >

Thomas was afterwards created a Baronet of Nova Seotia, by King
James of VII. Scotland, and I. of England, by Royal letters patent to him
and his heirs male. Sir Thomas dying without issue, and therefore his
estates devolved on him and his nephew, Thomas, scn of his younger
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brother (Harry), and eldest son of Henry Moncreiffe, Esq., by Barbara,
daughter of Harry Herbert, Esq., of Cardiff. Sir Thomas married Mar-
garet, daughter of David Smith, Esq., of Methven, by whom he had two
sons—Sir Thomas, his heir, and David, who settled at Moredun, and was
one of the Barons of the Exchequerin Scotland. By the same lady he had
also three daughters, one of whom died unmarried. Margaret, the eldest,
married Lieutenant-General Gordon, of Auchintoul ; and Janet, the third
daughter, the Hon. Captain Charles Barclay, of Maitland, uncle to the

eighth Earl of Lauderdale. Sir Thomas died in 1738, and was succeeded
by his eldest son.

Sir Thomas Monereiffe, the third baronet, who married Catherine,
daughter of Sir William Murray, of Auchertyre, Bart., by whom he had
two sons—Sir William, his heir, and Patrick, an officer in the army. He
died in 1739, and was succeeded by his eldest son.

Sir William Monereiffe, who married Clara Guthrie, of the
Craigo family of that name, in the county of Angus, by whom he had
one son, Thomas, who succeeded him, and one daughter, who was
married to Cunningham, Esq., of Bonington, in the county of Mid
Lothian.

Sir Thomas, who succeeded his father, married, in 1786, Lady
Elizabeth Ramsay, eldest daughter of George, eighth Earl of Dalhousie,
by whom he had one son and one daughbter. Her ladyship died June
drd, 1848. BSir Thomas died March 25th, 1818, and was succeeded by
his son David. The danghter, Georgina, married March 5th, 1818,
George Augustus, the late Earl of Bradford, by whom she had issue.

Sir David, sixth baronet, was born December, 31st 1788, and
married, 12th January, 1819, Helen, the second daughter of Aineas
Mackay, Esq., of Scotstown, by whom (who married, secondly, 30th
October, 1849, George Augustus, the present Earl of DBradford) he had
issue Thomas, the present baronet; William Alineas, born 1825 ; Helen,
married 22nd March, to Edmund Wright, Esq., of Halston Hall,
Shropshire, by whom she has issue; and Elizabeth,

Sir Thomas Monereiffe, of Moncreiffe, county of Perth, the pre-
sent baronet, was born Jan. 9th, 1822, and succceeded to the baronetey
on the death of his father, November 20th, 1830. He married on the
2nd May, 1843, Lady Louisa Hay, eldest daughter of the tenth Earl
of Kinnoull, by whom he has had issue—Ist, David Maule, born 12th
December, 1854, died April 25th, 1857; and Robert Drummond, born
November 3, 1855; 3rd, Thomas George Harry, born 9th October, 1860 ;






..\_-L|

COURT FOR DIVORCE AND MATRIMONIAL CAUSES,
February 16.

e
( Before Lord PENzANCE and a Special Jury, )
——l———

The petition in the Divorce Court was filed by Sir Charles Mordaunt,
of Walton-hall, Warwick, praying for the dissolution of his marriage
with Harriet Sarah, Lady Mordaunt, on the ground of adultery. The
setitioner alleged the marriage on the Gth of December, 1866, at St. John’s

piscopal Church, Perth; cohabitation at Walton-hall, and at 6, Belgrave-
square ; and adultery with Visecount Cole in May, June, and July, 1868,
at Chesham-place, and in July, 1868, and January, 1869, at Walton-
hall ; and adultery with Sir Frederick Johnstone, in November and
December, 1868, at Walton-Hall, and in December, 1868, at the Alex-
andra Hotel, Knightsbridge; and adultery also with some person
between the 15th of June, 1868, and the 28th of February, 1869, The
citation was served on Lady Mordaunt at Walton-hall on the 20th April,

~ 1869. An application was afterwards made on her behalf to stay the
- proceedings on the ground that she was not of sound mind, and was,

therefore, unable to plead and to give instructions for her defence, and
the application was supported by affidavits. Counter affidavits were
filed on behalf of the petitioner, with the view of showing that Lady
Mordaunt was feigning insanity in order to avoid pleading to the petition,
and on the 27th of July, 1869, an order was made that her lmg}*ship’s
father, Sir Thomas Monereiffe, should appear as her guardian ad litem,
for the purpose of raising the question as to her state of mind. On the
30th of July, 1869, Sir Thomas Monerieffe accordingly entered an ap-
pearance, and alleged that at the time when the citation in this suit was
served on the respondent, to wit, the 30th of April, 1869, the respondent
was not of sound mind, and that she has not since been and is not now
of sound mind. The petitioner having taken issue on this allegation,
the question was ordered to be tried before the Court by a special jury.

s

Four of the special jurors summoned in the case not having answered to
their names,

Mr. Serjeant Ballantine prayed a tales, and the requisite number was made
up from the common jurors in attendance. The issue being on the respondent,
her case was in consequence first presented to the Court.

Mr. Searle, in opening the pleadings, said: In this case Sir Charles Mor-
daunt, Bart., is the petitioner. The petition is for dissolution of marriage by
reason of his wife's adultery. Sir Thomas Monereiffe (her father) appearing
as guardian ad litem for the respondent, has pleaded that at the time the cita-
tion in the suit was served upon the respondent, namely, the 30th April, 1866,
the said respondent was not of sound mind, and never has been since, and is
not now of sound mind. The petitioner has taken issue on that plea, and that
is the issue you have to try.
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Dr. Deane then proceeded to state the case, Ile said: My Lord and gentle-
men of the jury—You are probably all aware that Sir Charles Mordaunt has
in this court brought a suit against his wife for divorce by reason of her adul-
tery with certain persons. Gentlemen, with that you have nothing at all to do
—it is not before you to-day. You must dismiss, if you please, from your
minds the fact that there is such a suit at all. For all the matters of the pre-
sent inquiry it matters nothing whether Lady Mordaunt be the most guilty
woman in the world, or whether she be the most true and loyal wife that man
ever had. Her guilt or her innocence are not at present the least in question,
and the only matter before you is this—whether, on a certain day, which I
ghall name presently, or since that day, or at the present time, Lady Mordaunt
1s of sound mind 7 Now, in this Court at least, such a proceeding as the pre-
sent is entirely new. As you are aware, this Court has not been so very many
years in existence, and a case like the present has never yet occurred in it. In
other Courts the proceeding is familiar enough, and I may say there is scarcely
an assize held in the country in which a question like the present may not
arise in respect of criminal trials. I do not know that I can do better now
than tell you what the principle of the inquiry is ; and it is, that no man shall
be put upcn his trial who 1s unable to defend himself, and unable to defend
himself by what is called the visitation of God. Having referred {o the case
of * The Queen v. Frith,” reported in the * State Trials,” wol. 22, and * The
King v. Goole,”” to be found in * Adolphus and Ellis Reports,” in illustration
of the principle governing such cases, the learned counsel continued : There
are other cases, gentlemen, of the same kind, and the inquiry is limited to the
present state of mind of the party accused. In this case the inquiry will begin
on a certain day, That day is the 30th of April, in last year, and the reason
for that I will shortly tell you. It was on the 30th of April that what was
called the citation and petition were served upon Lady Mordaunt. It was,
therefore, upon and from that date that her state of mind became a subjeet for
investigation. It was upon the 31st July in last year that the question for
you was what we lawyers called settled, or put in its proper shape to have aye
or nay from you, and the question so settled for your decision is, whether
Harriet Sarah Lady Mordaunt, the respondent, was, on the 30th day of April,
1869, of sound mind, and has since been of sound mind? There are two
theories upon the point—one that I have to support; the other that my friend
Serjeant Dallantine will have to put before you. My learned friend's theory,
I apprehend, will be this: * True there are certain peculiarities of conduct—
certain symptoms exhibited on the part of Lady Mordaunt which would lead
an unguarded casual observer to fancy that she was out of her mind ; but these
appearances are feigned, these symptoms are all unreal ; they are put on for a
Eurpnsa ;' and I think his theory will drive him to this, that at times, and

efore certain persons, all these appearances and symptoms disappear and my
learned friend will perhaps say: * True, before her relations Lady Mordaun
appears to be a person of unsound mind, but before others she is not so ; it i8
all shamming.” The observation in answer to that is obvious, and it is thiss
How strange that a person charged with such a erime as Lady Mordaunt is in
the main issue shoyld put on these appearances for the purpose of deceiving
those who are most interested in her innocence. If she tried to deceive other
people one could understand thet; but it does seem to me, in my humble
Judgment, a strange thing that before her father, for instance, she should
seem to be out of her mind, but before strangers, attendants, and others, she
should seem to be in her sound senses. My theory is this, that Lady Mordaunt
18 1. truth and in fact suffering from a disorder which, whether primarily or
onginally affecting her blood or her brain or her nervous system, or acting
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through her spinal cord, has proceeded from a given time, was existing on
the 30th April, 1869, and has from the 30th of April last, down to last
Saturday, the 12th of February, 1870, became worse and worse. Now it ma

be of use to you that for the moment, and before I go to the evidence, I as

you to bear these places and these dates in mind. Sir Charles Mordaunt has a
country seat some ten miles from Warwick called Walton Hall. There Lady
Mordaunt was on the 30th of April. At Walton Hall she was served with the
citation and petition. She remained at Walton Hall until the 15th of May.
On the 15th of May she came up to London, and was for two or three days at
Belgrave-square. From Belgrave-square she went to Worthing on the 20th of
May, and remained there from the 20th of May to the 18thof August. On
the 18th of August she was removed to a place called Bickley, near Bromley,
in Kent, and there she has remained, with the exception of a few days’ absence
in London, between the 26th and 30th September, down to the present time.
I will tell you now who were the people who were with her at those different
places and times. On the 6th of May, while still at Walton Hall, she was seen
by Dr. Priestley, Dr. Tuke, and Sir James Alderson, names, I have no doubt,
perfectly well known to several, if not to all of yow. DBetween the 16th and
18th May, when she was in London, on her way down to Worthing, she was
seen in Belgrave-square by Dr. Priestley and Dr. Gull. From the 22nd May
down to her removal on the 18th of August she was constantly attended by a
gentleman of the name of Harris, who is a medical man living at Worthing
On the 24th she was seen by Dr., Tuke at Worthing. On the third of July
she was seen by Sir James Alderson and Dr. Gull also at Worthing. On the
10th July she was seen by Dr. Burrowes and by two gentlemen of the names
of Jones and Orford, whom perhaps you will have the nppﬁrtunitry of seeing,
but whom I may tell you atonce I shall not call as witnesses. The 5th of
August is a very material date. On the 5th of August, ora very short time
afterwards, this matter having come before my lord (Lord Penzance) in various
ghapes, his lordship was pleased to direct that Dr. Wood should see this un-
fortunate lady, and accordingly, not at the instance of either Sir Charles
Mordaunt or Sir Thomas Moncreiffe, who was appointed the guardian for this
purpose of Lady Mordaunt, but of my lord alone, Dr. Wood was directed to see
her, and he accordingly saw her on several occasions downto the 25th Oct. from the
25th August, and down to the present time a gentleman of the name of Hughes
who lives at Bromley, has constantly seen Lady Mordaunt. At the time these
papers were placed before me he had paid her no less than fifty-one visits, and
on Saturday last, the 12th instant, she was seen by a person whose reputation
reaches far beyond the United Kingdom. She wasseen by Sir James Simpson,
of Edinburgh. Confining myself for the present to those medical witnesses let
me tell you what their evidence will be. It will be that the symptoms shown
by Lady Mordaunt are these: Great failure of memory; inability to keep
up anything like a sustained conversation; no power of suggesting asubject;
and, with here and there an exceptlion, slowness, if not of perception, certainl

in being able to answer a question ; a particular stiffening of the body known
to medical men, and called * hysturical catalepsy;'’ and all this, which if you
please, we will for the present call outward acts, attended by certain sy mptoms
proceeding from derangement from within—for instance, a thin, thready pulse,
a certain appearance of the countenance, extreme heat of the head with
coldness of the feet, and a peculiar breath. These, gentlemen, are what the
medical men will describe to you as the state of Lady Mordaunt, with this
most remarkable fact, that whatever may have been her condition on the 6th
May, when three of them first saw her, that condition has become worse and
worse ; and if I am not mistaken, Sir James Simpson will tell you, as others will,
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that there is but little hope of her recovery. Now, you will have it urged, I
have no doubt, by my learned friend that there are motives strong and
foreible on the part of Lady Mordaunt, to feign or simulate all, or some, at
least, of these appearances. My learned friend will tell you, from his own
great experience, what is common in the experience of all of us, that it is not
an uncommon thing for persons accused of this or that crime to feign madness.

Of eourse, no gera{m would feien madness without a motive ; but we must be
very careful while we admit the truth of that, not to give too much weight to
any argument or inference we may draw from there being a motive, for to do

so would be what is called begging the question. It would be avowing the

very point you have to try, to say, that because there is a strong motive to

feign insanity you are at once to dispense with all evidence as 1o the actual

state of mind, and to conclude that because there is motive there is therefore

no unsoundness. One could hardly fancy that for so long a period as from

May to February anybody would be able to keep up, and not enly keep up, but
increase and gradually increase, those symptoms and those appearances. One

of the best tests between real and feigned insanity is the consistency or in-

consistency of the conduct and language of a person. I think I shall satisfy
you in this case that there is no such inconsistency here. There is neither too
much nor too little of feigning. Ihave told you what the evidence of the

medieal men at large will be, and I have mentioned to you the name of Dr.

Wood, who was appointed by my lord to see this lady, and upon Dr. Wood’s
evidence I would for a moment dwell. On Dr. Wood’s first visit, he came to
the conclusion, in his own mind, that pmaihli the unsoundness
of mind might mnot be so certain as to enable him to form abso-
lute judgment ; but he tested, on his first visit and on his subsequent visits,

Lady Mordaunt in various ways. He was often with her. He dired with her
on one occasion, and he played whist with her. During the whole of her

visits he saw that her state was such that she could not talk with him, keep

up any conversation with him, or keep her mind fixed, and yet there were
some slight lights occasionally coming over this darkened mind; while the

whole was overshedowed, misty, and cloudy. He asked her on two occasions
if she would lend him some money. She said  Yes,” and asked him to lend

her some. He offered her silver, but said, “ Why don’t you draw a cheque ?"

Accordingly, she drew a cheque, and he will describe how it was she drew a

uhi?:qun? It was a cheque for £50, and she said she would be perfectly
satisfied if out of that cheque he would give her £5. In a few days she took
another cheque, but she did not draw it. She had forgotten the other cheque, and

she said she would be satisfied with half-a-erown for this, There was another very
painful scene. Dr. Wood called one morning, and asked her a question. He

put before her one of Claribel’s songs—the words, I think, by Mr. Monckten

Milnes, now Lord Houghton. * Strangers yet.” Lady Mordaunt sang one
verse, and then she broke down entirely. I think this is an instance of the
state of mind in which this lady was. In those lines there was much that
would tell upon her condition at the time when she was asked tosing the song

I will read the first verse :—

Strangers yet, after years of life together;
After fair and stormy weathers

After travel in fair lands;

After touch of wedded hands.

‘Why thus joined? Why ever met,

If they must be strangers yet,

After childhood’s winning ways,

After care and blame and praise ¢

RE R L T TUE R L —
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It was a song she was in the habit of singing before all this trouble came
upon her, and when she was at home ; and you know—and we all know —how
some long-forgotten word will strike some chord of recollection that may have
been connected with it ; and it is remarkable that, on singing this, Lady Mor-
daunt shed tears. Dr. Wood, in order {o test the truth of the state of Lady
Mordaunt, asied her from time to time to do the most trivial things. She did
them without a murmur. He got command over her, and then, from first to
last, whatever he asked her to do she did. He would tell her to go and take
a piece of chiva off the mantelpiece, and then another, then hold them upside
down, and in other ridiculous positions, and she would do so. After she had
attempted to sing that song, and had broken down in tears, Dr. Wood said,
 You must sing the song again;’' and, in spite of the distress she felt, she
went to the piano and sang the song again, showing a subjection of her mind
and its utter incompatibility with anything like soundness of intellect. Another
part of the evidence is also very material to be considered. We all know that
there is a good deal which medical men learn from those who are about their
patients. Unfortunately, or fortunately, as the case may be, we cannot get
from the medical men that which they have heard from the attendants. The
attendants must tell you that themselves, Therefore, it will be necessary to
call before you persons who were in attendance on Lady Mordaunt, and the
will tell you that which the medical men could not tell you. They will
you that her nights were sleepless; that she would walk ahout the house,
gometimes dressed and sometimes not dressed; that she would go into the ser-
vants’ rooms at all hours of the night; that her sense of womanly modesty
was gone on many occasions; that on one oceasion, whilst she was being un-
dressed, she went upstairs, and she came back again almost with nothing what-
ever on but a pair of stockings and a short cloak; that later she attempted,
and I believe succeeded in getting into the butler’s bed-room. She weould
perform the offices of nature at any time or place, no matter who might be
present, and afterwards, when told of this, she showed no recollection at all;
that in the earriage when out driving she would try and throw herself out;
that at meals her conduct was such that she would not eat off her own, plate,
but out of the dish; and that if she began to talk sensibly to any perons at
dinner she would soon break off again, Her child was brought to her, but no
one dare trust her with her child. I could go on stating fact after faet, hut I
should only be detailing that which the witnesses will tell you. I shall call
before you, painful as it may be, Sir Thomas Moncreilfe, her father, and I
think he will tell you much that I dare not trust myself to name. You shall
hear it {from bis own lips. Some of the outward acts might be put on for the
purpose of deceiving, but, in her condition and in her language, is it possible
that this young woman, not yet two-and-twenty years of age, has had suffi-
cient strength of will, through ten long months, to keep up this play? But
what shall we say if we distinguish these outward acts from what I will eall
inward symptoms ? Gentlemen, I ask this question: By what stratagem could
this young woman so govern the beat of her pulse or the throbbings of her
heart in the way in which the medical men found the action of those organs ¢
By what cunning device could she so regulate th:a action of her skin that the
clammy, cold perspiration of disease should lie upon it? How could she
modify the temperature of her body so thul‘: the head should be hot and the
feet cold ? By what drugs or cunning devices, not knowing that she would be
seen by medical men, could she bring about that peculiar failure of the brain ?
These are signs that cannot fail. They speak in language that cannot be mis-
understood. No art could produce those appearances. They are produced by
nature alone, and by nature in her distempered, dark, and disordered con-
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dition, Why should I dwell longer before you on this story? If is sad
enough whichever way you look at it—a very, very sad story! The question
for you is whether Lady Mordaunt is a well-practised and artful deceiver—
whether she has been able to take in no Jess than eight or ten of the wisest,
most experienced, and most able medical men which the United Kingdom can
produce—or whether she is in reality suffering under this severe affliction. In
this somewhat rude, and plain, and unartificial manner, I have put before you
the outlines of this case; but I think I have said enough to secure all which
at this moment I care for, and that is your calm, patient, and impartial con-
sideration of that which the witnesses will swear.

Jane Lang, examined by Mr. Archibald : In May, 1869, I became lady com-
panion to Lady Mordaunt, who was at that time in Belgrave-square. It was
on the 17th of May I went to her, and I accompanied her to Worthing, where
I remained with her two months until two days before she left, I was in con-
stant attendance on ker by day, and at night I slept in the next room. Mrs.
Carruthers was another attendant. Mrs. Pickard was there several days.
During the time I was in attendance upon her 1 had opportunities of judging
as 1o her memory and her habits. Her memory was quite wrong. She made
efforts to remember, and asked me to help ber tothink. With regard to recent
events I found her memory quite wrong. She had no notion of things which
happened on the same day. In taking her food she would often use her own
fingers. She would tear her dress with pins. When pins were taken away
she would hide some more. When out walking she would pick up dirty articles
—dried mud. She would pick it up with her hands, and carry it until I made
her put it down. She showed a total want of modesty. She would go about
the house with scarcely anvthing on. She was very dirty in her habits. In
the mornings she had to be washed like a child. Sometimes she would not
speak for days. She constantly walked about at night, and went into other
rooms. She went into the servants’ rooms, until by my orders the servants
locked their doors day and night. She said Sir Charles was locked in, and she
wanted a hammer to break the doors. She once escaped undressed, with
nothing on but a pair of stockings, slippers, an opera cloak, and a muff, and she
went into the drawing-room. She did not show any shame. I used to bribe
her with pennies to go quietly to bed. I used to drive out with her every day.
She asked the driver of the fly to lend her money to pay himself. She tried to
throw herself out of the carriage. I was obliged to keep her always in sight.
She complained of great pain in the head. Oneday when she had a headache,
she put a Eau de Cologne bottle to her feet, and sat with it in that way. Her
feet were very cold. Her temper was very irritable, but it varied. The least
noise would distress her very much—even if any person passing on the road
were talking. There was a very strange expression in her eyes. She said her
dress was contemptible. She destroyed her hat. She complained of the table-
cloth being dirty. She spoke of seeing black things. If 1 left money about
she would pick 1t up and hide it. When I first went she spoke about being
poisoned. I was obliged to feed her. When strangers were present she tried
to compose herself. She became more excited afterwards. Sometimes she did

not sleep for nights together. She said there was a plot against her, and she

had discovered it in & miraculous manner. The baby was not with her at
Worthing, I have seen her once since at Worthing. She seemed to be stouter
and stronger. She behaved very well for about ten minutes, and then threw
herself on the floor, and walked about the house on her hands and knees, and
ate a piece of coal.

Cross-examined by Serjeant Ballantine : She had known me before. I had re-

sided in the same place as she did. My father is a doctor in Newcastle.

el W
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Lady Moncreiffe came only once to see her in July. Two other sisters, of whom
Mrs. Forbes was one, came to see her, and the unmarried one stayed a week.
It was by Laly Moncreiffe's wish that I attended to her.

Serjeant Ballantine: Did Lady Moncreiffe say anything as to what had
occurred at her confinement ?

Dr. Deane cbjected.

Serjeant Balantine : Did you ever confer with her on anything that Lady
Mordaunt told you 7—Witness: No.

Did she speak of what happened at her confinement P—Yes.

Did she mention people she knew P—Yes ; nearly every one.

Did she ever tell you she had been accused of impropriety with anyone 7

Dr. Deane objected, on the ground that this was not material to the question
as to what was Lady Mordaunt’s state of mind.

Lord Penzance : It seems to me the question is, as to what extent Lady Mor-
daunt possessel intelligence. Everything which she said at the time would
have a bearing. If she referred to past events it would have a very material
bearing. It seems to me a most pertinent question as to what occurred. Itis
not a question that can be eschewed.

Serjeant Ballantine: Did she refer to perscns whom she had known
previously 7 I want, if possible, to avoid mentioning names ; but did she accusa
herself of any improper conduet with those persons 7—No.

Never with enybody 7—No.

Then, during the W%ﬂ]l} time you were with her, she never accused herself of
impropriety with any gentlemen at all 7—No.

Never alluded to any such thing 7—No.

Or conveyed any such idea to you ?—No.

You say she did refer to acquaintances —She mentioned the names of ac-
quaintances.

But never mentioned any impropriety f—No ; she talked of inviting people to
a party.

pButFnevar alluded to any impropriety with those people 7—No.

Lord Penzance: Referred to her past life 7—Witness: One day she was
pretty well, and talked of her acquaintances. She talked of them often.

Serjeant Ballantine: Did she ever refer to the child P—Sometimes; no
often.

Did she ask about its health ; or allude to its having been born ill—the state
of its eyes —No ; I donot think she ever did.

Did she ever allude to Sir Charles's visit to Norway ?—Yes, she did.

What did she say about that P—She said she thought at one time of going
with him. She talked of his going to Norway, and of a proposal she should

Eﬂﬁlhe referred to the journey Sir Charles had taken to Norway, and that he had,
told her to go P—Ske never said so.

You said something to that effect 7—Ie proposed she should go.

Did she say why she did not go 7—I do not remember.

Fron the description you have given of her, I suppose you thought it hardly
safe to leave her ?

Witness was here overcome by the heat of the crowded court and fainted
away. Restoratives were administered and in the subsequent examination she
was allowed to remain seated.

Cross-examination continued : She was allowed to sleep alone, but the maid
slept in a dressing-room adjoining Mrs. Carruthers. The dressing-case and
dressing articles were all taken from her. 1f any were left, they were locked
up. She was allowed te have them sometimes, but they were afterwards taken
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from her. She was attended by Dr. Harris and Dr. Gull. Sbe asked me to
write for a cheque-book., She did not draw cheques.

Serjeant Balluntine : Look at those and tell me if they are in her hand-
wril]:ng ?—Yes. Those cheques are in her handwriting. (Cheques put in and
marked,)

Did Lady Monterieffe tell you of certain statements by Lady Mordaunt, a
few days alter her continement P—8he did.

And mention certain names 7—Yes.

Did you ever refer to those statements or mention those names to Lady Mor-
daunt ?—I never mentioned the names.

Did you refer to the statements P—I did.

What did you say P—I asked her if she remembered making the statements.
She said she remembered what was said about her having made them, but that
she did not make them. I did not ask her anything further upon that. I think
she understood what I referred to. This conversation must have taken place
towards the end of July. Lady Moncreiffe came down in July, but was not
staying in the honse. She remained about an hour and a half in the morning,
and took a drive with her daughter in the evening. Lady Menereiffe is here.
[Lady Moncreiite and her husband, Sir Thomas, occupied a seat in the gallery
of the court.] :

Dorothy Frances Carruthers said: I am accustomed to the care of patients
of weak mind. I went to take charge of Lady Mordavnt on 31st May, and
remained until the end of August. 1 was with her constantly day and night.
I slept in a dressing-room adjoining her bed-room. She remembered some-
thing, but she had a bad memory, I think. She talked very little. She would
be an hour sometimes without talking. She generally refused to take food,
and thought it was poisoned. She frequently took it in her fingers, and ate it
ravenously, She would get pins, and tear articles of clotbing to pieces. I
frequently drove cut with her. She used on these occasions to laugh very
much, and lean cut of the earriage and spit. She would sometimes endeavour
to get out of the carriage when in motion, and would also spit in the carriage.
She was very dirty in her habits. She would perform the offices of nature in
the drawing-room and elsewhere ; sometimes in her bed, and then smear her-
gelf. She refused to be washed. She never seemed ashamed or conscious of
what she was doing. She thought one of her nurses connected with the Devil.
She complained of heat and pains in the head. It was very hot. She also
suflered from cold feet and hands. I don’t remember her doing anything with
a Fau-de-Cologne bottle, She had a very vacant look. She never said any-
thing about seeing things, and trying to catch them. She was very anxious to
bave money. She took some coppers of mine, and gave the butler a penny
and asked him to buy tooth-powder. The rest she laid out in postage stamps.
She got sometimes very much excited without cause. She sometimes boxed
my ears without provocation. Her dressing-case was in her room when I first
went; but I removed it in a few days, she asked so frequently for things in it.
I thought she would forget it, but she did not. She continued in the same
state all the time I was with her.

Cross-examined : She never did injure herself. She drove out every day,
but seldom played on the piano. She would sit with a book in ber hand, but
would not read. I can't say that she never read. She was not allowed to go
shopping. I prevented her, because I did not think her capable of making
purchases. .

Why did you think so ?~IFrom her general behaviour. She often wished to
2o shopping. Dr. Tuke sent me to take charge of her. I did not see Sir
Thomas Muncreiffe. I have once seen Lady Monereiffe. I never mentioned
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the circumstaneces of her confinement to her, nor she to me. She often spoke
of her baby. Sometimes she would say she liked her own baby, but more
often that she did not.

And did you ask why ?—I did.

And what did she say *—She generally laughed—that was all. She often
wished to come to London, but I would not allow her. I was told that she was
a lunatic ; but when Dr. Tuke sent me, and from what I saw I considered that
she was a lunatie.

Re-examined : She often spoke of Sir Charles Mordaunt, and wished to see
him. She was angry that he did not come to her.

Mrs. Keddell : I went as companion to Lady Mordaunt last October, and have
remained with her up to the present time.

How did Lady Mordaunt behave at meals #—At times properly: at other
times improperly. She would feed herself with her fingers sometimes, but
not very frequently. I used to help her at dinner. If she were allowed to
help, we would have to wait very long. I had, in consequence to take the
helping on myself. Sometimes she would not begin to help at all; at others
she wounld begin and then stop. I have walked with her. When out, she
would sit down on the roads and gather the: mud. There was no reasen that
she should sit down. When driving she was very silent, and then burst into
fits of laughter; and latterly she got worse. She also tried to leave the car-
riage when in motion. I have often asked her what she laughed at, but she
would give no answer. She had a habit of spitting in the carriage.

What was ths expression of her face P—Sometimes as if in deep thought, then
wild, and at others a stranger might think she was all right.

Was there anything peculiar in her conversation ¥—I never kad any rational
conversation with her.

Why not 7—She eould never collect her thoughts. T spent much time with
her. If she makes a remark it is generally a silly one. If I ask her a question T
generally receive no answer. When out walking we have met people ; but she
did not seem to mind them. If children, she would snateh their hats off. We
met a beggar woman a short time time since, and Lady Mordaunt gave her a
dead leaf, which she had picked up on the road, saving, * God help thee, poor
thing.” She does not read. When I first went to her she n=e to play a little ;
but not now, except a few enatches or bars of a waltz. She was not in the
habit of singing. She often writes. These papers are in her handwriting.
When I see her write, I go to her books a few days afterwards and collect
what she has written. These are what L have collected. (Writings put in
and marked, but not read.) She takes no ecare of her clothes, but is bent upon
destroying them.

How does she destroy them ?—DBy burning and tearing.

And is that frequent P—Very frequent.

Have you noticed her movements ?—Yes ; they are most unladylike.

In what way 7—8&he will throw herself suddenly down on her face or baclk
on the floor, '

What does she eat >—At times large quantities of meat; at others pastry.
She will also pick up wood, and coal, and cinders frequently, and eat them,

‘What sort of temper does she show ?—Not much. She seems very contented
and happy; but at times she gets angry and will strike you. I have often,
but in vain, tried to prevent her eating coal and cinders. Ier child was with
her for some time. It was with her on the 9th of October. I was not by
when she first saw the baby. She had not the chiid often.

Why so 7—She did not seem to care for it, or to know that it was a baby.
She put it on the floor, and allowed it to amuse itself as it could. She gave
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the baby a book to amuse itself with. She was never alone to my knowledge,
with the baby. We took the baby ont in the carriage on two or three occasions ;
but she did not seem to notice it. One day she put the child on the sofa, and
played to it on the piano. Lady Mordaunt seemed to me to be lost to all kinds
of decency or delicacy whatever, of every kind. I remember one occasion,
when Dr. Wood was there to dinner, and whist was played afterwards. I was
one of those who played whist. Comparing Lady Mordaunt's state now with
what it was, I think she is decidedly getting worse. Dr. Reynolds sent me to
Lady Mordaunt.

Cross-examined by Serjeant Ballantine: Before I went I was lady superin-
tendent of a small hospital. I had never attended on lunatics before. I was
told when I went to Lady Mordaunt that she had been ill, and that her mind
might have been affected by her illness. At first I kept a diary, but I thought
I might have very unpleasant things to put in it, and I destroyed it. I read
part of the diary to Sir Charles Mordaunt. I did not know it was coming into
court. I have received one letter from Lady Monceriffe. I do not know
where it is. Lady Moncreiffs came down there three times, and stayed in the
house with her daughter. She was alone with her daughter a few minutes.
Lady Mordaunt did not talk to anyone. I kept those papers for no reason.
[Papers from Lady Mordaunt's drawer.] Lady Mordaunt would not stay with
her father. On one occasion I went upstairs and found her on the bed, and
Jpersuaded her to go down, I have mentioned to her paragraphs I have seen
In the paper. She only laughed at them. Iler maid sleeps in the same room
with her. Her maid is here.

By Dr. Deane: I remember Miss Herbert Marie coming down. Lady
:l"hdmdaunt came up to London while I was there, and returned on the same

ay.

Sarah Barker, examined by Mr. Archibald : I am lady's maid to Lady Mor-
daunt, and went into her service at Bickley on the 31st of Augunst. I sleepin
her ladyship’s bedrobm, and am with her a great deal daring the day, as well
as at night. I have attempted to converse with her on several occasions, but
could get no connected answer. On some things her ladyship's memory was
very good ; on some defective, especially on recent events. She does not take
any heed of her dress. I have seen her destroy her clothes, and put them into
water. She was very filthy in her habits. I have been to London with her
once—I believe, in September. We went to Mr. Money's, in Leicester-square
—nowhere else. I frequently walked out with her at Bickley. Sometimes
she walked very well. Sometimes she wounld lie down in the road. Sometimes
she would go into shops. I was obliged to use force to get her home. In
driving out she would spit out into the road. She has got out while the
carriage was in motion, and I have had to run after her on the road to Chisle-
hurst. T locked Lady Mordaunt in her bed-room. Before that she had come
out and gone downstairs. The butler's bed-room was at the other end of the
passage. I have seen her there in her nightdress. That was before I began
to lock the door. When the baby was with her she did not appear to care for
lﬁ gh?]haa never been left alone with the child. I was sent to Bickley by

r. Gull.

Serjeant Ballantine : In whose service had you been before ?

Witness : What has that to do with the present ease ?

In whose service had you been before >—I had been in Paris before.

In whose service in England #—T had lived in Dr. Spiers’ service, .

Had you been in service with Dr, Reynolds P—No.

Did you write any letters when you were down there —I wrote three or
four to Lady Laura Moncreiffe.

a i ol -
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Did you receive any 7—No, T received none.

Did “you keep a diavy #—1I did, for two or three weeks, not after. I gave
the contents to the lawyer.

Did anybody tell you to destroy it 7—No.

Di% your diary contain facts from day to day?—It was for about one
month.

Lord Penzance: You gave the contents to the lawyer, and then destroyed i‘t.
thinking it of no further use. Did not the lawyer tell vou to keep it 7—He did
tell me to keep it. I destroyed it last November.

Serjeant Ballantine: Then why did you not keep it —Because I was told
that I was not wanted.

Who told you #—Sir Charles Mordaunt’s lawyer. ‘

Did you have any conversation with Lady Mordaunt about ber separation
from Sir Charles ?—I never had any conversation with her ladyship, and her
ladyship never mentioned it.

Do you mean to swear that Mr. Harney, Sir Charles Mordaunt’s solicitor,
said you would not be wanted ? —Mr. Harney said, as near as I can remember,
“ We are not going to trouble you.”

By Dr. Deane : He told me that last week.

To the Judge: Before I went to Lady Mordaunt's I was in the service of a
Mrs. Grubb, in Golden-square.

Dr. Priestly, F.R.C.8.: I have attended various members of Sir Thomas
Moncreiffe’s family, and among others Lady Mordaunt. On the 6th of May I
went down to Walton Hall, with Dr, Tuke and Dr. Harrington Tuke. 1 have
with me notes which I made at the time of the state of Lady Mordaunt., I
got down to Walton about the middle of the day, and I immediately saw
Lady Mordaunt in the luncheon-room. Dr. Tuke and Sir James Alderson were
there also. Lady Mordaunt recognised me. She was seated at a working
table. I saw, subsequently, that she was writing to her husband, Sir Charles,
She was conversant at first, but soon lapsed into taciturnity, and conversation
became impossible. I asked her varions questions as to her conversation. She
replied in monosyllables, and then refused to reply at all. Mrs. Forbes, her
sister, was there. Lady Mordaunt was one of the party at luncheon. She
left the room with Mrs. Forbes; and as she left she stood a few moments at
the door as if she were unconscious. I went up with the other two doctors to
her sitting room, and found her greatly perturbed, distressed, and afraid. We
remained about an hour, and all attempted to converse with her. I do not
think I got a reply to a single question I asked her. Sometimes Dr. Tuke was
with her alone—sometimes Sir James Alderson was with her alone. We were
at the heuse about four hours. On the 16th of May, with Dr. Gill I saw
Lady Mordaunt in Belgrave-square. 1 saw her on the 17th and 18th. Dr.
Gill was with me on two occasions. We were both agreed she was of unsound
mind, and quite unable to manage her own affairs. Her memory was almost
annihilated. She eould understand nothing but the simplest things. She seemed
to bein a very weak condition of physical health. Her pulse was very feeble.
I do not know such a disease as hysterical catalepsy. The cause of the latter
state is some derangement of the nervous system. Generally there is a tendency
to something worse when there is catalepsy, but not necessarily of unsoundness
of mind, though that may follow, or be associated with it. I did not make
any observations on Lady Mordaunt’s head or feet, The expression of her
countenance was that of mental weakness.

Cross-examimed by Serjeant Ballantine: The symptoms eonnected with
bysteria are different in various persons, and many ladies are subject to it. I
had not observed hysteria in Lady Mordaunt before. Catalepsy is not very
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common. I had attended Lady Mordaunt before. Iler confinement was on
the 28th February. I was in communication with her family some days before
her confinement. I have seen Lady Moncreiffe on several occasions, and have
had a conversation with her about her daughter. Within a fortnight after
her confinement I had letters from Sir Charles as to the state of her mind. I
inquired as to the antecedents of the disorder, as to her confinement, as to any
statements she had made, and what those statements were. 1 heard those state-
ments were made to others. I never heard they were made to Lady Monecreiffe.
I heard she had accused herself of improprieties with other men.

Serjeant Ballantine : You reported Snat she had suffered from puerperal in-
sanity, and wags still suffering under delusions. What were the delusions ?—
That she was still mistress of her own house. That Sir Charles would
return,

And you do not refer to those statements as to the improprieties with other
men —I do not.

You do not come to the conclusiou whether these were delusions or not ?—1I
came to the conclusion that they were delusions.

And they affected your mind as to whether she had delusions or not 7—Neces-
sarily ; of course.

Now, supposing she had given an account of matters she had with other
people, and that turned out to be true, would that have affected the judgment you
had formed ?—Not the least.

Then you think she may have given accounts that were true, and was suffer-
ing from puerperal insanity also *—Yes; quite possible.

Is it probable 7—There is much self-accusation. Generally it is not true.
In the majority of cases it is not.

Suppose it turned out in any instance that they were correctly stated, would
you believe her still to be insane 7—Certainly.

Would it have no bearing on your opinion ; and if such matters were true,
wonld you still think she was suffering under puerperal insanity ?—Yes.

What were the delusions 7—Had been told she had with difficulty been kept
in bed, and she had shown symptoms that she had febrile disease.

I was referring to delusions.—The delusions I noticed was that she was still
mistress of her own house, and that her husband would shortly return.

_Isthat the principal delusion to which you refer ?—That is the principal delu-
sion to which I refer.

You say, “ Some of which still exist.” Now which of those have departed,
and Wh:ilch still exist 7—1I believe Lady Mordaunt believes herself still to be
poisoned.

Do you really mean to say that, in referring to delusions in this report of
yours, you did not intend her statement in relations to these gentlemen ?—Cer-
tainly not.

They had no bearing at all on the operations of your mind P—I cannot say .
they had no bearing at all.

Supposing those delusions to be untrue, would not that be the most promi-
nent feature of insanity that eould exist >—~Yes, that would be.

Did you take any means to ascertain before your report whether the state-
ments were true or false ®—I believe, so far as recollection serves me, that I
took it from Dr, Tuke.

I want to know, did you take means to satisfy your mind whether her state-
ments were true or false >—No, I did not.

Would it not he necessary before you made that report ?

Lord Penzance: It is impossible that a medical gentleman conld set out on
an investigation 3 that kind.
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Serjeant Dallantine : I think you attended Lady Mordaunt in the previous
November ?

Dr. Deane (objecting) : Your lordship knows what is coming.

Lord Penzance: I have not the least idea.

jeunt Ballantine : I propose going into the circumstances of her confine-
ment, and of her health previously,

Dr. Deane: The desire in this case is to exclude as fur as possible anything
between Sir Charles and Lady Mordaunt and other persons, and to confine our-
selves to the state in which Lady Mordaunt was. If we are to go into all
these matters we are trying the main issue and prejudicing the main issue, and
it is impossible to go into what my learned friend is entering upon without
prejudicing persons outside. We should be really trying the case as against
those who cannot appear here.

Lord Penzance : The two reasons you give are good reasons why the Court
should not allow anything to be gone into in evidence that is not material to the
issue. The question is whether this is material or not to the issue. As I under-
stand it from your own opening the case on the other side, it is that this lady
was simulating insanity. If that is the case, it is impossible that we can exclude
from the consideration of the jury those facts which show that she had a motive
for simulating insanity.

Dr. Deane: Iwill admit, if my learned friend will allow me——

Serjeant Ballantine : Do not admit anything.

Dr. Deane: I will admit the strongest instance. Suppose that these pre-
seriptions which Dr. Priestley gave her are not for insanity—what possible
bearing can that have on the issue?

Lord Penzance : Itall depends on what Serjeant Ballantine is going to prove.

Serjeant Ballantine : This matter I shall bave to bring forward in relation
to the child, and statements made by Lady Mordaunt in connection with the
disease from which the child was suffering, which make it necessary that we
should go into this,

Lord Penzance: It seems to me, from what I know of the case from the
affidavits, impossible to prevent Serjeant Ballantine, if the interests of his
elient require it, from going into all the facts which tend to show how subse-
quent acts, or the symptoms she exhibited, were the result of some voluntury
action on her own part, and were not the result of disease. The case on your
side is that she was affected with insanity, and on the other side that there was
no insanity, and that she made statements on her part involving other persons,
which give a motive for simulating insanity. It is impossible to avoid allowing
them to put what was the meotive in her mind. If it was not a question of
good faith all this would be immaterial, but where it is a question of good faith
it is impossible to exclude it.

Mr. Archibald submitted that the case was analogous to that of a question
of insanity raised at a criminal trial for murder, in which no evidence was
allowed. Upon every ground of analogy, therefore, the petitioner cught to be
restricted to the 30th April, 1869,

Lord Penzance : If you say her condition depends upon what took place at
her confinement, and you are in consequence allowed to prove what then tock
place, why should you not go back to a period anterior to that ?

Mr. Archibald admitted that the line was a delicate one to draw, but urged
that it should be drawn.

Lord Peuzance: It seems to me that no such line can be drawn as that con-
tended for—namely, that the Court is to exclude all the facts and circumstances
that happened before the 30th April. I do not recollect a case presenting the
same features as this case does. It it said that the lady is simulating madness
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and it seems to me that the petitioner cannot put his case before the jury or that
head without showing the circumstances under which this motive for simula-
tion can arise. It is unfortunate that the vecessities of the case should make
them necessary, beeause it is going through an investigation that will have to
be gone through upon the trial of the actual question in issue; but I see no
possibility of excluding them if the petitioner wishes to produce them. They
are, in my judgment, material. I think the evidence must be received, but I
will take a note of the objection.

The question was allowed, and the cross-examination of the witness con-
tinued: I gave medicine for a discharge from which Lady Mordaunt was
suffering.

Am I right in supposing that it must have been an innocent discharge; or
was it the result of improper intercourse P—It was innocent; it was not of
a specifie character.

Was there any time when you thought it might have been otherwise *—No;
I mever thought it otherwise. As I have said, it was not of a specific
character.

Was it of a character that would produce upon a child the same symptoms as
a complaint of a specific character P—Yes.

If of an innocent character, would you not have thought that it would have
yielded sconer to your remedies 7—Not necessarily.

When did you see the child 7—I saw the child shortly after its birth, It was
then perfectly well, and the complaint from which it afterwards suffered could
not of been of a specific character, seeing the rapidity with which it was cured.
1 examined Lady Mordaunt on several occasions, extending over a considerable
period. I saw her during hcr pregnancy, and she was then suffering from

the same disease in an aggravated form. The remedies I used would be applic-
able to disease of a specific character,

_Re-examined : Though the treatment is the same, the complaints are totally
different. I am quite certain this was not the specific complaint.

Dr. Tuke : I am a physician and Fellow of the Royal College of Physicians
On the 6th May I accompanied Dr. Priestley to Walton Hall. I have been in
court while he was examined, and agree with his account of that visit. As
far as it goes it is perfectly accurate. I previously saw Lady Mordaunt in
April, and made a more particular examination of her state, and my conclusion
was that she was suffering from puerperal insanity, and also catalepsy. The
catalepsy was less severe when I saw her on the second oceasion. On the 6th
of May I thought her weakness of mind was more pronounced. From my

experience I considered that she was not capable of managing her affairs. 1
have not seen her since.

Cross-examined by Mr. Serjeant Ballantine: T suppose before you formed
§ﬂ$ﬁ opmion, you inquired what the circumstances of her confinement were 7—
id.
_And what had passed between her and the different persons about her ?—I
did. T heard the whole of the statements she is alleged to have made. I
think I went fully into her history.

Was that with Lady Moncreiffe *—~No; I had no communication with Lady
Monereiffe.

Did you assume the statements she made to be delusions ?~I thought they
were delusions.

Assuming her to have stated that she had acted with the greatest impropriety
with a variety of people, you conclude in your mind that they were delusions ?
—If Lady Mordaunt had acted in that way with only one person it might have
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been different, but it seemed to me to be incredible that a lady within a few
weeks of her confinement weuld have acted in that way with half-a-dozen.

Was that what you were told F—Yes.

It was the cireumstances, then, under which that impropriety was alleged to
have laken place that gave you the idea of delusion ?—It was a strong element
in my consideration.

Was it not the most serious of her delusions '—1It is an ordinary delusion in
puerperal mania. I had evidence of other delusions, and having that evidence,
and the lady being clearly insane, I thought myself justified in excluding that
particular delusion.

But why did vou exclude it ?—Simply because it involved other persons,
which I was anxions not to do; and the lady clearly was insane.

But you discovered no actual delusion ?—Yes, I did.

Name one.—She had a delusion that there were dead bodies in the room.

Did she say so to you?—Yes ; in this way. I was told of it by Mrs. Forbes,
and asked her about it. At first she would not answer, and then said * But
there were dead bodies there."”

Mention another delusion ?—She thought she had been pursued. Mus.
Forbes first told me of it. I ascertained that there was no laudanum in the
room. She had also a delusion as to her husband's absence.

Sir James Alderson: I am President of the College of Physicians. I went
to see Lady Mordaunt on the 6th May. I saw her, and considered her of
unsound mind. I saw her again on the 3rd July, in company with Dr. Gull.
She was then at Worthing., I remained with her two or three howrs. She
was worse than when I first saw her. I examined her bodily symptoms, and
found them more strongly marked than on the previous occasions. They were :
vacani look, cold, wet hand, feeble pulse, stained tongue, and an atmosphere
about her peculiar of insanity. Herattitude was fixed and meaningless, and I
eould not get a single raticnal answer from her. I endeavoured to converse
with her. There was an attempt on her part to do so, but she scon lost the
thread and burst out into asilly laugh. 1 saw several seraps of writing which
she had written, but I did not see her write, That was the last time I saw her.
I have heard the evidence given by the servants to-day, and it has not changed
but confirmed my conclusion as to her insanity.

Cross-examined : I think I could distinguish an insane patient in the dark
by the smell.

By the Court: It is my experience that women suffering from puerperal
insanity often accuse themselves of impropriety.

Sir James Simpson, examined by Dr. Deane : I am a physician, practising a
Edinburgh, I saw Lady Mordaunt, at W_'ulmn, in }iiﬂ{:].l, and also last Satur-
day. I found her last Saturday perfectly insane.

What was her bodily health >—She was in the vigour of bodily health; far
stouter than when 1 saw her before.

Had she any conversation with you ¥—Yes,

Will you state what it was 7—When we first entered—Lady Louisa Mon-
ereiffe and myself—she at once recognised us. Lady Louisa asked her if she
would like to see her sister Blanche. She said, no, but she would like to see
Charley. After that she wandered in her conversation, and on my leaving she
asked me to be sure to send her up the book, the glass-jar, and new footman 1
had ordered for her.

What are the chances of recovery in puerperal fever 7—Women sufferin
from it generally get well before the year is out, but after that the chances
diminish. It is said in our books that almost one-third remain insane.

What is your opinion of Lady Mordaunt 7—When I saw her ten monthsago
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I told her father that I thought he ought to get her away and put her under
proper treatment, otherwise she might become permanently insane.

And what was your opinion when you saw her last Saturday 7—She was
worse, growing stronger in body, but weaker in mind—a bad symptom. I
have seen a great many cases of puerperal insanity, and I have come to the
conclusion from what I have seen that she is utterly insane.

Lord Penzance: Permanently insane ¥ —Time alone’can determine. That I
should consider to be the initiative symptom of the disease. Mrs, Forbes, her
sister, told meof it.

Do you suppose she was in a state to know what she was talking about at
that time 7—She might be for the first few days, but not after.

Then you treated those statements as delusions ?—I thought them very pro-
bably delusions, because they are a very common form of delusion in puerperal
cases. | remember sending Dr. Priestley, who was my assistant, to a puer-
peral case fifteen years ago, and the moment the lady saw him, she cried out,
“ There's the father of my child.”

To his lordship : A woman suffering from the disease, and having delusions
would be most likely to have them in respect of sexual matters.

Dr. Gull, examined by Mr. Archibald, said that in May, 1869, he was called
in to see Lady Mordaunt, and made a consultation with Dr. Priestley. Found
her state to be in remarkable uniformity at six different visits. Could not find
that she had any mental comprehension at all. Questioned her in every way.
Even alluded to her unfortunate position as he had heard it, but could not make
any impression on her mind. On one occasion pressed her very earnestiy on
that point, and asked her what she thought was best to be done. She turned
round and said she thought a dose of castor oil would put it all right. She
seemed to have no power of mind at all. Bhe had a singularly absent expres-
sion, and would often burst into a meaningless laugh without any cause. Had
not found any improvement in her at Bickley, and believed her now to be of
incapable mind. Last saw her about three weeks since.

Cross-examined : Would not believe her capable of drawing cheques accu-
rately. None of the cheques produced were written since he saw her, and in
one of them the sum was not written. Two of the cheques were numbered.
OUne had gotaD. Knew that he was called to see whether she was sham-
ming. Would say the first two cheques were inconsistent with insanity, the
others mot. Was much struck in finding that Lady Mordaunt would do any
such absurd thing as to take an article off the mantel-shelf and turn it upside
down when he told her to do so.

To the Judge: The best proof of her insanity was the uniformity of her
absence of mind. If she were to try to put on insanity in the presence of
persons attending her, there would be signs of mental agitation. I spoke of
he:_r child, her husband, and of the condition she was in before the world. 1
might as well have spoken to a piece of wood.

Dr. Burrowes first saw Lady Mordaunt at Worthing, at the request of Sir
Charles Mordaunt's solicitor. Formed the conclusion that she was quite
incompetent to give advice or directions to any legal adviser. Her external
aspeet was that of health well nourished, but her countenance was very pecu-
liar, and she was every now and then knitting her brows. Mr. Offord, Mr.
Jones, an1 Mr. Harris were also present, The evidence he had heard con-
firmed his opinion.

Cross-examined : Had written a letter stating that he should require much
longer and certain personal inquiry before he could pronounce a definate opinion
as to her state.

Dr. Russell Reynolds, who accompanied Dr. Burrowes on the occasion, stated,
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Dr. Harris was the first witness called. He said—I am a surgeon, in prac-
tice at Worthing. On the 22nd of May last I was called in to attend Lady
Mordaunt. I attended her during the whole time she was there. I had ample
opportunities of seeing the state of her mind, and I agree with the medical
evidence given the previous day as to her maamty

Cross-examined.—I believe she was suffering from puerperal insanity, and
I also believe that such insanity might have existed at the time of the birth of
the child, and even before it. In such a state of things there are sometimes
delusmna sometimes there are not. I would attach nn importance to state-
ments made by a woman suffering from puerperal fever. The symptoms of
such fever are wandering, muttering, rapid pulse, hot head, and these might
go on for days after confinement. No medical man could mistake the
symptoms.

Cross-examined.—The symptoms I have described often become permanent.

Mr. Hughes.—I am a surgeon, in practice at Bromley in Kent. I attended
Lady Mordaunt. I attend her now. I have paid her over 50 visits; some of
them—in fact many of them—extending over three hours. The conclusion I
have come to is that she has no mind and no memory. I never saw anything
very indelicate about her. 1 haveseen her throw herself on a couch and throw
up her legs, and that was about the most indecent act I ever saw her guiity of,
I last saw her the day before yesterday, when she was getting sadly worse.
There was no mistake about it. She was totally incapable of doing anything
for herself. She was getting better in her physical condition, and I conceive
that if she was shamming that could not have been the case. I have done
everything I could to ascertain whether she was shamming or not, and I have
come to the conclusion that she was not. I believe her to be totally insane,

Cross-examined.—1 have referred her to what she was stated to have said
on the cccasion of her confinement. I could get nothing out of her. 1 believe
her madness ensued immediately on her confinement.

By the Court.—Her general bearing is very -uncertain. It is difficult to
arrive at the state of her mind—whether she is happy or unhappy.

Dr. Wood said—On the 5th of August I was appointed by the Judge of
this court as a referee in case of difference between Dr. Gull and Dr. Reynolds
in the case of Lady Mordaunt. I first visited Lady Mordaunt on the 18th of
September last. That was in the neighbourhood of Bromley. I went with
Mr. Hughes. She was upstairs and came down to us. I had not seen her
before. Mr. Hughes introduced me, when she said somewhat sharply, “ 1 am
very well. I do not reqnire your attendance.” I told her to sit down, and
she did so. I sat down beside her. I asked her how long she had been
there. She was a silent for a time, and then said, “ I don't know.” I asked
her the same question over and over again, but could get no intelligible
answer. 1 then asked as her to her health, and had great difficulty
in getting answers. I found her pulse weak, her hands and feet cold,
and her eyes small. I asked her to sing a song which I selected.
The song I selected was entitled * Strangers yet!” She got through
the ﬁl‘ﬂt verse and then burst into tears. I pressed her to proceed,
which she did, but wvery imperfectly. I then asked her to do certain
acts of a ridiculous character, which she did at once, and which no one
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except imbecile, would on any account have performed. T told her that I did
not consider her an ordinary patient, and that I had come there for the purpose
of examining her, in order to see whether she was shamming or not, I told her
it was no use attempting to deceive me, as I should be sure to find her out. On
the 23rd of September 1 visited her again. I found her in the room standing
statute like, looking around her in a vacant manner. I could never get a prompt
answer, or anything consistent out of her, I tried her with money. I pro-
duced some, and asked her to name the coin. She !did so correctly. I then
asked her to tell me the amount, but she could not do so. She seemed anxious
to have the money in her hands, and asked me to give her some. 1 said I
would, and asked her to write a cheque. She did so on a piece of paper. The
cheque was on Gurney and Company. but being incorrectly written I sug-
gusted that she should write a note to Messrs. Gurney and Co. on the back of
it. The cheque was ** Lady Mordaunt, £500. Messrs. Gurney and Co., pay
Lady Mordaunt £500.” She also wrote a note on the back, telling them to
send it to her address, which she gave wrong. I asked her where Gurney and
Co. were, and she said in Warwick., I then asked her when 1 got the money
for the cheque what I should give her for it, and she said “£5.” I was with
her for about two hours on this occasion. I visted her again on the 26th of
September. I went there in the afternoon. I dined with Lady Mordaunt.
She took the place at the table which ladies generally do. She sat at table and
helped those at it to soup, but she abruptly left off doing so and became taciturn.
That was her general habit. She remained at table, but took no part in the
conversation that was going on. I saw her again on the 30th September. I
asked her about where she had been, as I knew she had been to London. I
could get noanswer from her of an intelligible character. I found in all my
conversations with her that if I asked her to do any mechanical act, be it ever
so gilly or ridieulous, she would do it at once, but if 1 asked her any gquestion
which required the least effort of mind to answer it, I could get no answer.
She never spoke to me about the cheque she had given me, and never asked me
for the five pounds. On this occasion I made her draw another cheque. It
was incorrectly drawn, and she did not seem to understand the instructions ¥
gave her to write it correctly. She put no date to the cheque. I asked her
what the cheque was worth # She said half-a-crown, which I gave to her. 1
asked her whether she believed that to be the value of the cheque, and she
said she did. All her answers were given with the greatest hesitation. I also
saw her on the 4th Oectober. She was standing in the room quite passive, and
when I went in she left abruptly. I thought at that time she did not seem so
lost as on the previous occasion. I believe the child was with her at that time,
and I asked to see it. She lefl the room to feteh it, but came back without it.
Afterwards the child was brought by tho nurse. She did not manifest any
interest in the child. She looked at it, but did not take it. That was my last
visit. From all these visits, I was struck with the remarkable consistency of
what T may call her inconsistency. There was the same thing day by day.
Her mind seemed a perfect blank. She appeared capable of being roused and
inflneneed by a stronger mind, but when roused to do a rational act such act
was never sustained. 1 believe that she was capable of doing at the bidding of
others a rational act, but quite incapable of reflection.

Cross-examined.—I believe that if a cheque-book had been placed before her,
and she had to write a cheque, she could not have done so; but if any one sat
at her elbow and told her what to write, she would have done so. When I
played whist with her, T was her partner. She made mistakes, but not diffe-
rent to what any other rational person might hz_we made. As to her eing-
ing the song, I think what she did was a manifestation of natural {feel-
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ing, and consequently rather inconsistent with the notion that she was
gshamming.

Mr. Serjeant Ballantine: What were the mistakes which she made at whist
—revoking suit F—Witness: Yes.

Well, did you never revoke, doctor (laughter) ?—1I have done so.

Well, I hope you do not consider that any indication of insanity (laughter) ?
—Certainly not of itself.

Re-examined —I observed her great docility. She went on singing the
song, notwithstanding her emotion. I think that was a remarkable example
of her docility. 1 drew the conclusion as to the consistency of the manifesta-
tions of her mental condition from my general visits,

By the Court: You have had large experience of cases of insanity in hos-
pital ; is the condition of mind which you have described one that is familiar
to you P—Oh, yes; I do not say that it is very common, but I would not say
that this is a case of pure dementia. It would be rather difficult to describe
her condition. It seems to me to be an arrest of mental power which does not
strictly belong either to the class of imbeciles or insane persons. Her replying
to questions after hesitation would be a symptom common to females sufering
from puerperal insanity. I think it impossible for her to have simulated with
such consistency for such a length of time. It would be almost impossible for
an experienced artist to doit. I think that at some time or other she would
have been surprised, and otherwise have given indications at variance with her
general demeanour. I think the improvement of her physical condition de-
scribed by Mr. Hughes is evidence of a tranquil mind, which, under the
conditions of her being separated from her fiiends and visited by medical men,
would not bave existed in a person of sane mind. TPuerperal insanity does not
necessarily occur immediately after confinement. It may occur a couple of
months or so subsequently ; but I have never known it announce itself sud-
denly ; it is always more or less progressive in attacking the patient.

Sir Thomas Moncreiffe.—I am the father of Lady Mordaunt. On the 10th
of May last year I saw my daughter alone at Walton Hall, about luncheon L
time. I slept there all might, and left the next day. I was with her the
greater part of the 10th of May. I attempted to hold conversation with her,
but could not succeed in engaging her in a sustained conversation. I saw her
on the 11th before I left. 1 spoke to her from time to time about Lady Louisa
(her mother). I have asked her whether she would like to see her mother ;
sometimes she would say * Yes ;" at other times she would seem indifferent;
at other times she would say “ No.”” Her manner and answers with respect to
her sisters were of the same nature. I told her that shg would have to leave
‘Walton Hall. She left on the 15th May, and seemed quite content to do so.
I came to London in the same carriage with her. Her conduct varied on the
way—sometimes she appeared annoyed, sometimes pleased. She subsequently
went to Worthing, where I saw her on many occasions; five times in May,
twice in July, and altogether about 20 times. Her manner varied in accord-
ance with the symptoms described by previous witnesses. ,

Cross-examined.—I saw her on the 20th of March at Walton IIall. Lady
Louisa was with her two days after her confinement, and stayed a short time
and left; but subsequently returned, and stayed with her for a long period. L
heard from Lady Louisa statements which Lady Mordaunt had made to her
about the child not being Bir Charles's. Lady Louisa also told me the name
of the person to whom Lady Mordaunt attributed the paternity of the child
Lady Mordaunt addressed a letter to her mother, dated the 8th of October. L
have seen the letter. I do not remember its contents. I should not remember
its contents if I were reminded of them. I am not aware whether the letter i8
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in existence. I saw it a week ago in Mr. Benbow’s, my attorney’s, office. I
don't recollect reading it. It was not read to me. I don’t recollect that
it was.

The letter was produced and read. It ran as follows : —

“ Oet. 8, 1869,
“My Dear Mother,—I am at last able to write a line to tell you that I am at
liberty to write and say thatI am quite well. The ¢ Bird* has taken a journey
home to-day, He has become very cockey of late. I hope *Bunchy’' was not
any the worse for her last visit. Sheseemed ingood spirits. She did not divulge
much of home news. I should be much surprised at the frost if it comes.
“ (Bigned) Hawxan Saran MorpauvsTt.”

Cross-examination resumed,—‘ Bunchy” is one of my daughters named
Blanche, who is known by that name to her sisters.

By the Court.—The * Bird " is Sir C. Mordaunt's butler.

Cross-examination resumed.—Blanche visited her sister in October. Mrs.
Forbes was confined three weeks ago, and still keeps her room.

This closed the case for the respondent.

Mr. Sergeant Ballantine then proceeded to open the ease for Sir Charles
Mordaunt. He said—£Gentlemen of the Jury—it is impossible not to feel that this
case is one of the utmost gravity, and one in which great interests are in-
volved. It also involves much misery, from which I should like, as far as
possible, to protect those connected with the case, for it is almost impossible to
consider all that has transpired with reference to this young lady without
feelings of sympathy ; but at the same time, gentlemen, you must not forget
- the heavy interest on the other hand, the position of my client, Sir Charles
Mordaunt—a man of honourable name, who has represented his county in
parliament, and who has always been looked up to with respect by all who
have been acquainted with him. The question now before the court is whether
all inquiry into matters shall be shut out, which, if not inquired into, will be a
blot upon his future life. Under such circumstances it is scarcely necessary
to say that I feel the heavy responsibility resting upon me, and that I shall
conduct the case with the greatest anxiety. I know that I have a task of ex-
treme difficulty to perform, but all I can say is that I will endeavour to cause as
little pain to others as the necessity of the case will permit. I donot quite agree
with my learned friend on the other hand, that this case is analogous to ordinary
eriminal cases, in which the prisoner is called upon to plead. In such cases
the question frequently is whether a man upon his trial for an act which may
cost him his life, shall in consequence of his state of mind be called upon to
plead. In such cases the question frequently is very different. It is whether
Sir Charles Mordaunt, who complains of the deepest injury, shall be shut out
from any means of redemption, and I trust that the jury will bear that matter
in mind. I willnow, witg my lord’s permission, eall uttention to the nature of
the inquiry somewhat more in detail than my learned {riend has done. You
are called upon, gentlemen, to consider whether, on the 30th April, or subse-

uently, the lady was of sound or unsound mind, and in dealing with the case
%wili first call attention particular)y to the date, when it is alleged that the
lady was insane, and unable to give instructions for her defence in a suit insti-
tuted by Sir Charles Mordaunt for a dissolution of his marriage. Having
called attention to that which is really the issue presented to the jury, I
will present the case upon the part of Bir Charles Mordaunt, and con-
sider the evidence given on behalf of those who seek to stop the suit. The
testimony of the witnesses who have been called may be divided into two parts,
one of the scientific opinions founded upon alleged facts. Now with regard
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to the evidence as to those facts I must say that it appears extremely suspicious,
because it did not tally with the evidence of other witnesses, and because there
has been a marked and total absence of those persons whose evidence would
have been most material, and who could have given you abundant information
as to the real state of Lady Mordaunt’s mind. There are certain things im-
puted by two or three witnesses of a character which I as far as possible sup-
pressed, and did not cross-examine upon, and which you will admit, gentlemen,
were repulsive and shocking to the minds of all. But it is a remarkable thing
that whilst these matters are deposed to by these persons who hold an inferior
position not one of the gentlemen, who were called to examine her observed
anything of that character. Now the patent observation upon this is, that if
she had been insane it was not all likely that she would have been
& respecter of persons; but supposng her to have been simu]ating, '
her mind would revolt from acts of that description before people in
her own rank of life. I hardly know how to deal with that
matter, but I can scarcely think that the jury will place implicit reliance upon
those witnesses. 1 am sure that you could not tail to observe the significant
fact that those acts were only done in the presence of persons dependent upon
the Moncreiffe family, whose minds are no doubt biassed. If you take the
evidence of the first four witnesses and compare it with the other testimony,
you will find that it has in some respects been contradicted by the medical men
called, not one of whom has ever seen her do an indelicate act. The second
branch of the case in relation to the witnesses is a matter of great importance.
Why was not Lady Moncreiffe called? My learned friend has indicated how
much he felt the necessity of calling persons who were in a position to support
the allegations of those under whom the unfortunate lady was placed, because
he asked whether Mrs. Forbes was not too ill to appear in court. But why
was not Lady Moncreiffe called? She was present within a few days of the
confinement, and then left Walton for a few days, after which she came back
again, and there cannot therefore be any doubt that Lady Monereiffe would
have been a most important witness, for a mother’s observation, with the know-
ledge of her daughter's character, would have assisted you materially in coming
to a conclusion. But, gentlemen, Sir Thomas Moncreiffe, who could tell us
little or nothing, was called. I quite admit that it would have been a most
painful thing for a mother to have given evidence in such a case, but its
solemnity does away with anything like indelicacy. When I found a case like
this, in which the rights of Sir Charles Mordaunt were sought tu be impeded
by an issue of this character ; when I also fourd those who know most about
the matter shrinking from coming into the witness box, I must ask you to
believe that the convictions of those people are contrary to the account puf
before you. I next have to draw your attention to evidence of more impor-
tance given by men of great celebrity, men who would shrink from anything
like a falsehood, but they are experts to a considerable extent, and it is their
judgment and opinions, gentlemen, which you will have to deal with., Thesa
gentlemen, experienced in the science of medicine, come forward to give an
opinion that the appearance and demeanour of a person indicates insanity.;
T]iae question whick you have to decide is not whether Lady Mordaunt is in a
condition to solve a mathematical problem, but whether she did not know an
does now know enough to tell her parents her own case, to make a denial of
her guilt, or an excuse for it. IHer parents must know whether or not she
has any defence in this case, and, undoubtedly, at an early period of this
affair, were capable of giving that information. If Lady Moncreiffe had been
called, gentlemen, you might have had all the information you required, for
you may assume her to know everything her daughter could have said by way
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of denial. Sanity is a matter which must be dealt with in relation to the sub-
jeet upon which the person is called upon to act, and you must consider the
matter upon which she was called upon to act in the present case. I have
said that all the medieal gentlemen examined are eminent men, but I wish to
call attention to the certiicates of the doctors, three of which are signed b

Dr. Tuke, a gentleman of great eminence in reletion to insanity, Dr. Alderson,
and Dr. Priestley, also gentlemen of great eminence. Their proposition is that
puerperal mania arvse out of the continement, and that it continued during her
illness, and that puerperal mania is a fever connected with the state of preg-
nancy, which may arise from several natural causes. The three doctors in
signing this certificate had but one object in view, and that object was clearly
defined by their certificates. They had heard of the statements which this lady
had made at or about the time of her confinement, and they intended to con-
vevy by their certiflcates that she was not responsible for any of those state-
ments. They meant to say that puerperal insanity was a fever attended with
delusions, and that for anything she said whilst under the puerperal fever she
was not responsible, and if that principle were proved it would be an absolute
answer to the case. I asked Dr. Tuke some few questions on the subject, and
he said that he had heard of the statements made by Lady Mordaunt but that
they did not govern him ; but gentlemen, it is obvious that what governed the
certificates was the impression that the statements were the ravings
of delirlum—delirinm at the time of childbirth, and if they were
wrong as to the existence of puerperal mania their certificates were
not worth a farthing. BSir James Simpson, an old friend of the
Moncreiffe family, gave his account of the matter, and I am not here to say
that Sir James Simpson’s opinion is not worthy of great weight, supposing he
is correct in the conclusion he arrived at. He considered that it was puerperal
mania from the commencement, and upon that he founded all the opinions he
had expressed. Another witness gave his evidence in a way caleulated to im-
press men with the genuineness of his opinion—I mean Dr. Gull, one of the
most eminent physicians. I did not ask him the question, but very likely
that gentleman had never had a case of assumed insanity in his life before, and
he took methods to test the lady which were reasonable and judicions. He
felt her pulse to see whether there was any agitation at the time he was testing
her insanity, and concluded from the fact that as there was no agitation that her
insanity was indisputable. Dr. Wood, a gentleman of great experience in
insane cases, said that she was pressed to sing a song in which allusion was
made to a state of a affairs similar to those in which she herself existed, and
that she broke down when she came to words which so well described her own
situation, and that it was only with great difficulty that she was induced to go
through it at the instigation of the gentlemen who were with her. It can %B
scarcely said, therefore, that she was insane, but rather that she was struggling to
support her name and the credit of the family, and that in the endeavour to do
so the poor thing broke down under the weight of misery crushing upon her.
Her position lost, her husband gone, she broke down, as any woman with
a spark of feeling would have done under the circumstances. Nor can I agree
with Dr. Wood, in the view he took with regard to the lady revoking at whist,
for such a thing is of frequent occurrence with people of perfectly sound mind.
I now come to a part of the case in whicl} I must open certain facts; but
acting upon the principle I have already laid down, I will endeavour to open
those facts with as little hurt to persons’ feelings as possible. My client, Sir
Charles Mordaunt, is a gentleman of about 32 years of age. The lady to whom
he was married was superlatively beautiful I believe, and was 19 or 20 years
of age at the time of the marriage. The match was considered in every respect
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desirable. Sir Charles Mordaunt holds a position of distinetion, represented at
one time a division of the county in which he lived, and upon his name there
never had rested a stain, and at the time of the marriage the lady’s father and
mother appeared perfectly satisfied with the match. For some time it appeared
that their married life was one of the greatest accord, and perfect happiness

seemed to exist between them until this affair burst upen Sir Charles like a
thunderclap. The lady was at times, according to the medical evidence,
afflicted with hysteria, and it was not impossible that such a state might have
a tendency to produce that state which Dr. Priestley bad described. After her
marriage she had more than one misearriage, which, no doubt, to a certain extent
shook her system. In June, 1868, Sir Charlea Mﬂrdmmt determined, in
accordance v.*ith his usual ecustom, to go for three or four weeks' ﬂshing to
Norway. He was anxious that his wife should go with him, but this she
determined not to do, and he therefore arranged that during his absence
she should remain at Walton, where she could be visited by any member
of the family, and where she would be surrounded by friends. It is,
gentlemen, 1mpnrtunt that you should remember particularly the date
of Bir Charles's departure and the date of his return. He went away
on the 15th June and retnrned again on the 15th of July. Another
fact is that the lady had the ordinary monthly illness somewhere about
the 26th of June. Sir Charles Mordaunt returned on the 15th July, and a
child was born on the 28th of February. 1 will assume that the child was
a premature child, and call your attention to the fact that directly it was born
the respondent made an inquiry as to the state of its health, and repeated the
query with great anxiety upon more than one occasion and under eircumstances
which could leave no doubt as to her sanity. She was told that the child was
a small child, to which she replied, **I don’t mean that. Has it got anything
the matter with it ¥’ She was then informed that the child had a most serious
affection of the eyes, and she then attributed that fact to a certain person who
ghe said was the father of it, conveying the meaning that that person had in-
fected her and also infected the child. The questions with regard to the state
of the child were put spontanecusly by herself; she had not seen it. She could
know nothing of it, except, indeed, from innate knowledge—knowledge that
had been dwelling upon her mind, knowledge that had caused her to ask with
deep anxiety that very question,

Dr. Deane: My Lord, I think that approaching very dangerous ground, and
I object to the statements or confessions of Lady Mordaunt being alluded to or
received in evidence. I will admit that she had made statemerts inconsistent
with her innocence, but I trust my learned friend will not adopt a course—pro-
bably unintentional—but which will virtually be trying the question of adultery,
and not the correlative issue.

Mr. Serjeant Ballantine: I simply propose to show my lord that the statements
which she made were not made when insane, but that, on the contrary, they
were in substance true. I propose to ask the jury to take the first step and come
to the conclusion that she wus sane up to that point—and that a very important
point.

Lord Penzance.—1I think I cannot interfere to prevent Mr. Serjeant Ballan- -
tine taking the course which he proposes, although it will introduce into thm\
inquiry very painful matters concerning third persons. That isa very g ﬂ:uﬂd
reason why the Court should be very unwilling—and it is unwilling—that th
should be introduced ; but, however unwilling it is, it is nota legal groun ?
upon which—sitting here to administer the law—1I can reject a species of e‘n-r
dence which is pmpuspd on the part of Sir Charles Mordaunt. Another sug-
gestion is, that this will be trying in an inferential way that which will here-
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after be tried directly. This is not a legal ground of objection. It oftem hap-
pens that questions arise in one suit, which do not directly affect a suit hereafter
to be tried. The only legal question, therefore, is whether these grounds are
material to the question at issue. It is often extremely difficult to say at the
outset of a case what may or may not be material; and I should have had,
perhaps, more difficulty in deciding the point in this case if I had not read the
vast mass of affidavits filed in this court with reference to the collateral
purpose which was laid before the Court before this question was
raised. It is said that these appearances which Lady Mordaunt has presented
since the 30th of April, are voluntarily put on by herself, and in order to show
the jury that this is the case, and to convince them that it is the true cause of
the effects, it is proposed to show that at the time of her confinement she com-
municated to others statements which were reasonable in themselves, true in
point of fact, and which were derogatory and destructive to her character as a
married woman. I cannot say to the jury, you shall know nothing of what
tovk place at the time of her confinement. I cannot say that without seeing
the motives which caused her to put on these appearances you shall try the
question of her sanity or insanity—that you shall try it without knowing all
the circemstances which Sir Charles Mordaunt, thinks material to prove his case.
It would seem to me on common grounds an injustice to refuse to allow these
matlers being brought forward. If I had any diseretion or option in the
matter, I should be very glad that they should not be brought into court.

Mr. Serjeant Ballantine : I share his lordship's sentiments on the point, and
they are shared by those with whom I am acting. Most unwillingly do I enter
upon them, and most carefully will I deal with them. I will endeavour to
handle them in such a manner as not to allow a false inference to be
drawn against any one. 1 propose to deduce from the respondent’s state-
ments her perfect sanity at the time of making them. My learned friend
will have the option, if he deems it desirable, to call any of the persons involved
in the statement as witnesses, and I believe that society will rejoice exceedingly
if they are called, and suceeed in clearing themselves from the imputations cast
upon them, and God forbid, gentlemen, that Sir Charles Mordaunt should wish
otherwise. The respondent’s inquiry as to the child’s health is the key-stone
to the whole matter. She repeated the same statements to Sir Charles, to the
nurse, to Mrs. Cadogan, the wife of the rector residing in the neighbourhood,
and to her moiher, Lady Louisa. She made one or two statements to her hus-
band as to her having committed improprieties with certain gentlemen, but at
first he looked upon her as labouring under delusions. He did not then believe
in their truth. It had been a marriage of deep affection on his part, and that
affection had never wavered up till that period. Sir Charles left her, anxious
about her state, and did not see her aguain for three or four days. The next
time that he saw her she was perfectly sane, although in delicate health, and
she then proceeded to make her statement, which was more fully detailed than
the one she had primarily made, which did not involve all the parties ineluded
in the latter, which he now proposed to read to them.

Lord Penzance: I think you had better omit the names until the facts are
proved. I do not wish to embarrass you, but connsel may be misintsructed.

Mr. Serjeant Ballantine: I will try to do without mentioning names. On
the 8th of March, and subsequent to her confinement, Lady Mordaunt sent the
nurse to Sir Charles to say that she wanted to speak to him, and when he came
she burst into tears and said, ** Oh, Charley, I have been very wicked.” He
gaid, * With whom 7'’ She said, * With *A’ and ‘B’ and with *C "’ and * D,
and others, and in the open day.” That was the statement which she made on
that oceasion, numing, as you will have gathered, four different persons, I
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wish to call your particular attention gentlemen, and also that of his lordship, to
what she said at other times and to other people. I wish to point out the very
material distinetion between three of the persons alluded to by name and the
fourth. I refer now to the fourth person, whom for the purpose of reference 1
will eall “ A’ and I will direct your attention to the very words used and to
the evidence which I shall adduce as to the truth of her statements as to her
relations with that gentleman. I am now speaking about a gentleman with
reference to whom a great deal of difficulty exists in the case. Lady Mor-
daunt used the words, ** 1 have been very wicked, Charley, 1 have done very
wrong.”" Now, with regard to two of the persons named, I shall adduce evi-
dence to show that she implied that she had committed adultery with them,
but with reference to the gentleman whom I call as “ A, and in the absence of
direct pregnant testimony to prove anything like the committal of adultery,
the words which she used to her husband might be taken to mean, * 1 have
acted very indiscreetly with him, but not eriminally.” Supposing, gentlemen,
you may be induced to adopt that view of the case I shall be able to produce
evidence to show that she has so far told the truth with reference to that
gentleman. Sir Charles had said to her, * I object to your knowing him.” He
had cautioned her against making his acquaintanceship, and he had no know-
ledge that such acquaintanceship had been formed. I shall show that she
received letter after letter from that gentleman. I shall be able to produce a
number of letters, none of them indicating crime, but showing that appoint-
ments were made, and that interviews constantly took place in the absence of
her husband, who knew nothing whatever of them. Probably, gentlemen, you
will agree with me that the term *“ very wrong” is a phrase thoroughly appli-
cable to such a course of conduet, and I sincerely hope that you may be enabled
to feel that no further imputation rests upon the gentleman in question or upon
Lady Mordaunt in reference to him. I will next allude to Lord Cole, to whom
she attributed the paternity of her child, but on that point, gentlemen, I will
add that, supposing her to be sane at the time of her confession of guilt her
statement would not bind his lordship. I shall, however, show that they
were together, residing at Walton, whilst Sir Charles was out of England,
and that in fact his lordship only left Walton the very day before Sir Charles was
expected home. A very remarkable piece of evidence exists which to my mind
is conclusive of the guilt of the lady. In her diary for 1869 an entry oceurs
in her own handwriting pointing to the 3rd of April. The entry is—‘280
days from the 27th of June,” which was the exact day upon which Lord Cole
left Walton and probably the last day that he saw her. That entry points to
the ordinary period calculated for gestation, and she made the memorandum in
her own pocket-book,

Lord Penzance : Will you read the exact words?

Mr. Serjeant Ballantine: ¢ 280 days from the 27th of June,”” and on that
27th June it will be proved that she was alone with Lord Cole until one
o'clock in the morning, and that Sir Charles did not return until the 15th of
July next following. When you have heard the details of the case in reference
to Lord Cole's visit to Walton, and other details, it will be for you to say
whether or not she had measured the time correctly, whether the entry in her
diary bad reference to her connection with any other person, except the only
person then likely to have had connection with her, Lord Cole. 1 now come
to another gentleman who has been made a co-respondent, and whom I ean
therefore name—Sir Frederick Johnstone. There is no doubt that in the
November subsequent to Sir Charles's return Sir Frederick was with her under
circumstances of the gravest suspicion and the grossest impropriety. She im-
puted that he was the person who diseased her child. At the same time I
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will state that the petitioner did not place them together under circumstances
in relation to Sir Frederick’s having done so. On the vontrary, there are no
statements except her own conversations to aflirm the fact. She had some peculiar
conversations with Sir Charles after his return from Norway, which, if it were
4 matter of choice to myself I would rather not repeat. My duty, however,
leaves me no option. Lady Mordaunt was exceedingly pressing upon the
subject of Sir Frederick from time to time, and very anxious to know why a
gentleman of Lis wealth and position did not marry, Her husband replied to
the effect that probably no man living had lived more loosely than Sir
Frederick. That information appeared to have excited her curiosity, and she
pressed Sir Charles further on the matter. Now, if it were simply a matter
of good taste, gentlemen, I would rather not tell you what her husband’s reply
was; but it has passed out of that category, and I am compelled to inform you
that Sir Charles said, *“ He is a man very likely to disease any woman having
anything todo with him.” Gentlemen, mark what followed the very next day
after she had elicited that information. Lady Mordaunt declared thatshe must
come up to town about some baby linen. She accordingly came up, went
directly to Dr. Priestley, and consulted him with reference to a disease under
which she suffered. Dr. Priestley has testified that she had no specific disease,
butin a matter of that kind such evidence is extremely doubtful, and the doctor
said that the remedies employed to effect a cure were the same as would have
had to have been used for the specific disease. When this poor child was born
its eyes were found nearly closed from gonorrhoeaic ophthalmia. Taking all
these circumstances into account, gentlemen, you will have to determine, not
the guilt or innocence of Sir F. Johnstone, but whether these statements were
the ravings of a lunatic or the proven statements of a sane woman. She had
also ample opportunities of committing adultery with another gentleman to
whom I have alluded. She came to London ostensibly upon one object, but in
reality to pursue another. I shall prove that she came to London, stayed at an
botel, was there visited by the gentleman in question, that they went to the
theatre together, and that after their return they spent the evening and supped
together. The hotel bills were found in her possession proving these facts.
Now, upon that very night she wrote a letter to her husband, who received it
next morning, and I cannot help reading it to you as an example of the terrible
necessity of deceit necessary to be practised when crime is once entered upon.
It is as follows :—
¢ Palace Hotel, Buckingham-gate, Nov. 8, 1868.

“ My darling Charlie,—One line in great haste to say that I shall not be able to
leave here by the 12 o’clock train to-morrow ; but I will come by the train which
leaves Paddington at 3.50 p.m. if you will H.EJ'IIII the brougham to meet me, I
felt horribly dull all by myself yesterday evening, but have not had so much time
to-day, having had such lots to do. Have seen Priestley. Will tell you about it
when I come. H. 8. MorpAUNT.”?

That very evening, gentlemen, they went to the hotel together, and were for
some time in a room alone. I shall, therefore, be able to prove, in relation to
these statements, by evidence of a pregnant character, that she was not at that
time a raving lunatie, but well knew whaut she was doing and saying. In all
probability her mind—being affected more or less by this hysteria, and dwell-
ing upon the subject of the child and its disease—ber mind in a time of such
anxiety and pain had fallen back upon its original purity, her conscience falling
back upon an enfeebled mind had led her to tell the truth to her husband. I
am afraid that the evidence which I shall bring before you will leave no earthly
doubt upon the subject. Ave the contents of the letter which I have read,
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dated October 8, 1869, consistent with the symptoms which have been described
by the medical evidence. That letter was opened by the woman who had the
care of her at Bickley, copied, and then forwarded to her mother. In that way
probably unknown to them, we obtained possession of its contents. I aha.lj.
refer to it hereafter, in order to show the utter fallacy of such conditions ex-
isting. The letters, which atan earlier stage she wrote to Lady Louisa have not
been produced, and the diaries which she had kept have been destroyed. Gentle-
men, were they destroyed because they told the truth? I will leave you to
draw your own inferences. I shall subsequently, with more minuteness, call your
attention to cheques not given Ly her under any restraint or influence. 1 shall
also call your ettention, in contradict ion to the theoretical evidence which has
been given by medical men, to the testimony of the gentlemen who attended
her during her confinement, and who will tell you that she presented no symp-
toms of puerperal mania of any description whatever—the existence of it was
a pure fable, that she never had a trace of it from the beginning to the end of
his attendance upon her. I shall call before you the rector of the parish near
Walton, and other witnesses who will speak to the distinet sanity of the lady.
I shall lay before you a letter written by her to her husband, dated May 16,
1869, a period long after the day fixed upon for the eommencement of her
alleged insanity, and which, I am of opinion, will convince you, that at that
time at all events, she was as sane as possible. I think my learned friend
will have a hard nut to crack in the explanation of that letter with reference
to her alleged insanity. I am afraid that at that time she was possibly
struggling to get back to her husband. The assumption of her sanity at that
time is horne out by the remarkable testimony of one of her servants, who, on
speaking to her Jadyship about something that had been said about her, was
told in reply, * Oh, I know it was said that I had said so and so, but it was
not true.””  Gentlemen, I have now finished my address and I hope that in
the course of it I have not inflicted a single wound upon any one except it has
been absolutely necessary. If Sir Charles Mordaunt could feel that this lady
was pure, virtuous, and innocent, he would hold out his arms to receive her,
in trouble and sorrow, but still with gladness. But he feels that in the position
which he oceupies he has no right to have his home dishonoured and his name
for ever cursed by a woman whom he believes has committed sin.

Mrs. Haneock, examined by Mr. Sergeant Ballantine.—On the night of the
27th February 1 was sent to attend to Lady Mordaunt, and she was confined
the following afternoon. I took charge of the baby from its birth. It was a
very small baby, weighing not more than 341bs. As near as I could say it was
between a seven and eight months’ child, near an eight months’ child. I sat
up with her all night. She said to me, “Is the child diseased.” I said, “ My
lady, vou mean deformed.” She replied, * No; you know what I mean. Tt is
the complaint " T said, “ No; I see nothing the matter with it, excepi that it
1s a very tiny one.”” She did not appeur in the least excited at the time of the
conversation. The following evening she spoke to me again of her own accord.
We had been very comfortable indeed during the day. At ten o'clock that
night she said, “ Nurse, are you sure the ¢hild is not at all diseased ¥ Has Mrs.
Cadogan or Mrs. Cable seen nothing the matter with it?” I said there was
nothing more to be seen at the time of the birth than commonly. Mrs. Cadogan
was the wife of the vicar of the parish. I said to her ladyship * You told me
that it was a seven-months’ child, ard it is nearer an eight-months’ child.” I
called her attention to the child’s finger and toe nails. I sat in her room that
night, and after this conversation she appeared perfectly quiet and comfortable.
I remember the 3rd of March. Mrs. Forbes had arrived at that time. I
cautioned Lady Mordaunt agairst talking too much. She kept speaking to me
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on this snbject. T said, “ You had better be quiet, it will make your head bad
if you talk too much.” She replied, * If I don't talk I shall go mad ; there is
something on my mind, and I may as well tell you to-night.” 1 then asked
her if I should fetch Sir Charles, and she conld tell him. She said, * No, not
to-night. I will tell him another time.” She went on to say, * This child is
not Sir Charles’s, it is Lord Cole's.” 1 said, * For goodness’ sake be quiet and
say no more’ (laughter). She said it took place the last week in June. * Lord
Cole visited me whilst Sir Charles was in Norway."”” T replied * It is almost
impossible for any married lady to tell so near as that.” And she answered,
“ Oh, but I know, because he visited me the last week in June whilst Sir
Charles was in Norway."

Dr. Spinks.—Do you remember her mother being there on the Friday ?

Mrs. Hancock.—Yes.

You said something to her about her mother 7—Yes. The child’s eyes began
to get bad, and Lady Louisa thought she ought to see a doctor. She said she
was afraid the child would be blind.

Do you remember Lady Mordaunt saying anything about how the disease
came ’—I remember, when speaking about the eyes on the Friday, that she
gaid, “ I know Sir Frederick Johnstone is a dreadfully diseased man.”” She
said, “ Why did you not tell me it was likely to be blind?"" and I told her it
might be cured. On the night Lady Lounisa went away she told her she must
do something

Did Mr. Solomons, an oeulist from Birmingham, come to see the child 7—
Yes, he came on the Saturday. I afterwards sent for Sir Charles, and when he
eame into the room I retired. After he had left the room I again went up,
but I do not recollect the words that passed.

Did vou ask her whether she told Sir Charles anything ?—Yes, and she said
she would doso. She had tried to do it, and the words almost choked her.
After she found the child’s eves were bad there was a great difference in Ler
treatment. She asked me not to let anybody gee the child because it was not
fit to be seen, and she said also that she was sorry she had brought such a poor
miserable hound thing into the world. She did not suckle the child atall. On
the Sunday she saw Sir Charles, and after he had gone she was much excited,
and said * The time has come, and I must and will tell him.” I do not know
that she gave any reason why she had not told him that night. On the Monday
she became excited, and asked me to fetch Sir Charles upstairs. He came up,
and I left him with her.

On the Monday or Tuesday did you hear her say something to him ?—I went
up to the room to give her a handkerchief. She took hold of my hand and I
heard her gay, ** Charles, this child 1s not yours. I was very wicked and have
done very wrong with more than one person.” I then slipped my hand out of
hers and left the room.

Did you on any oceasion hear her say to Sir Charles who was the father of
the child ¥—Yes, I do not know whether it was on the Tuesday or Wednesday,
but she said to Sir Charles, “ It is Lord Cole's child.,” He said “ Nonsense,”
and would not seem to understand. After Sir Charles had left she told me that
ghe had told him. I saw SirCharles on the 13th, and I left him with kLer,
After he was gone I went into the room. As BSir Charles was going out he
said “ Why nurse, her ladyship tells me the same as she has done before.
What am I to believe ' She afterwards said, * I have made him understand
at last,’ and Isaid **If Sir Charles goes out and makes inquiry, what
then #” She said, “Then there will be a row.” On the Friday
evening before Lady Louisa went away I gakad Lﬂ{_lj" Mordaunt whether
she had not better give her mother a gentle hint. 1 said, * May I ask Lady
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Louisa to stay a few days longer 1f you are really going to be poorly ?”” She
said, “ Let her go.” 1 then said, “ What are you going to do?” That was
ten -:& "elock on r:day night, and she said, I have not made up my mind."”
At two o'clock in the morning she awoke, and said she could see it all quite
plainly now. She had quite made up her mind as to what she shounld do. She
said she was going to be poorly. Bir Charles and her father would make it all
right, and she must go abroad as soon as she could. She wasnot in the least
excited at thistime. Lady Louisa returned again on the 17th of March. Mrs,
Forbes arrived on the 15th. I heard conversations between them about the
baby, and Lady Mordaunt took part in it. Lady Louisa, after a conversation,
said that I was to take the child, and bring it up as my own, and Lady Louisa
was to pay. Lady Louisa prupusul that 1 should bring the child up a8 my 3§
own, teach it to earn its living, and when it was old enough I was to tell it
that it was an unfortunate, but I was never to let it know who its parents
were. After the 20th Lﬂdj' Mordaunt said that the agreement would come to
nothing, and that Sir Charles would have to support the child. Lady Louisa
remained there until the 24th, Lady Morduunt wrote out one or two copies
of the agreement.

Do you recollect mentioning the word divorce to Lady Mordaunt P—Yes;
she asked us what she was to do to get out of it; and I said, * You will have
to go to the Divorce Court, no doubt, and then you will no longer be Lady
Mordaunt.” On the 28th she drove out.

Did she appear to be sensible ?—Perfectly. 1 know that she was sensitle.
I left on the 27th of March. I did not take the baby away with me then. Up
to this time I had not observed any symptoms of insanity, although Lady Mor-
daunt put on an irritable manner before Sir Charles.

Cross-examined by Dr. Deane.—There was never any excitement about
Lady Mordaunt before me. The conveisations with me were chiefly when I
was putting her to bed. Sir Charles, I think, saw Lady Mordiwunt the day
after her confinement. She did not put on an excited marpner then, She did
not do so until after Dr. Solomens had seen her. 1 am quite sure Lady Mor-
daunt in speaking of the child said * Thecomplaint,” laying the stress upon the
word * the.”

Dr. Deane.—Did not Lady Mordaunt ever attempt to suckle her child ?

Witness.—Ounly in the presence of the gentlemen,

His Lordship.—You told me that Lady Mordaunt never suckled her child.
Is that true?

Witness.—She never did.

Cross-examination continued.—She could not do it. She was not in a con=
dition. Mr. Orford told Lady Mordaunt that she should suckle her child, bu
she would not. She never refused before him, but she would not ﬂllnw the
child to come to her. I did not tell Mr. Orford that she was not nursing it
She all along told Sir Charles and Mr. Orford that she intended to suckle the
child. When she knew that Sir Charles was coming she asked me to bng

the child in, and when I putit towards her she put her hands over her face a
said, * Take the horrid little thing away ;" but just before Sir Charles came in
it was put by her side, and she said, «“'Tell Charlie I have been nursing it.” L3

went into the room one day when her ladyship was at the dressing-table, look=
ing for something, and I said, * What do you want there ¥ She said, “ I am s
locking for the laudanum butlle I said, * You don’t want that or an]rthi g
else.” Bhe then went to bed, and on the following morning she asked me t0
relieve her either by giving laudanum to her or to her child. I locked the
laﬂlailnum up and gave the key to the butler or Sir Charles, I do not know
walco.
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His Lordship.—You were afraid she might take some ?

Witness.—Yes

Cross-examination resumed.—She always talked quietly or not at all. I did
not trust the child with her owing to what [ heard her say.

Re-examined.—I heard Lady Mordaunt and her mother talking about a
divorce. Lady Louisasaid it would most likely come to that. The agreements
which were destroyed were not made from dictation, but from what had been
gaid between them the night before, I have spoken to Lady Louisa on the
subject of taking charge of the child, but not in the presence of Lady
Mordaunt.

By Dr. Deane.—I have stated that Lady Mordaunt appeared not to be herself
at times. I conld not take my oath whether in reality she was herself or not.
She always appeared sensible to me. I dare say that I have said I thought she
would deliberately injure the child if she had an opportunity. I have said
that Lady Mordaunt talked very reservedly with other persons, but always
freely with me.

By Mr. Serjeant Ballantine.—My ideas with reference to the probability of
her injuring the child arose from what I heard her say.

By the Court.—Lady Mordaunt said to me, in reply to a question which I
Lad put to her, “I can see it all quite plain now. 1 am going to be poorly
now, and then Sir Charles and my father will make it all right. I shall go
abroad.”

Did she mean that by being poorly Sir Charles's feelings towards her would
be softened ?—Yes ; she was to pretend to be ill, but I did not understand in
what way. I understood that it was to be done in order to get Sir Charles to
take a lenient view of the matter, not for the purpose of endeavouring to induce
him to believe that the statements she had made were untrue, but that he might
not expose her to the world, and then she would go abroad.

The Court then adjourned,
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Mrs. Elizabeth Cadogan.—My husband resides at Walton. Ie is the rector
of that parish. I was very intimate with Lady Mordaunt and Sir Charles
Mordaunt's family. I visited them frequently. I knew that Lady Mordaunt was
in the family-way, and 1 was present at the confinement. She was placed
under chloroform, but the confinement was quite satisfactory. She began to
suffer pain about half-past twelve o'clock, and the child was born about five in
the afternoon. I think she got through her confinement very well. I saw
her every other day. I had some conversations with her, and in the course of
these she seemed distressed about the child’s eyes. I said I thought the child
had got cold in its eyes. Its eyes looked very bad. When I told Lady Mor-
daunt so she looked very distressed. Up to that time she appeared quite sensible.
I went into her room on that occasion. On my doing so she said she was not
so well, and that the doctor was coming to examine the child’s eyes. She
seemed very nervous. She said she had lost several friends in their confine-
ment., I saw Lady Mordaunt again the next morning. She was then very
cheerful, and said she would like to nurse the baby. She wished the baby
brought into her room. I remarked that it was very unlikely she could nurse
it now if she had net before. I saw her on the following day. She then
seemed distressed, and on my going into the room she said, * I shall confess all
to Charlie.” That remark was adidressed to the nurse, and Lady Mordaunt
added, “ He is 8o good.” I saw her again a few days after this. She was then
silent and would not enter into conversation., She bhad the blinds drawn, and
said to me, “ 1 am very dull here.” 1 saw her again the next day. She was
then in the sitting-room, lying upon the sofa. She was then in great grief.
I put questions to her, but I got no answer from her. She seemed depressed.
On the following day, which was Sunday, I saw her, and she seemed to have
thrown off the depression. I entered into conversation with her, and she said
to me, “ 1 will soon muke it all right with Charlie—what everybody does in
London I have done.” She added, “T don’t think there is anything wrong in
the matter. Many ladies have done the same thing.” The day after I saw
ter in the company of her mother. She said she wanted to tell mne something,
but that she could not do so in her mother's presence. Her mother left the room,
and Lady Mordaunt threw her arms round my neck and eried bitterly. I saw
Lady Mordaunt up to the 18th or 14th of March. She was always pleased to
see me, but she used to cry on some occasions. On the 14th of April I saw
Lady Mordaunt, and she expressed herself assorry for what had occurred. On
the Sth May I saw her, She on that occasion asked me about books. T said
the books she referred to were rather sensational, in accordance with the usual
run of the literature of the day, and that I should not recommend them. She
said she liked ghost stories, and I said I could not recommend them.

Cross-examined by Dr. Deane.—I have seen Lady Mordaunt attempt to nurse
the child, but I never saw her attempt to do so in the presence of the nurse.
The nurse told me that Lady Mordaunt had seen her husband on the previous

-day, ard had told him that the child was not his. To this subject, except on
one occasion, Lady Mordaunt never alluded. When she did so it was on the
14th March. She had previously told me that everybody in London did such

-a thing, meaning having connection with other men.
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Dr. Deane.—Did youn not remonstrate with Lady Mordaunt on that occasion ?

Witness.—I made no observation. I left the room.

Was she in her senses at the time ?—1I believe she was. I saw her againa
few days after, when she was muech distressed. She was erying. The nurse
told me that she found her standing by the table where there was a bottle of
landanum. On the 13th of March I saw Lady Mordaunt. She was then low
and hysterical. Her mother, on that occasion, did not tell me that she was
going away.

Dr. Deane.—Was there then any mention made of Lady Mordaunt being
taken away ?

Witness.—Yes. I heard it said that Lady Mordaunt wanted a change.

Re-examined. —I knew Lady Mordaunt before her marriage. I have seen
her singe and after her confinement, but on neither oceasion did I see that her
mind was affected.

The Rev. Edward Cadogan, the husband of the previous witness, stated—I
am the vicar of Walton. I know the petitioner and bis wife. On the 4th of
Marek I was sent for to baptise the child. I saw the mother on that occasion,
and spoke to her about the child, but she did not say much. I saw her again
on the 24th, when I put to her the staiements I had heard respecting it. She
sobbed and cried, and I could get nothing out of her. I saw her on the 25th
of April, and asked her how she was. She said she was very well; she had
been ill, but had got better. She said she had been bad, and that Charlie
would not be able to prove the nomsense she spoke about when she was ill.
She expressed a desire to come to be churched. [ said I could not allow her to do
80 without the consent of the bishop. On the 1st of March I had a conversa-
tion with Lady Mordaunt as to the baptism of the child. On that occasion she
mentioned Lord Dudley as the godfather, and her sister as the godmother.

Re-examined.—Sir Charles Mordaunt wrote me a letter after these rumours
in which he stated that his wife had done him a great wrong—that he was
going abroad in order to obliterate it, and that he hoped his wife would live to
see the folly of her acts. After I received that letter I saw Lady Mordaunt
several times. On the 25th of March I told her that I could not admit her
into the church fur the purpose of * churching " her while she was lying under
this notorivus seandal. She took this statement of mine quite placidly a* first.
Bhe sat silently in her chair, looked on the carpet, and at last said, “ T don't
believe Charlie will be able to prove the nonsense I have said, and if I could
see him I would make it all right.”

Re-examined.—In all the conversations I had with Lady Mordaunt I never
saw any appearance of insanity. ¢

A letter was here put in and read, which was in the handwriting of Lady
Mordaunt, which ran as follows : —

“ My dear nurse,—Pray say nothing at all about the nonsense which I talked

to you about whilst you were here.”.
(Signed) “H. S. MorpaUNT,"

Mr. Serjeant Ballantine : T shall prove that that letter was found on the floor
at Walton Hall, and that it was intended to have been sent to Mrs. Hancock,
the nurse.

The Dowager Lady Mordannt, examined by Mr. Serjeant Ballantine.—I am
the widow of the late Sir Charles, and the mother of the present Sir Charles
Mordaunt. I have always been on good terms with Sir Charles's wife. They
always appeared to live happily together. 1 saw her on the 14th March, after
her confinement. She was in her boudoir. At that time I had heard that she
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had made certain statements. I said to her “I have come to express my
sorrow at your position.” I don’t remember that she made any answer. When
I went into the room I kissed her, and she said, * Sit down darling.” 1 gaid,
“T prefer kneeling by your side.” She said but little that day. She said, * I
want to tell you—," She broke off there. I said, “ Harriet, do you ever see
the baby "’ She said, * Yes, sometimes ' T said,  The baby belongs to you,
I hope you will take care of it.”” She said nothing more of importance that
day. 1 spoke kindly to her. I saw her again on the 4th April in her boudoir
lying on the sofa. I said I hoped that she would try and stop the publicity
which would inevitably result from her conduct. I said, “It is in your
power to do so if you like.” She appeared perfectly sane. I saw her again
on the 9th May. When I arrived I went to speak to the housekeeper, not in-
tending to see Lady Mordaunt, but her ladyship saw me, and I said, * Harriet,
I have not been to see you lately, because you have not asked me.” She made
no reply to that, but went away. A minute or two afterwards she returned.
Mrs. Cabon and her ladyship both went out of the room and I followed them
in the course of half a minute. I found them eitting on a box in the passage
which was generally used for coals, I said to Lady Mordaunt, * We have had
enough of this, we quite understand what it all means, you had better get up
and go,” They did get up. A number of other questions were put to the
witness by the learned serjeant, the whole of which had reference to the general
bearing and demeanour of Lady Mordaunt. The replies in every instance
expressed the conviction of the witness as to the perfect sanity of the re-
Bpobndent and her capability of sustained and coherent conversations on varied
subjects.

drcsa-emmined.—I have not seen Lady Mordaunt since she leff Walton.
‘When I saw her on the 26th March she did not say much. She was rather
silent, and there was nothing in her manner the reverse of what was cheerful.
She said, *“ I want to tell you,” and then stopped short. She had some con.
versation with me about the child. I saw her on the 4th of April. She was
then perfectly silent, but there was nothing remarkable about her. I said,
““We have had enough of this,” because she wanted to see Mr. Bird, and she
knew he was away,

What made you make the observation 7—Because I thought she put it on.
I never saw anything of the sort before. She did not seem excited, but got
up at once and went away. 1 did not follow her, and do not know where she
went. On the 12th May, when she first commenced the subject of her child
being received into the Church, I spoke about its sponsors.

Had you been on several occasions before to speak to the housekeeper about
Lady Mordaunt 7—1 saw her on one or two occasions. 1 saw her without
being announced to Lady Mordaunt.

Did you go to inquire about her %—Perhaps T did.

Sir Charles Mordaunt, the petitioner, was then called, and examined by Mr.
Serjeant Ballantine.—He said: T am the petitioner in the original divorce suit.
I bad been acquainted with Lady Mordaunt for a considerable time before the
marriage. I was married on the 6th December, 1866, at Perth, and from that
time until the period of the unfortunate oceurrences we lived together with the
exception of short intervals. I had been in the habit for eight years of going
to i'q'_arway fishing, and the lady was aware of that habit. I believed my
happiness perfect with her up to the very hour I heard of these matters we
are now trying. I never denied her anything reasonable, and consulted her
F}ﬂh'g: in everything, and I never interfered with her receiving any of her
riends.

Had you heard ber speak of Captain Farquhar, Lord Cole, and Sir Frederick

L
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Johnstone at any period after your marriage or before ?—I heard her speak of
them. They are all friends of her family.

- Did you receive those gentlemen intv your own circle P—After my marriage
did.

Were you acquainted with any of the three before 7—I cannot say they
were friends. 1 had been slightly acquainted with Sir Frederick Johnstone,
but with the other two 1 was not acquainted until after my marriage.

Was Sir Frederick Johnstone invited by you to come to Walton 7—Yes, he
was, but it was at the instigation of Lady Mordaunt.

‘Were you also aware that the Prince of Wales was an acquaintance of your
wife P—1 was,

I believe you had no personal acquaintance with his Royal Highness?—I
cannot say I knew him well. I had only aslight acquaintance., I had spoken
to him, but beyond that he was never a friend of mine.

But you were aware that he was acquainted with your wife's family, and in
fact was on visiting terms with them ?—Certainly.

Did he ever come to your house by any invitation of your own ?—Naver.

Did you ever have any conversation with your wife about him. Did you
ever express any desire to your wife in relation to his Royal Highness ?—
I did. I warned her against continuing the acquaintance,

For reasons which governed your own mind you desired that the acquaintance
with him should not be continued ?—1 did.

Lord Penzance.—Tell us what you said to her upon the subject of the non-
continuance of the acquaintance with his Royal Highness ?—1I said that T had
heard iz various quarters certain circumstances connected with his previous
character which caused me to make this remark. I did not enter into full
particulars.

Mr. Serjeant Ballantine.—At the time you expressed that desire to Lady
Mordannt had he to your knowledge been on one or two occasions to your
house ¥—I never saw him but once.

And was that after you expressed your wish to Lady Mordaant ?—Yes.

I believe you were in Parliament for a division of your county *—I repre-
sented the Southern Division of Warwickshire for nine years, in fact up to the
last dissolution of parliament. I was elected in May, 1859,

Were you at all aware of "the fact until after your wife’s confine-
ment that the Prince of Wales had been a constant visitor at your house P—I
was not.

Were you aware that any correspondence, written correspondence, existed
between your wife and the Prince F—No, I was not.

Are you saying that literally, that you were not aware of any letters passing
between them, or might there have been any letters of a proper character f—
She had never shown me any letters,

‘Were you aware that any letters passed between them subsequently to your
marriage ?—I cannot recall having seen any letters.

Mr. Sergeant Ballantine.—It is not the question whether you were aware of
her baving received any letters.

Lord Penzance.—The question is were you aware of the fact that any corres-
pondence of any sort was going on between your wife and the Prince of
Wales?

Witness.—I knew of nothing.

Mr, Serjeant Ballantine.—And supposing the Prince of Wales had been at
your house whilst you were attending to your duties in the House of Commons

or elsewhere, were you made acquainted with the fact?

Witness.—1 was not.
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" Lord Penzance.—Did you know from any source that he ever called at your
ou se.

Witness.—No; I never heard of his frequent visits,

That is not the question. Surely you can snswer a simple question like that.
Did you know from any source that the Prince of Wales ever called at your
house ¥—1 have heard that ke has called, but I never saw him.

Mr. Sergeant Ballantine.—Had you heard that he had called frequently 7—
No, not frequently ; I heard that he called veeasionally.

From whom did you hear that? From Lady Merdaunt #—No.

Had the fact of his calling been mernticned by connections of your
family *—Yes.

You had been spoken to on the subjeet #— T had.

Did you epeak to Lady Mordaunt on the subject after you had had that com-

munication P—I did.

And was it upon that or upon the second oecasion that you gave her advice ¥
~—It was upon the occasion 1 have already mentioned. I warned her, and told
her what my wishes were upon the subject.

In the month of November, 1868, did Lady Morduant go to London ?—Yes;
she went with her maid, Jessie Clarke.

Did you learn from her what she wanted in London —I offered to aceom-
pany her, and she told me I had better not, as she was going shopping, and
that I should be in her way rather than otherwise. Whilst she was in Lon-
don I received a letter from her— the letter produced is the same.

The letter, which was dated Nov. 8, 1868, from the Palace Hotel, was put
in and read. It stated that she would not be able to leave by the twelve
o’clock train the next day, but would leave by the 3.50 train from Paddington,
and also that she had seen Dr. Priestley.

Mr. Serjeant Ballantine: Were you at that time aequainted with Captain
Farquhar? Had he been on a visit to you at that time *—He had been on
several visits.

I need hardly ask you whether yvou had any notion that she met Captain
Farquhar when she was in town; or whether you had any notion of it until
subsequent events gave youn that information?—None whatever.

Did she ever say a word about having met him #—No.

When did she return to Walton ¥—She returned the day after the letter was
written.

You left London on the 15th June, 1868, to fish in Norway P—Yes, I was
prepared to take Lady Mordaunt with me, and I was anxious to do =0, but she
would not go. I was going in a special steamer, and I considered that she
would have every accommodation.

How did it happen that she did not go ?—8he seemed not to wish to go.

I had a conversation with Sir Thomas Moncreiffe about her going, but he did

not agree with it.

What arrangements did you make for your wife during your absence P—I
arranged that she should go down to Walton within a week after I left. Her
friends and relations were in town at the time. I returned on the 15th July,
but 1 heard from my wife three times during my absence, and I wrote to her.
At the time I left there had not been the slightest disunion between us. Her
health had been generally good, but she occasionally had hysteries. When I
came back from Norway I proceeded at once to Walton, having tfelegraphed
to my wife the probable day of my return. I found my wife at Walton, and
ehe received me with the greatest affection, and there was nothing to indicate
that she was displeased with anything I had done. I remained at Walton
until about the 10th or 11th of August, and then I went to Scotland. X
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cohabited with my wife as usual on my return. I recollect her having told
me that she was in the family way, but I cannot recollect the preeise time.
remember, however, that she told Mrs. Cadogan. I think I first knew of it in
the first week in August before I went to Scotland.

That excited no suspicion in your mind P—Not at the time. I returned
from Scotland as nearly as I can recollect in the beginning of September. I
then went to Walton. Sir Frederick Johnstone was on a visit to me.

Did any conversation take place between you and your wife with reference
to Bir Frederick Johnstone ; did your wife ask you any question ?—Yes; she
asked me why a man of Sir Frederick Johnstone's fortune and position had
not married, and my answer was that I had heard there was a rumour why he
had not. She pressed me to tell her the reason, but I was most reluctant to
say anything. I ultimately told her. I said 1 had heard that he had a disease
which prevented his marriage, and if he did marry it was possible that the
disease might be econveyed to his children. I do not think she said anything in
. reply. That was in November, about ten days after her confinement, I should
say. When Lady Mordaunt went up to London she told me it was necessary
for her to consult Dr. Priestley previous to her confinement. She did not say
that any disease or weakness necessitated her seeing Dr. Priestley.

Lord Penzance: When she said it was necessary that she should see Dr.
Priestley did she complain that she was suffering from any weakness 7—No ;

I cannot recollect that she complained of any suffering whatever.

By Mr. Serjeant Ballantine: I was not aware that she met Sir Frederick
Johnstone when she went to London.

By LordPenzance : She did not tell me that she met Sir Frederick John-
stone. I did not ask her.

By Mr, Serjeant Ballantine: I had no suspicion of it. Arrangements had
been made for her confinement. She had often asked me to allow her to be
attended by Dr. Priestley, and that her confinement should be in London, and
I had taken a house in consequence, but she was prematurely confined. I was
not present on the day of her confinement, but I saw her at five o’clock on the
following day. I did not see the child at that time. I first saw it three or
four days afterwards, and at that time its eyes appeared to be closed up. On
the day after the econfinement she asked me whether I had had notice of the
birth inserted in the papers. I tc!d her I had had it inserted in the Fosf and
Times, and she particularly wished it to be published in the other papers with
the word * prematurely.”” She was very particular upon that point. Two
days afterwards she spoke to me about nursing the child. At that time there
was nothing to lead me to suppose there was anything wrong.

Two or three days after the confinement did she say something to you ?— -
Yes. On the Sunday after her confinement she said, * Charlie, I have deceived
you. You are not the father of the child.” I believed she made that state-
ment owing to an illness connected with her confinement, and I did not believe
it. She afterwards made use of a similar expression again.

Was there anything to indicate that at that time her mind was wanderng ?
I could see nothing to indicate it. On the following Saturday Ireceived a
message from her through the nurse, and I went to see her in the evening, I
think. She appeared to me to be, I cannot exactly say excited, but much dis-
tressed. I asked how she was, but I do not think I asked her what distressed
her. I did on several occasions ask her what made her appear so distressed.
On the following Monday, the 8th, Mrs. Hancock asked me to go to her again.
‘When I saw her I waited for her to begin the conversation. She seemed to
me to be much distressed, but composed. She cried very much when she

began to speak.
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‘What did she say ?—She first said, “ Charlie, you are not the father of that
child, but Lord Cole is the father, and I, myself, am the cause of its blind-
ness.” She did not speak again for about a quarter of an hour,

When she spoke again what did she say ¥—She burst into tears, and said,
¢ Charlie, I have been very wicked. I have done wrong."" I said to her,
“ Whom with ? " and she replied, ** With Lord Cole, Sir Frederick Johnstone,
the Prince of Wales, and others, and often in open day.” 1 did not credit
what she said, but I saw nothing to indicate that she was under any delusion.
She spoke in tones of deep distress, with apparent remorse and repentance.
could not make any reply, for I was too much distressed.

Lord Penzance : Did you believe what she said ?

Witness: No, I did not even then.

Examination continued: I had a conversation with Mrs. Cadogan on the
13th March, and subsequently I made inquiries. Lady Lounisa came on the
17th. I communicated to her what had passed hetween myself and her
daughter. As nearly as I can recollect she left my house on the 4th April. I
think I last saw my wife on the 24th March. I remained there for many days
without seeing her. During that interval I found some hotel bills of hers
referring to the Alexandra and Palace Hotels, and a number of letters from
;:lha griﬁce of Wales, with some flowers and a handkerchief. They were all in

er desk.

The following letters of IL.R.II, the Prince of Wales to Lady Mordaunt were
here handed in:—

Sandringham, King's Lynn, Jan. 13, 1867.

My dear Lady Mordaunt—I am quite shocked never to have answered your kind
letter, written some time ago, and for the very pretty muffatees, which are very
useful this cold weather. I had no idea where you had been staying since your
marriage, but Francis Knollys told me that you were in Warwickshire. I suppose
you will be in London for the opening of Parliament, when I hope I may perhaps
have the pleasure of seeing you, and of making the acquaintance of Sir Chazles.
I was in London for only two nights, and returned here on Saturday; the rails
were 80 slippery that we thought we should never arrive here. There has been a.
heavy fall of snow here, and we are able to use our sledges, which is capital fun.—
Believe me, yours ever sincerely,

ALBERT EDWARD,.

Marlborough House, May 7, 1867.

My dear Lady Mordaunt—Many thanks for your letter, and 1 am very sorry
that I should have given you so much trouble looking for the ladies’ umbrella for
me at Paris. T am very glad to hear that you enjoyed your stay there. I shall
be going there on Friday next ; and as the Princess is so much better, shall ho
to remain a week there. If there is any commission I ean do for you there it will
give me the greatest pleasure to carry it out. I regret very much not to have been
able to call upom you since your return, but hope to do so when I come back from
Paris, and have an opportunity of making the acquaintance of your husband.—
Believe me, yours very sincerely,

ALBERT EDWARD.

Marlborough House, Oct. 13.

_ My dear Lady Mordaunt—Many thanks for your kind letter, which I received
Just before we left Dunrobin, and I have been so busy here that I have been unable
to answer it before. Iam glad to hear that you have been ﬂuuriﬂhin(i,r] at Walton,
and hope your husband has had good sport with the partridges. We had a charm-
ing stay at Dunrobin, from the 19th of September to the 17th of this month. Our
party consisted of the Sandwiches, Grosvenors (only for a few days), Sumners
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Bakers, F. Marshall, Alrud, Ronald Gower, Sir H. Pilly Oliver (who did not look
so bad in a kilt as you had heard), Lascelles, Falconer, and Sam Buckley, whe
looked first-rate in his kilt. I was also three or four days in the Reay Forest,
with the Grosvenors. I shot four stags. The total was 21. P. John thanks
you very much for your photo, and I received two very good ones, accompanied by
a charming epistle from your sister. We are all delighted with Hamilton’s
marriage, and I think you are rather hard on the young lady, as, although not
exactly pretty, she is very mice looking, has charming manners, and is very
popular with every one. From his letter he seems very much in love (a rare
occurrence now-a-days.) I will see what I can do in getting a presentation for the
son of Mrs Bradshaw for the Royal Asylum of London St. Anne’s Society.
Frances will tell you result. London is very empty, butI have plenty to do, so
time does noi go slowly, and I go down shooting to Windsor and Richmond occa-
sionally. Or the 26th I shall shoot with General Hall at Newmarket, the follow-
ing week at Knowsley, and then at Windsor and Sandringham before we go abroad.
This will prcbably be on the 18th or 19th of next month. Yeutold me ~hen I
last saw youthat you were probably going to Paris in November, but I suppose
}uu_]mva given it up. 1 saw in the papers that you were in London on Saturday.
wish you had let me know, as I would have made a point of calling. There are
some good plays going on, and we are going the round of them. My brother is
here, but at the end of the month he starts for Plymouth, on his long cruise of
nearly two years. Now I shall say good-bye, and hoping that probably we may
have a chance of seeing youbefore we leave, I remain, yours most sincerely,
ALBERT EDWARD.

‘White’s, Nov. 1.
My dear Lady Mordaunt—Many thanks for your letter, which I received this
morning. I cannot tell you at tLis moment the exact height of the ponies in ques-
tion, but 1 think they are just under fourteen hands; but as soon as I know for
certain I shall not fail to let you know. I would be only too happy if they will suit
ou, and have the pleasure of seeing them in your hands. It is quite an age since
have seen or heard anything of you: but I trust you had a pleasant trip abroad,
and I suppose vou have been in Scotland since. Lord Derby has kindly asked me
to shoot with him at Buckenham on the 9th of next month, and I hope I may

perhaps have the pleasure of seeing you there.—Believe me, yours ever sincerely,

ALBERT EDWARD.

Sandringham, King's Lynn, Nov. 16.
My dear Lady Mordaunt—I must apowogise for not having answered your last
kind letter, but accept my best thanks for it now. Since the 10th, I have been
here, at Sir William Knollys’ house, as I am building a totally new one. I am
here  en garcon,” and we have had very good shooting. The Duke of Cambridge,
Lord Suffield, Lord Alfred Paget, Lord de Grey, Sir Frederick J ohnstone, Chaplin,
General Hall, Captain (Sam) Buckley, Major Grey, and myself, compose the
party, and the great Francis arrived on Saturday, but he is by no means a dis-
tinguished shot. Sir Frederick Johnstone tells me that he is poing to stay with
you to-morrow for the Warwick races, =0 he can give you the best account of us.
This afternoon. after shooting, I return to London; and to-morrow night, the
Princess, our three eldest children, and myself start for Paris, where we shall re-
main a week, and then go straight to Copenhagen, where we spend Christmas,
and the beginning of January we start on a longer trip. We shall go to Venice,
and then by sea to Alexandria, and up the Nile as far as we ean go, and later to
Constantinople, Athens, and home by Italy ; and I don’t expect we shall be back
again before April. I fear, therefore, I shall not see you fora long time, but
trust to find you perhaps in London on our return.  If you should have time it will
be very kind to write to me sometimes. Letters to Marlborough House, to be for-
warded, will always reach me. I hope you will remain strong and well, and,
wishing you a very pleasant winter, I remain, yours most sincerely,
ALBERT EDWARD,
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Sandringham, King's Lynn, November 30.

My dear Lady Mordaunt—I was very glad to hear from Colonel Kingscote the
other day that you have bought my two ponies. I also trust that they will suit
you, and that you will drive them for many a year. I have mever driven them
myself, so I don't know whether they are easy to drive or not. 1 hope you have
had some hunting, although the ground is so hard that in some parfs of the
country it is quite stopped. We had our first shooting party this week. and
300 head one day, and 29 woodeocks. Next week the great Oliver is coming. He
and Blandford had thought of going to Algeria, but they have given it ap, and I
don't know to what foreign elime they are going to betake themselves., 1 saw Lady
Dudley at Onwallis, and I thought her looking very well. I'm sorry to hear that
you won't be at Buckenham when I go there, as it is such an age since ! have seen

ou. If thereis anything else (besides horses) that I can do for yon, please let me
now, and I remain, yours ever sincerely,
ALBERT EDWARD.

Sandringham, King's Lyan, Dec. 3.
My dear Lady Mordaunt—Many thanks for your letter, which 1 received this
evening ; and I am very glad to hear that you like the ponies, but I hope that they
will be well drizen before you attempt to drive them, as I know they are fresh.
They belonged originally to the Princess Mary, who drove them for some years ;
and when she married, not wanting them just then, I bought them from her.
am not sarprised that yon have had no hunting lately, as the frost has made the
und as hard as iron. We hLope, however, to be able to hunt to-morrow, as a
w has set in. 'We killed over a thousand head on Tuesday, and killed forty
woodcocks to-day. Lover has been in good force, and as bumptions as ever.
Blandford is also iere, 80 vou can imagine what a row goeson. On Monday next
I go to Buckenham, and I am indeed very sorry that we shall not meet there. I
am very sorry to hear that you have been seedy, but hope that you are now all
right again.—Ever yours, very sincerely,
ALBERT EDWARD.

Monday.

My dear Ledy Mordaunt—I am sure you will be glad to hear that the Princess
was safely delivered of alittle girl this morning, and that both are doing very well.
I hope you will come to the Oswald and St. James's Hall this week. There
would, I am sure, be no harm of your remaining till Saturday in town. I shall

like to see you again.—Ewver yours, most sincerely,
ALBERT EDWARD.

Thursday.

My dear Lady Mordaunt—I am so sorry to find by the letter that I received
from you this morning that vou are unwell, and that I shall not be able to pay
ou a visit to-day, to which I had been looking forward with so much pleasure.
o-morrow and Saturday I shall be hunting in Nottinghamshire ; but, if you are
still in town, may I come to see you about five on Sunday afternoon? and,

hoping you will soon be yourself again, believe me, yours ever sincerely,
: ALRERT EDWARD.

Sunday.

My dear Lady Mordaunt—I cannot tell you how distressed I am to hear from
your letter that you have got the measles, and that I shall in conseqnence not have
the pleasure of seeing you. I have had the measles myself a long time ago, and

I know what a tiresome complaint it is. I trust you will take great care of your-
self, and have a good doctor with yon. Above all, I should not read at all, as it is
very bad for the eyes, and I suppose you will be forced to lay up for a time. The
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weather is very favourable for your illness; and wishing you a very speedy re-

covery, believe me, yours most sincerely, I a
LBERT EDWARD.

Sunday.

My dear Lady Mordaunt—Many thanks for your kind letter. I am so glad to
hear that you have made so good a recovery, and to be able soon to go to Hastings,
which is sure to do you a great deal of good. 1 hope that perhaps on your return
to London I may have the pleasure of seeing you.—DBelieve me, yours very

sincerely,
ALBERT EDWARD,

By Lord Penzance.—The desk was locked, and I obtained the key, I think,
through her lady’s-maid. I do not think she knew 1 had the key.

Examination continued.—The letters and the flowers were in an envelope with
a valentine. .

Mr. Serjeant Ballantine drew attention to the fact that upon the valentine
was a memorandum, showing that she had received it previous to her marriage.

The letters, valentine, and handkerchief, were produced and put in evidence.

Examination continued.— A fter I found these things T had no communication
with my wife. After she had made the confession and after she had recovered
from her confinement, I think on the 16th, I was with her in her sitting-room,
and I said, “* As many friends come to our house at various times, you must
know after what you have told me, suspicion may rest on some of those friends
who have behaved honourably, and I wish you to clear them from ary stain of
dishonour.”” I wished to know whether there were any more whom she herself
considered to have been guilty of improper eonduct. I then mentioned many
names of various friends who had been staying in the house and she most
emphatically cleared them all except two. She did agk me to continue inter-
course with her. She said * Charlie, I wish you would come tome as usual ;"
but I never did have any further intercouse with her. I think she was in her
right senses at the time she made the confession.

Have you any doubt upon the subject *—None whatever,

A letter from Lady Mordaunt to her husband, dated 16th May, 1869, from
Belgrave-square, in which she wrote to him in an affectionate manner, but
without any reference to any disagreement between them, was put in.

Examination continued.—I was in Scotland at the time I received that letter.
I had held no communication with my wife since I left Walten, and I did not
answer her letter. The first I heard about the insanity was, I think, when the
summons was taken out in these proceedings. It was not until after I had
instituted proceedings.

By Lord Penzance.—1I did not hear of it before Sir Thomas Moncreiffe came
to Walton. Sir Thomas saw her, I believe, for three minutas.

Cross-examined by Dr. Deane.—I went to Norway in the summer of 1868,
but I did not go the year bhefore. I spent that summer in Switzerland with my
wife. I went there partly on account of my wife's health, and by the adviee
of Dr. Priestley. From the time of my marriage my wife often consulted
Dr. Priestley, but I do not know precisely for what complaint. She told me
that she had suffered at various times from ulceration of the womb. Sir Thomag
made an objection to my wife going to Norway, because he saw the accommoda-
ticn. Her remaining at home had nothing to do with her health. I went on
the 15th June, and 1 understood my wife went back to Walton ten days after I
left. 1 believe Lady Mordaunt’'s sister was staying at Walton whilst I wag
away. At the time I left in June I understood that Lord Cole was conditionally
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engaged to one of her sisters. There was great intimacy between Lord Cole and
my wife's family. I cannot say when I saw the Prince of Wales. I showd
think it was about three weeks before I went to Norway.

Did you find him in your house 7—I had been pigeon shooting, and when I
came home I went to lay down upon the bed, and the witness Bird, who will be
called, told me that his Royal Highness was in the house, and I came in and
saw him. I was not with him long, for he went away shortly afterwards. I
also found in Lady Mordaunt's desk letters from Mr. Geo. Forbes and Lord
Newport. There were other letters, but I cannot recollect how manv.

Lord Penzance.—Do 1 understand it was before or after you saw the Prince
of Wales that you desired your wife not to receive his visits 7¥—It was after that
occasion and before I went to Norway.

By Dr. Deane.—1 had heard that the Prince of Wales did come to my house
but I was not aware that he did so many times. I knew that the Piince and
the Moncreiffe family had been on intimate terms for years.

Did not vou, or she with your knowledge, buy two ponies of the Prince of
Wales 7—No, I did not buy them of the Prince; they were bought of the
Prince of Wales's coachman by me.

Cross-examination resumed.—Did you not go to a ball with Lady
Mordaunt at which his Royal Highness was P—I went to a ball
in Scotland, and his Royal Highness was present, but I do mot
know whether the invitation came from the Prince, for I never saw
it. I knew it was at the Prince’s own house. That was in September, 1868,
after my visit to Norway. Messrs. Orford and Jones did not tell me that m
wife wus out of her mind. Dr, Jones said that at times she was silent. %
called in Dr. Jones, becouse I heard her making statements, which I thought
might have arisen from some irregularity connected with her confinement. So
far as her bodily heulth was concerned she was progressing favourably. I
called in Dr. Jones for her bodily and not her mental health.

You did not call him in in consequence of the state of her mind 9—XNo.

His Lordship.—You have said that you believed the statements arose
fﬂ.jn:} her state of mind, Her bodily health might have affected her
mind.

The learned counsel then produced several letters from Sir Charles to La.dg
Louisa, written shortly after Lady Mordaunt's confinement, all of whie
tended to show that at that time he believed her to be in an unsound state
of mind. In some of them be said that it was difficult to make her under-
stand what was said to her, that she did not know her child, that it was
difficult to keep her quiet, and that, though not at all feverish, her mind
wandered.

His Lordship.—Was it upon the 16th of March that Lady Mordaunt first
called you by name, subsequent to her confinement ?

Witness.—Yes,

Did Lady Mordaunt ever attempt to suckle the baby ? —Upon one oceasion,
when Mrs. Hancock was present, she took up the baby, held it to her breast
for a moment, and then said, “ Take the child away.” That was the only
time that I recollect her making the attempt.

Did you not know that when Lady Mordaunt stopped at the Alexandra
Hotel that her sister the Duchess of Athole, was staying there ?—No.

Do you know it now ?—I never heard of it. It was by the counsel of my
leg_al adviser, Mr. Haines, that the letter was written to Sir Thomss Mon-
creiffe and his family, forbidding them any further visits to Walton Hall, and
stating that no doctors were to come by their direction to attend on Lady Mor-
daunt. TLe letter in question is dated the 12th of May, 1869, and was
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written in comsequence of a scene, which I considered had been got up
illegitimately at Walton Hall just previously by a lady member of the
family.

Re-j;:xamined.—Up till that date I had allowed her relations free access tv
her, and also any doctors that they might appoint.

Now, with reference to the letters which have been read, and which were
written to Lady Louisa—were there any indications which would have led you
to think that your wife’s mind was wandering, except her statements in rela-
tion to different men P—No.

During the time youn were writing these letters had you the slightest
:ﬁtiﬁﬂ of parting from your wife, until you found certain documents ?—Not the

1ghtest.

%’Vaa Lord Newport the person as to whom you asked your wife the
%'ueatiun whether anything wrong had taken place between her and him f—

es.

What did she say —She said, “ I will not say anything about Newport
either one way or the other.”

The letters of Lord Newport to her ladyship were here handed in, but not
read.
Where did you find those letters 7—In her desk. I was aware that she was
on terms of intimacy with Lord Newport. His lordship was her first cousin,
and I thought that warranted fiiendly intimacy. I believe that the Princess
was with the Prince of Wales at the ball at Abergeldy.

Mr. Serjeant Ballantine.—Now it is a painful question, but I must put it to
you, 8ir Charles; had you any disease upon you when you returned from
Norway f—No.

Nor at any other period %—None whatever. Never during my whole life.

Lord Penzance.—It has been intimated to me that his Royal Highness the
Prince of Wales has received a subpena to attend as a witness on the part of
Sir Charles Mordaunt, and that he has expressed his entire willingness to do so.
Now for that purpose I think it right that we should consult his Royal High-
ness's convenience, and appoint a day for him to attend.

Mr. Serjeant Ballantine : There is some misunderstanding. His Royal
Highness has not been subpeenaed : all that we wish is that the Prince should
put himself in communication with the solicitor conducting the petitioner’s case,
g0 as to enable him to give formal proof asto the authenticity of the letters
which have been handed in. We do not desire that his Royal Highness should
be compelled to attend as a witness.

The subject then dropped, and the Court adjourned.

During the afternoon the gallery of the court was occupied by several
noblemen and members of the House of Commons, ladies, and others.
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+l

Mr. Serjeant Ballantine produeed the letter which was served on the solieitor
of his Royal Highness the Prince of Wales, and in it it was expressly stated
that there would be no oceasion whatever for his Royal Highness’s presence.

Lord Penzance: We will take take that statement. 1t is not necessary to
have the letter read.

Mr. Serjeant Ballantine: I have another matter of some importance to
mention. After I heard the evidence of Sir James Simpson, Dr. Gull, and
other medical gentlemen of eminence in relation to the present state of Lady
Mordaunt, I feel it to be my duty to desire the medieal men who had been in
attendance upon her at her confinement to take the earliest opportunity of seeing
her, and reporting to us what her condition is. Your Lordship will remember
that there was an order of the Court, which we eonsidered to be imperative upon
us, not to allow any person, except those mentioned in it, to see her, and the
medical men who had been in attendance upon her at her eonfinement had not
therefore, had the opportunity of wisiting her. They both of them, how-
ever, went down to Bickley yesterday, and I have to say—and I think it right
at once to say it— that they will not be in a condition to eontradict the evidence
given by the other medical gentlemen in relation to her present state of mind.

Lord Penzance : Do I understand youn tosay that you are now satisfied that
at the present time this lady is not in a sound state of mind ?

Mr. Serjeant Ballantine: I do not say that I am satisfied she is not in a
sound state of mind; but I am satisfied that I ean produce no evidence of
sufficient weight to contradict the testimony which has been given on the
point.

1 L&:-r:l Penzance: You do not wish, then, to prolong the controversy on that
ead.

Mr. Serjeant Bullantine: That is so; hut I ehall take the opinion of the
_ziurjr as to the state of her mind on the 30th of April, and subsequently to that

ate.

Lord Penzance : But let ns see whera we are in the inquiry. It seems from
what the learned serjeant has stated that the advisers of Sir C. Mordaunt do
not think it in their power, after the information they have received from the
medical men sent to examine the respondent, to prolong a conmflict as to her
present state of mind, and do not hope to be able to convince the jury that she
18 now ina sound state of mind. But for the purpose of the suit that is not
enough. We are to see if she was not, at some time after the citation was
gerved upon her,in a fit state of mind to instruct her solicitors to plead. Do
you suggest that the issnes before the jury should be put in that form.

Mr. Serjeant Ballantine: Yes, my lord, I wish the substantial question to be
putto the jury whether she was not withina reasonable period after her
citation in a fit state to instruct her solicitor,

Lord Penzance: There is another consideration that you must bear in mind,
and that is, the question will have to be determined at some time what was the
condition of this lady’smind on and after her confinement. That must be
determined at some time, if this suit is to go on at all ; and, as the issues are now
to be altered, it may be a matter for consideration whether you should not
broadly raise the inquiry, what the condition of her mind was at her confine-
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ment. Ifin a disordered state of mind, then at what time she ceased to be 80;
if not then in a disordered state of mind, at what time she became affected.

Dr. Deane: I think that such a course would be extremely unfair to the
respondent, for if the jury find that she was of sound mind at the date of her
confinement, and when she made certain confessions, these confessions might be
taken against her in the main suit. There is also this great objection to it. It
18 now admitted that Lady Mordaunt could give no explanation. One word
from her might clear up the whole matter, but she is not now in a position to
pronounce it.

Lord Penzance : I do not desire you to come to an immediate decision on the
question. I simply suggest it for consideration.

Dr. Deane then addressed himself to the admission made by Mr. Serjeant
Ballantine as to the present state of the respondent’s mind, and complained that,
though the other side had had ample opportunity of ascertaining it, the admis-
sion had been delayed to the last moment.

Lord Penzance : You have so far succeeded, though it may be a source of
regret to you that the enemy has not fought longer, that you might have
slaughtered him. (Laughter).

Dr. Deane : I should like to have slaughtered a good many of the persons
who have been about the lady of late. (Laughter.) I accept the victory,
however. But I did expect, and—I won’t say what I do expect. (Laughter).

Permission having been given,

Sir Charles Mordaunt was re-called and re-examined by Mr. Serjeant
dBj?J]lant-inu: Did you mention the name of Captain Farquhar to your wife #—I

Did you mention it to her in relation to her guilt 7—I did.

Did she give any answer ?—She gave no answer.

Did you repeat the question 7—1I did.

Did you obtain an answer ?—I did not obtain any direct answer,

Lord Penzance : What answer did you obtain ? I obtained no answer; but I
drew my conclusion. She said nothing ; but appeared to me so conscience
stricken that I drew my conclusion.

Dr. Deane : In her first confession did she mention any other names brsides
those of the Prince of Wales, Lord Cole, and Sir Frederick Johnstone r—XNo.

And it was you who meationed the name of Captain Farqubar *—Yes,

Jessie Clarke, examined by Mr. Inderwick: I was lady’s maid to Lady
Mordaunt from the time of her marriage until she Walton Hall. I had pre-
viously been in the service of Lady Moncreiffe, Captain Farquhbar visited at
Walton Hall, :

Did you notice anything between him and Lady Mordaunt ?—I did.

The day before he went away, on the occasion of his visit in the autumn of
1867, did you notice anything which excited your supicion ?—I did,

Lord Penzance : We are now going into the question of adultery with Capt,
Farqubar. Is not that so?

r. Serjeant Ballantine 7—Yes.

Lord Penzance: In that case I have some doubt whether we are not exceed-
ing the limits of our inquiry. The mode in which this species of evidence
becomes admissible is this. Lady Mordaunt is supposed to have made certain
confessions. We are now inquil'ing into her condition of mind at the time
she made those statements, and it is proposed to show what that condition was
by showing that the statements were well founded. But she has made no
statement about Captain Farquhar that I am aware of. » :

Mr. Serjeant Bullantine: We are certainly not in a condition to give any
confessions made in relation to him ; but the question is whether, from her de-
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meanour when his name was mentioned, sufficient may be implied to justify
this evidence.

Dr. Deane: That is assuming her sanity at the time his name was men-
tioned. My difficulty in relation to this evidence is the letter from the
Palace Hotel and the hotel bill, and I must therefore hold my hand in the
maiter.

His Lordship allowed the evidence to be received, and the examination of
the witness was accordingly continued by Mr. Inderwick.

Did you observe those marks in October, 1867 #—I did. Captain Farquhar
left the next day. He returned on the following Friday.

Did you accompany her ladyship to town in November, 1867 ?—I did. We
left on the Tth and stayed at the Palace Hotel, and eame back on Saturday,
the 9th. We arrived at the Hotel about five in o’clock in the afterncon. I
saw Captain Farqubar on the landing about half-past ten, but I did not see him
either come to or leave the hotel. Lady Mordaunt went to bed about a quarter
to eleven o'clock. I ealled her the next morning about half-past ten o’clock.

Did you notice anything in her room ?—1 noticed that the room was diffe-
rently arranged from what I had left it the night before. The books wera
removed, but I can’t say there was anything that struck me as suspicious.
Laly Mordaunt went out in the evening about half-past six o’clock. I do not
know what time she rveturned, as she told me not to wait up for her. I went
to bed about half-past ten o'clock. On returning to Walton Lady Mordaunt
was taken suddenly ill during the night, and was confined to her room for about
a week. In arranging her toilet table the day after she was able to leave her
bedroom fer her sitting-room I found a letter.

To whom was it addressed P—It was not under cover—it was not in an
envelope.

‘Where was it >—Under a pincushion on the table.

Did you read the letter 7—1I did.

Was it signed ?

Lord Penzance : You cannot ask that question at present. Is the letter in
existence ?

Mr. Inderwick: We have given notice to the other side to produce it—a
letter dated Nov. 9, 1867, written by Captain Farquhar to Lady Mordaunt.

Dr. Deane : We know nothlng about 1t.

Lord Penzance : You say you read the letter., What, then, did you do with
it ~—Witness: I returned it to the place where I found it.

Did you ever see it again P—Yes; I took and showed it to the butler—it may
be on the following Monday.

What did you then do with it ?—I put it under the pincushion again.
Did you ever see it again 7—No.

Did you ever look to see if it remninel where you had found it P—I saw her
ladyship take it and put it in the fire.

Lord Penzance (to Mr. Inderwick): You are now in a position to ask the
question.

Mr. Inderwick : Give the contents of the letter as near as you can remember.
—It was dated * The Tower, Saturday,” and addressed Lady Mordaunt as
“ darling "’ and then went on, *“ I arrived here this morning about a quarter to
nine o'clock, very tired and sleepy, as you may suppose.” It went on to say
that the writer had seen the Morning Post, and found his nawme entered among
the arrivals at the Palace Hotel—Farmer, instead of Farquhar; and then con-
tinued, “So it is all right, darling. I was afraid Charlie would be suspicious
if hesaw my name in the arrivals at the hotel with you.” It wenton to say
something about * carving tools,”” and was signed * Yours, Arthur.”
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‘When did you see her ladyship destroy the letter 7—1I cannot recollect.

Did she say anything 7—She seemed surprised, and said she thought there
were no letters about.

And upon that she put the letter in the fire ?—She did. Captain Farquhar
came to Waltor again in January, 1868, and stayed two or three weeks. He and
Lady Mordaunt were again very much together. Ie came againin September,
1868. 1 also saw him enter her room on the occasion, and place flowers on the
toilet table. It was about seven o'clock in the evening. Lady Mordaunt
was not in the room at the time. I was in London with the family during
ths season of 1867 and 1868,

During that time did his Royal Highness the Prince of Wales visit at the
house?—He did.

Did he come frequently in the season of 1867 P—Two or three times only.

Did he did come more frequently in the season of 1868 ? —Yes.

Un those occasions, in what room was his Royal Highness received 7—In the
drawing-room.

Who was with him P—No one.

Taking the season of 1868, what time did his Royal Highness usually call *—
About four o'clock in the afternoon.

How long did he stay P—An hour, an hour and a half—sometimes two
hours.

Was her ladyship always at home on those occasions F—Always.
Did his Royal Highness see her >—Yes.

Was there anybody else in the drawing-room except his Royal Highness and
Lady Mordaunt 7—No.

And on those occasions was Sir Charles Mordaunt at home ?—No ; Sir Charles
was not at home.

So far as you know, was he at home in 1868, when his Royal Highness
cilled *—1I don't remember in 1868 ; but in 1867 Sir Charles was at home on
one occasion.

Lord Penzance: Sir Charles has himself told us that he saw his Royal
Highress on one oceasion in 1868, three weeks, I think, before he went to
Norway.

Mr. fuderwick: How often, in the course of the week, would his Royal
Highness call 7—About once a week.

'&rera you in attendance on Lady Mordaunt when she was on a visit with
Lady Kinnoul, in Belgrave-square, in March, 1868 '—I was,

HDid his Royal Highness call on Lady Mordaunt while at Lady Kinnoul's #F—

e did.

Where was Sir Charles then 7—At Walton.

On what day did this visit take place 7—It was on a Sunday. His Royal
Highness saw her ladyship in the drawing-room.

Was there any one else there —I was not in the house at the time.

Did you see his Royal Highness in the house 7—I saw him come out as I
was raturning. fa 5 ¥

Are you acquainted with his Royal Highnesses handwriting P—Yes, I have
seen it.

How do you know it ?—Lady Mordaunt showed me a letter of his before she
was married. : v

Have you delivered to her any letters in the handwriting of his Royal
Highness P—1 have delivered to her letters in the same handwriting as this,

ow many ?—I can’t say.

During the year 1868 ¥—I dah}rared several, but I can’t say the number,

Can you give us any idea /—>Six or seven.
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Did you see any letters from Lady Mordaunt to his Royal Highness >—Yes.

During 1868 7—Yes. I gave them to Johnson, the footman, to post.

How many were there F—About four.

During the season of 1868 was Lord Cole in the habit of calling 7—Yes. He
eame in the afternoon ; more frequently when Sir Charles was out than when
he was at home. I cannot say how long he stayed. Sir Charles left for Nor-
way on the 15th June, 1868, We did not go down to Walton until July 7,
and in the interval Lord Cole called, but I cannot say whether more frequently
than before. I remember an occasion (27th June) when Lord Cole dined at the
house with Lady Mordaunt and another lady and gentleman. I do not know
who they were.

Do you know what time they left, or when Lad{ Mordaunt went to bed P—I
do not. I went to bed about half-past twelve o'clock. She had not then gone
to bed, and her orders were that I should never sit up for her after twelve
o'clock. That was on June 27. Her ladyskip had an almanack like that pro-
duced. On the 7th July, when we started for Walton by the 3.50 train, Lord
Cole was at the station. Lord Cole took the tickets. IHe gave me a ticket, and
he then handed Lady Mordaunt into a first-class carriage. He stood by the
carringe until the train was abont to start, and then got in. I saw Lord Cole
on the platform at Reading as the train moved off. On Friday, the 10th, the
other servants came to Waiton. Lord Cole came the same day, and remained to
the 14th. Sir Charles came home next day. I know Sir Frederick Johnstone
as a visitor at Walton. In December, 1868, I was staying at the Alexandra
Hotel, Knightsbridge, with Lady Mordaunt. The Duke and Duchess of Athole
were there, They left on the 8th. 1 saw Sir Frederick Johnstone there on
the Wednesday, in Lady Mordaunt’s sitting-room. He left her ladyship’s
sitting-room about twelve or after twelve on that night. I was at Walton at
the time her ladyship was confined and I saw her down to the time she left
Walton on the 15th of May. 1 did not see much of her until the nurse left on
the 27th of March. I saw Dr. Jones and Mr. Orford there after the nurse left.
I found a letter in a pocket of her ladyship’s dress—a dress which she had
recently been wearing. 1 found it soon after the 10th of April. [Letter put
in without being read.] On the 25th of April I poticed in the newspaper the
death of the Countess of Bradford. 1 took the paper to Lady Mordaunt. She
said, “Poor thing! We will require to go into mourning.”” In consequence
of the death of Lady Bradford 1 provided mourning for Lady Mordaunt. She
said, as she would not be going about much, two dresses would be enough for
her. She selected proper mourning jewellery and wore it. On the 6th of May T
saw Mrs. Forbes and Lady Mordaunt together. Mrs. Forbes said she was
poorly, and asked for some soda and brandy. When it was brought Lady Mor-
daunt laughed and =aid, * Ellen, if you drink all that I am sure you will be
tipsy.” On another day, about that time, Mrs. Cadogan called and talked with
Lady Mordaunt, Anotber time, when we were talking about a dress which
Lady Kinnoul had been wearing, Lady Mordaunt said, ** What a larky old
thing she is!” During the whole of this time the newspapers were supplied to
Lady Mordaunt, and she appeared to read them. I remember Lady Mordaunt
leaving on the 15th of May. I had been in constant attendance upon her up to
that time. I had not during the whole of that time seen anything to indicate
ghe was of unsound mind. She seemed perfectly rational, and seemed to under-
stand all that wus said.

Dr. Deane: When was it you first mentioned Captain Farquhar to anybody ?
—1I spoke of him to the butler in the antumn of 1867.

ﬂWhEu did you first mention it 7—Well, it was the subject of conversation
often.
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With whom ?—With the housekeeper and butler—Murs. Cabon and Mr. Bird,
I did not mention it to any one except Lady Moncreiffe, until I mentioned it to
Sir Charles Mordaunt’s lawyer. Mr, Haines asked me about it in the third or
fourth week in March, and I then told Mr. Haines all the particulars about
Captain Farquhar, Lord Cole, and the Prince of Wales. I did not then speak
of the letter, because I did not wish to expose Lady Mordaunt more than I
could help. That was really my motive for keeping the letter back. I men-
tioned all about Captain Farquhar. My motive for keeping the letter was not
to expose Lady Mordaunt. The other circumstances I mentioned to Mr. Haines
were not to save Lady Mordaunt, but to expose her.

Dr. Deane: How came you to tell Mr. Haines more in October than in
March 7—Witness : Decause the butler induced me to do so. (Laughter.

You told Mr. Haines everything about the Prince of Wales 7—As far as T
knew.

Who stayed in the house besides Lord Cole from the 10th July, 1868, to the
14th ?—Mr. George Forbes and Miss Louisa Scott.

Was there not a sister of Lady Mordaunt ?—Wiiness (emphatiecally): No.

You sweer that?—I do. I did not see Mr. and Mrs. Cadogan there during
those four days. It was the 30th of December when I saw Sir Frederick
Johnstone at the Alexandra Hotel. I did not tell Sir Charles that I had seen
Lady Mordaunt destroy the letter. He did not ask me what she did with it.
I do not think I have ever mentioned before to-diy that I had seen that letter
destroyed by Lady Mordaunt. I believe I told Mr. Haines that I did not see
the letter again after I had put it uoder the box.

Lord Penzance (sharply) : Did you tell the lawyer you had not seen any
letter 7—Yes.

Then that was not true '—No.

It was false ¥ —Yes.

Cross-examination continued : From the second week in March to the time
ghe left home Lady Mordaunt seemed sad, and to have a great weight on her
mind. She tock the child, but did not seem to care for it. The second or
third day after her confinement Lady Mordaunt asked me who the child was
like. I said it was like herself. She seemed pleased. As far as I could see,
she was always of sound mind. She never appeared to me to be pretending to
be of unscund mind. I was never or seldom with her when anyone else was
there. When I said in my affidavit she assumed silence, I mean she was very
silent the last tine I was dressing her. I said it was of no use her trying to
deceive me. She said, © Well, you know, Clarke, it is very hard to know what
to do.”” On another oceasion, Dr. Tuke went down on one knee before her
and said, “ My dear lady, you do not wish to be sent to a lunatic asylum, do
FG“?" La&y Mordaunt has not asked my permission to do any thing, I will
not swear that I think I have obeyed all her orders since her confinement. I
do not recollect saying that she had ordered me to do anything unreasonable,
I have talked over these matters with Mrs. Cabon, and I will not swear that I
have not said Lady Mordaunt gave unreasonable orders. I never saw Lady
Mordaunt sitting on boxes. She went out once in the rain with Lady Mon-
creiffe. On the day she left she guve me the order to pack up her things,

To Lerd Penzance : She did not tell me _whﬁm she was going to, or how
long she was likely to be away. On previous occasions she has done so. On
this occasion she did not.

To Dr. Deane : She did not say she was coming back.

Re-examined : I told Lady Moncreiffe about all except the letter. I had
heard from Lady Mordaunt that Captain Farqubar's regiment was stationed at
the Tower. Lady Louisa was very much with Lady Mordaunt. She used to
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remain with her on an evening. I have had frequent conversations with Lady
Louisa. When Lady Mordaunt was going away, after I had selected the
things, she came up and saw them, and said they were right. I had heard
that Lady Mordaunt was going away permanently, and did not think it
necessary to ask her,

To Lord Penzance: I did not think that she was pretending to be of un-
sound mind when she was gilent. I really cannot say.

The evidence of Mr. Haines, of Leamington, private solicitor to Sir Charles
Mordaunt, which was taken by commission, the witness being too ill to atiend
in court, was then read. It stated that he served the petitioner’s citation in a
suit on Lady Mordaunt at Walton Hall, on the 30th April, 1869 ; that she
looked very pitiful, and wus silent throughout the interview, but that she
apparently understood what was said to her.

Henry Bird was then called, and examined by Mr. Inderwick: I am butler
to Sir Charles Mordaunt, I was also butler to his father, and have been in the
service of the family for nearly twenty-nine or thirty years. In the autumn
of 1867 I accompanied Sir Charles and Lady Mordaunt to Scotland. Captain
Farquhar was visiting at the same houses. I noticed great intimacy between
Lady Mordaunt and Captain Farqubar. I noticed, when at Walton, that he
was very often in her private sitting-room. Sir Charles was generally out
shooting at those times. I remember her ladyship going with her maid, Jessie
Clarke, to London, in Nov., 1868,

On their return to Walton, did Jessie Clarke make any communication to
you ’—She did.

Did she on any occasion about that time show you a letter >—Yes; about
ten days after their return from London.

Are you acquainted with Captain Farquhar’s handwriting ?—I am.

In whose writing was it >—In Captain Farquhar's.

Did you read the letter *—I did. [The witness gave the substance of the
letter as stated by Jessie Clarke, and added that it also contained a reference
to the persons whom they had seen at the play.] Jessie Clarke told me some-
thing before I saw the letter about Captain Farquhar having been at the hotel.
I then got two copies of the Morning Post—one of the 7th and one of the 9th
November—and kept them.

[The papers were put in. The names of Lady Mordaunt and * Capt.
Farmer” were published as among the arrivals at the hotel on the Tth.]

Examination continued: In January, 1868, Captain Farquhar came to
Walton again, and stayed about ten days. Many people were in the house at
the time, and I did not notice so much as I did before. On one occasion, on
going into the billiard-room, I found them standing together near the table.
They seemed to have been close together, and appeared startled when I
entered. I was in London with the family during the seasons of 1867 and
1868.

Did his Royal Iighness the Prince of Wales call at the house during those
times *—He did.

How often f—TIle called more frequently in 1868 than in 1867. In 1868 in
one week I remember he called twice.

About what time in the day P—In the afternoon, towards four o'clock.

How long used he to stay *—He used to stay an hour or two.

Was S8ir Charles at home on those occasions P—No; he was either at the
House of Commons or pigeon shooting.

Did you receive instructions from Lady Mordaunt in relation to his Royal
Highness's visits F—1I did.
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‘What were they 7—That no one else was to be admitted after his Royal
Highness came.

Were those instructions followed F—Yes.

After Bir Charles left for Norway did his Royal Highness lunch at the house
on one occasion P—He did. I am not sure whether it was in the same or the
following week.

Did the party consist of his Royal Highness, Lady Mordaunt, and another
lady and gentleman 7—Yes.

Did they all go away together ?—No; the lady and gentleman went away.
and the Prince of Wales stayed.

‘Was his Royal Highness alone with Lady Mordaunt ?—Yes.

About how long F—A quarter of an hour or twenty minutes.

During the season of 1868 was Lord Cole a wvisitor at the house 7—Yes.
Ile used to come three times a week, and sometimes oftener. He came
more frequently after Sir Charles went to Norway. I remember his dining
with Lady Mordaunt after Sir Charles left for fishing.

Who dined with them ?—I am not sure whether there were two ladies, or
El;? lady and gentleman. They went away about eleven o’clock, except Lord

e.

‘What was the date of that ?—The 27th June. ILord Cole left about a
quarter to one o'clock. We went down to Walton on Friday, the 10th July.
Lord Cole arrived the same evening, and remained until the day before Sir
Charles came home. I have seen Sir Frederick Johnstone at Walton. He
was there towards the end of 1868—in November. He and Lady Mordaunt
were very much together, and he was often alone with her in her boudoir.
They would be together for an hour or longer. 1 was at Walton when Lady
Mordaunt was confined. I had conversations with her after her confinement,
and she appeared to talk rationally. I saw her at Worthing on the 20th
August. I was with her for about seven minutes, and reference being made
to the death of Arthur Smith, she said how sorry Mr. Smith would be, he
being an only son. She spoke rationally, and seemed to understand what was
said.

Cross-examined by Mr. Archibald: I have been also with Lady Mordaunt at
Bickley for six weeks. I found her more absent. She conversed at times, but
not so much as previous to her confinement. She was in the habit of wander-
ing about the house. She once came into my bed-room in her night-dress. 1
was writing at the table at the time.

Did you think her in her right mind when she did that ?—Well, I asked her
the next morning if she recollected where she came to, and she said she did,
and that it was a mistake.

Lord Penzance: Give us the date of this occurrence.—I cannot recollect the
date—it might be about the 10th September.

Mr. Archibald: What was your opinion as to her previous state of mind #—
I had my doubts.

Did you think she was shamming ?—Sometimes I did, I did not see her com-
mit the acts of indecency mentioned by the other witnesses, 1 told Mr.
Haines about the letter Jessie Clarke showed me before I went to Scotland.
I told Mr. Haines about the papers a fortnight or three weeks before we went
to Scotland. 1 first told him of the letter in May when we were in Scotland.
I did not tell him about the letter at first because Clarke tried so hard to pre-
vent me, as it would prejudice her in getting another place. She told me she
had found the letter in the bed-room on the table. I mentioned the letter in
Scotland, because from the turn affairs had taken I thought it right to be
mentioned. There was no visiting book kept in London. At the luncheon
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party in London there were present his Royal Highness the Prince of Wales,
Lady Mordaunt and her sister, and Mr. Montague.

Re-examined : Clarke’s unwillingness was caused by her fear that the read-
ing of the letter might prevent her getting another place. When Lady Mor-
daunt came into my room, it was ten o'clock at night. I said, * My lady it is
time you were in bed.”” She laughed, and her maid took her away. Next
morning she said it wus a mistake. At times I thought she was shamming ; at
times otherwise, I could not make up my mind either way.

Alfred Brett, examined by Dr. Spinks: I was porter at the Palace Hotel,
Buckingham-gate. Lady Mordaunt arrived there on the Tth November. The
entry of her coming was made by the hall porter. I entered the arrival of
Captain Farquhar as Captain Farmer, and on finding ont that it was a mistake
I scratched it out, and put Farquhar. I did that on the evening of the same
day.

%mss examined : Noticed the name on the portmanteau. Did not make the
alteration immedizately. DMade an affidavit on this matter on the 14th of June,
Had said then that it was on or about the Tth that he made the alteration. Had
said that he had heard the name. Might have heard it and seen it as well.

George Jeflreys: Ikeep a book at the Palace Hotel, Buckingham-gate, show-
ing the departure of guests. The entry of the departure of Mr. Farquahar on
November 10, is in my handwriting. We do not book people as gone until
their luggnge is taken out of their room. There is nothing in the entry to
show where he slept the night before.

Frederick Johnson: I was footman to Sir Charles Mordaunt from May, 1867,
to 1868. Captain Farquhar frequently visited there. In the autumn of 1867
a note came from Mrs. Cadogan to Walton Hall, and I had to take it to Lady
Mordaunt's boudoir. Captain Farquhar was there. They had carving tools
between them. Lady Mordaunt said I ought not to have gone in without
knocking. She had never told me that before. I was with Lady Mordaunt at
the Countess Kinnoul's in 1868, Lady Mordaunt went one night to the Alham-
bra in a hired brougham. Lady Kinnoul went in her own brougham. I saw
Captain Farquhar there. Lady Mordaunt left when it was over. Captain
Farquhar left with her. We put him down in St. James's-street. I have
posted letters from Lady Mordaunt to Captain Farquhar. I do not remember
the address. I remember delivering one letter from Lady Mordaunt to Captain
Farquhar. T was with Sir Charles and his family in London a few days in the
season of 1868, When I was there in 1867, I saw the Prince of Wales there
on one occasion. I remember his Royal Highness calling on Lady Mordaunt
at Lady Kinnoul's, He came at five and left ten minutes before seven, I have
taken letters from Lady Mordaunt to the I'rince of Wules—some to Marlborough
IHouse, some I posted.

Cross-examined: Told all this to Mr. Haines. Returaed on the box of the
brougham from the Alhambra, and put down Caplain Farquhar in St. James's-
gtreet. When the Prince of Wales called at Lady Kinnoul's I saw him. I
did not hear whom he asked for. Lady Mordaunt had been ill, but I think she
wus better. See had been confined to her room. I do not know whether she
was out of her room.

To BSerjeant Ballantine: I am quite positive I took two letters to Marl-
borough House—perhaps three. I posted three.

Serjeant Ballantine: In how many days P—Witness: Three days.

Lord Penzance here requested witness to hand over a memorandum from
which he was reading, and finding from the witness that it had been written
on the previous day, aud not at the time of the occurrences noted, his lordship
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requested him to proceed without it, and asked him to state from the best of
his recollection when this was.—Witness : In 1868,

Serjeant Ballantine : Except at the time you were in Belgrave-square did you
take any letter to the Prince 7/—I think I did. I am not sure.

With regard to the greater portion of the letters, are you sure they were
taken while you were 1n Belgrave-square, and Lady Mordaunt was there P—I
am quite sure.

Had any of those been given to you in the presence of Lady Kinnoul ?—Lady
Mordaunt’s maid sometimes gave them to me, and sometimes her ladyship.

Was Lady Kinnoul or any one there 7—No.

Lord Penzance: Was there any secrecy about her manner #—I do not think
there waa.

Serjeant Ballantine : His Royal Highness has been written to, and he says
he has no letters. Therefore I will not eall for them. The solicitor to the
Prince of Wales is really in this position, and I should have called upon him to
produce them, but he says he has not got them.

Mrs. Cabon: I am the housekeeper at Walton Hall, and I saw Lady Mor-
daunt on different occasions from the time of her confinement to the time she
left Walton. About three days before she left her ladyship sent for me into
her boudoir, and gave me a cheque and aslked me to get it cashed. I read the
cheque. I had some conversation with Lady Mordaunt abont it. She asked
me to lend her some money. I offered her £15 in notes and five in soversigns.
She did not seem to like the notes, so I took the money back. She said she
would wait till Saturday, when the cheque could be eashed. On that day I
found a ckeque in an envelope in my room. I gave it to Mr. Oliver Mor-
daunt. The paper produced (counterfoil) is in Lady Mordaunt’s handwriting,

Mr. Inderwick put the book in, showing the date of the last counterfoil to
be immediately before the confinement.

Witness continued : To the best of my belief those are Lady Mordaunt’s
figures. Before Lady Mordaunt left on the 15th, she sent for me to ask about a
wrapper or a railway rug. She had the newspapers daily, but did not sem to
read them. I have no reason to suppose, up to the time she left Walton, on
the 15th, that she was not of sound mind.

Cross-examined by Dr. Deane: I saw her at Bickley yesterday. She was
in a very absent state of mind—I should say of uusound mind. I have been
with her since the 18th Auzust, with the exception of two days.

When did her mind become weak ?—Within the last three months.

Was it at all weakened before the last three months ?—1I cannot say that I
thought so. Mrs. Murray was at Bickley on the 16th or 17th September.

Was not Lady Mordaunt’s mind weakened then?—I cannot say that I
observed it as much then- as since.

Did you observe it at all then 7—Yes. [The witness was then questioned as
to the several cheques, and it appeared that on all oceasions she !uentiﬂued the
amount for which t-hﬂ? were drawn to Lﬂ.dj" I'l'.[ﬁl‘dilllﬂt,] I recollect the
doctors asking me to give them information about Lady Mordaunt’s state. I
refused. I thought Lady Mordaunt was changed when I saw her at Bickley
from what she was at Walton. She is now in excellent health.

Re-examined : I thought Lady Mordaunt’s m _md began to fail after Fbe came
to Bickley. She could, however, give me r‘ﬂ.nunal answers. She has been
failing for the last three months. She desired to go to London. On the
morning of the 20th of November she wanted to goto Walton. I thought her
mind weakened. In the early part of her stay at Bickley she never mentioned
the name of her husband, or those names that have been mentioned.

General Arbuthnot: On the 28th of October, 1869, I called upon Mrs,
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Murray at Chester-square. There are two doors in the sitting room, and as I
went in young Lady Mordaunt came in. She evidently knew me, though I
did not then know her. I said I had come up to London, and was going out
of town again. She said she had come up, and was going back. She said she
had enjoyed herselt very much, and had been at DBaker-street Dazaar. We
talked ten minutes or a quarter of an hour. She was very agreeable, and
altogether pleasing in her manners, and perfectly sensible as to what passed
between us. Mrs, Murray was in the room most of the time, but not all
Mrs. Murray is my daughter. After a time I was asked to stay to luncheon.
I declined, and as I was going I heard Lady Mordaunt say, *“ Why didn’t you
introduce me to General Arbuthnot ' I turned, and made a low bow. There
was nothing to indicate unsoundness of mind in Lady Mordaunt.

Cross-examined : Was sure this was the 25th of October, Lady Mordaunt
gaid she had had a long walk, and had been to Baker-street Bazaar.

Dr. Deane: No silence; no hesitation ? —Witness: During the time I
was in the room there was no silence. (Laughter.)

Had you the greater part of the conversation, or she 7—Oh, generally, when
1 talk to a lady, I like to hear her reply. (Luaughter.) I have since said that
I did not think her in the slightest degree insane.

Dr. Deane : And it is to that we owe your coming here *—Witness replied
by a low bow.

Mr. Solomon » I am an oculist practising at Birmingham, and have had
twenty years' experience in the Birmingham Midland Eye Hospital. 1 was
called in to see Lady Mordaunt’s child on the Saturday after her confinement.
I found it labouring under ophthalmia. There were no appearances which were
diagnostic of specific or non-specific disease.

To the Judge: I advised astringent applications, and recommended that a
wet-nurse should be engaged.

In reply to Lord Penzance,

Serjeant Ballantine said he had still to call Mr. Orford and Mr. or Mra.
Murray, or both, and this would conelude the evidence.
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Mrs. Herbert Murray was called and examined by Mr. Inder wick—I am the
wife of Mr. Herbert Murray.

Are you a relation to the Moncreiffe family >—No ; but my husband is.

Are you eonnected with the Mordaunt family #—My husband is.
: On the 17th September last did you go to Bickley to see Lady Mordaunt ?—

did.

Did you stay there until the 25th September ?—Yes.

You lived in the house with her during that time P—I did.

Did you dine with her ¥—1I did, every day, and spent most of my time with
her.

Will you repeat any conversation which you had with her?—Will you

suggest any.

Lord Penzance: He cannot do that. You must endeavour to recollect your-
self.

Mr. Inderwicke: Do you remember going with her to the Crystal Palace on
the 21st September 7—Yes,

Do you remember having a conversation with her after your return ?—Yes;
but it was not on that day, but the day after.

Will you give us that conversation *—1I said to her, “ I hope you are coming
to London next year. I fear it will be very dull for you here, and I can see
more of you in London.” She said, “I hope I shall; but baby must come
too.”” I said, ** Was not Mrs. Cadogan a great friend of yours?’ She said
she did not see what right people had to talk about her.,” I said, * Nobody is
to blame but yourself.” She then said, “ What business has Charley to go
gabbling about me with other ladies? Do you call yourself a lady 7.” I said,
<¢ T hope s0.” She then said, *“ But what do you come ferreting here for."” I said,
I did not come to ferret, She then said, * Do not marry your danghter to a
man she does not care for.” I said, * Didn’t you care for Charley 7" She
replied, “I did not when I married him, but I did afterwards.” I said,
“If you did, what could make you do such foolish things? Surely you could
not have cared forall these men.”

Lord Penzance ; What did she say 7—She said, “ No; I did not."”

Nothing more ?Y—Nothing more. g

Mr. Inderwick : Did you say anything about your being ready to be her
friend F—Yes. 3

Tell us what you said ? I told her that I had come to stay with her, and

that I would be her friend as faras I could.
What did she say to that ? —She said, “I know I have been very wicked

but I did not know it at the time.” ; g : .
Do you remember an another occasion having a conversation with her in re-

ard to a divorce case that had come before the public #—I do.
What did she say —I said I bad no patience with men, and she added,

# Yes, we have to bear all the ignominy.” These conversations were during

my first visit. : ‘ . : .
You had numerous conversations with her, and in those conversations did she

speak rationally ?P—Perfectly.
C
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Lord Penzance: You never eaw anything wrong about her on these con-
versations ?—Never, except that she would not answer as quickly as I
would.

Mr. Inderwick: But when she answered did she answer rationally ? —Yes.

Do you remember her coming to your house in Chester-square with her
maid Barker on the 28th of Oclober 7— Yes; she arrived a little before eleven
o'clock.

What conversation did you have with her 7—I asked her why she came in a
cab and not in her carriage, as I expected she would. She said nothing; but
her maid gave me the reason in her presence. I then said to her, “ You had
better take off your things; you know your own way in the house.” She
went upstairs with her maid and took off her things. My husband came in
shortly afterwards; and she then went out to walk with him. Mr. Jehn
Fiennes is her uncle. He married the sister of Lady Louisa Monecreiffe.

Had General Arburthnott arrived at the house before they came back from
their walk *—1I should think he had.

Were you present in the room with Lady Mordaunt and General Arbuth-
nott 7—I was in and out of the room.

Did you hear the conversation between them ?—I heard them talking.

You did not hear what their coneersation was?—No. While they were
talking Mr. Fiennes came into the room. General Arbuthnott was in the room
about a quarter of an hour, and when he was leaving the room, and I told her
he was my father, she asked me why I did not mention his name. After
luncheon she went out to walk with Mr. Fiennes.

How long was she out with Mr. Fiennes >—One or two hours. She went
home by train.

During the whole of the day did she appear pecfectly sane, and understand
what she was doing P—Derfectly. I did not see her again until the 23rd of
November.

Did you notice any changein heron the 23rd of November ?—Not so much
then as later on.

Cross-examined by Dr. Deane: Did anybody go with you to the Crystal
Palace 7—DBird, the butler.

How long were you at the Crystal Palace ?— Two or three hours.

Did she behave rationally while there >—Yes, in every respect but one.

What was that ?—She wished to sit down on the weighing chair. I said she
had better not, and she than sat down in the garden on the ground.

Did you speak to herabout it P—I did, and she got up directly.

Lord Penzance: What was the date of that P—The Tuesday after the 17th
September.

Are you sure it was on the 28th of October, and not the 17th of September
that Lady Mordaunt came to your house, and saw General Arbuthnott ?—I
have not the very slighest doubt of it.

Is Mr. Fiennes here to-day 7—I have not seen him.

Did Mr. Fiennes come home with her 7—I do not know.

Has Mr. Fiennes made any communication to you with respect to the way in
which Lady Mordaunt behaved on that day ?—He did once.

Tell me whether you ever saw tkat letter (letter written from Bickley to
Laﬁy Louisa Moncreiffe) P—Neover.

ave you ever seen a copy of it 7—-Never.

‘Was there a person of the name of Osborne at any time at Bickley P—I
never heard of her.

Was this letter ever mentioned to you before to-day P—I knew nothing of it
until I saw it in the papers two or three days ago.
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Do you know Miss Parsons 7—I do.
Was she at Bickley when you were there in September f—She came the day

before I left.

Do you know when she left Bickley ?7—No. Isaw Dr. Hughes and Mr.
Orford at Bickley. They made a communication to me about Lady Mordaunt.
The servants also ,made communications to me about Lady Mordaunt.
Lady Mordaunt did not always answer my questions, I have seen her suddenly
pause in her movements when walking. I have seen this at different times
—constantly. I dined at Bickley once in eompany with Dr. Wood, Mr. Herbert
Murray, and Lady Mordaunt. She began to help the soup. When she had
helped one or two she stopped. .

Dr. Deane: And could not go on 7—Witness : She did not go on.

Dr. Deane: Did you think from the 17th of September to the 27th Lady
Mordaunt was perfectly in  her senses 7—Witness: I did not think she was
insane.

Dr. Deane: Did you think she was shamming ?—Witness : I think she
might have been to a certain degree; but her mind was not so capable as it
would have been in perfect health. I judged that from her conversation.

What led you to think she was shamming —Her manner was odd. Her
acts were always sensible.

Lord Penzance: Do you call sitting on the ground sensible 7—Witness :
When you are tired, and no seat is near. There was no seat near but the

weighing chair.
By Dr. Deane: Her laugh was peculiar—different from that of other people.

She would burst into laughter at inappropriate times,

By Serjeant Ballantine: Suppose there had been no guestion of sanity or
insanity.—Witness : I should have thought she was hysterical with those fits
of laughter. At the time we dined with Dr. Wood she did not know he was
coming.

How had she been in the morning ?—Perfectly sensible.

‘Was there any alteration when he came ?—Yes.

What alteration >—Well, I was reading a book of Lord Desart’'s. She ap-
peared interested in one or two passages, and she laughed. She and I both
laughed. She had work in her hand, but was not working. She got up to

t some more wool. Then Dr. Wood and Mr., Hughes came in, and she
would hardly answer a question. )

And you say that, up to that time, she had answered perfectly ?— Yes.

Mr. Herbert Murray : I went to Bickley on the last Saturday in September.
I got there about half-past six in the evening. I saw Lady Mordaunt on the
doorstep, and took a walk in the garden with her. I began by saying, “I
suppose you have two ladies here ?’  She said,  Yes; what news have you
from London?” I said, “No mnews, except that Scotch lawyer who had cut
his throat.” She said, * And a good thing too. There are too many lawyers
in the world. (Laughter.) Charlie has turned lawyer lately, and he has not
done himself much good.”” She turned the f:puversatiuu, and asked if there
were any good plays going on. I said .I did n-‘:}t_lmﬂw, as I seldom went,
She reminded me of finding her and her sisters playing at croquet once. She
asked me if I had got any old servants. I said “No, I had not.” She said,
¢« Were they not troublesome? Cobb will not let me do as I like.” 1 asked
her who was coming when Mys. Murray went away, She said Mrs. Forbes,
who she believed was in London. I saw her again on Sunday, and drove with
her to church. When we got there she said she would rather not goin. We
drove away. In the afternoon I walked out with her, and as we were passing
a church we went into the church at the fag end of the service, I bhad a con-

¢ 2
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versation with her after that. She talked of going back to Walton. I said
“ You know perfectly well you cannot do so "’ She said, “ Why does not
Charlie come and tell me so?" I said, *“ He has already done so by letter."”
I spoke to her about it. She said, *“ What shall I do?” I said I could not

ive her advice, as she would suspect me, because 1 was Charley’s uncle. 1
said, *“ You do suspect me a little, don't you?"' She said, laughing, * Yes, I
do.” T told her she had better write to Mr. Fiennes, her own uncle. She
thanked me for that, and said she would. She said she had never had any ad-
vice given her before that. I think I proposed Mr. Fiennes should come to
see her. There was an objection te his coming there, and 1 said she could see
him at my house. After this conversation we went into the house, and I left
her with Dr. Wood. 1 dined with her and Dr. Wood. I noticed that, when
he asked her how many brothers she had, she did not answer. 1 was sur-
prised at that, after the conversations she had had with me. She noticed the
conversation of others, and when stories were told, she laughed in the right
place. I went with her to the Crystal Palace. She said Blondin was not so
good as at the Alhambra, because the rope was so low. She liked the veloei-
pedes. I spoke to her about looping up her dress. We went through the
china and glass courts. She liked them. This was not the visit when Mrs.
Murray was with her. Riding home, she had the toothache, was eating sugar-
plums, and was very silent. 1 spoke to her about that, and said she had a fit
of the “ blues.” I was there when Miss Parsons arrived.

Dr. Spinks: Did yvou notice any change in her manner when Miss Parsons
arrived *—Witness: Yes.

By Lord Penzance : Miss Parsons was sent down to see her.

To Dr. Spinks : I had been talking to her, but when Miss Parsons came she
would not eay a word, but she turned round and went away. At dinner she
was watching Miss Parsons. I played a rubber with her. I do not think it
was finished. 1 su;;gested +he should come np to London to a dentist. She
was undecided. 'We tossed, and I lost. She was not to go; but she decided
to go, and she came and had the tooth stopped. We walked along Conduit-
street and another street. She noticed a pretty dress in & window. She said
it was not the sume dress as she had seen there a fortnight before. I thought
it was, but she was right. It had larger spots. I returned with her to Bick-
ley. During the whole time I was there, her answers were quite rational. T
saw her on the 27th of October, and arranged with her to come the following
day to see Mr. ¥iennes. I saw her at my house on the 28th, and walked with
her before luncheon. I saw her again on Sunday, November 21.

Cross-examined by Dr. Deane: On the 21st (Sunday), she was what I call
bad-tempered. She was notin a good temper that day. She would not talk at
first, but she got better as the walk went on—not so good as bhefore. She
used to be very good as a rule.  On the previous Sunday she was as rational
as I had ever known her in my life. I have not seen her since November. 1
have said she was rational as a rule, The exceptions were the delay in giving
her answers. When I first saw her at Bickley, the only difference in her man-
ner was that after I had been walking with her, and while we were going
towards the house, she turned and shook hands with me without any apparent
reason. She was not restless the day wedrove to chureh. She has been rest-
less since. The first day 1 observed it was on the 27th of October. She
showed it by going in and out of the room. That was the first symptom I saw
of any restlessness. 1 have spoken of her change of conduct before Miss Parsons
and Dr. Wood. 1 have said she understood what was said, because people do
not laugh at the right moment unless they do understand.  When she laughed
at wrong times, I thought it hysterical. I saw her laugh in that manner on




69

the first occasion when I saw her at Bickley. 1 have spoken to Dr. Wood
about Lady Mordaunt. He and I have had conversations. I had a conversation
with Dr. Wood on the day I had walked with her in the garden. I told Dr.
Wood I had advised her to consult some of her friends. I did not tell Dr.
Wood that I had failed to bring her to my views. The visit of Mr. Fiennes
was the result of that conversation. Her answers were short; but I did not
tell Dr. Wood that she could not keep up a sustained conversation.

Did you tell Dr. Wood she was not able to give instructions to her solicitors ?
—Witness : I do not remember saying that. [ may have said so; and if Dr.
Wood says so, I will not swear that I did not. Miss Parsons is related to Mr.
Haines, Sir Charles Mordaunt's solicitor. I believe I was the means of send-
ing her there. I know nothing about the letter. I did not know it existed
till I heard itin court. I never heard of such a person as Mr. Usborne with
Lady Mordaunt at Bickley. When Lady Mordaunt said Cobb would not let
her do what she liked, it had something to do with the people at home. I think
she meant Bird, the butler, and called him Cobb by mistake. I think she spoke
with mental reserve. I think, for some reason of her own, she chunged. She
had begun by speaking of old servants. Bird was in the house, and 1 heard
she had complained of him.

You believe she was shamming *—Witness: I will say so if you like.

Lord Penzance : It is not a question of if you like. Do you think so in
your own mind "—Witness : Well, my lord, I think it was so.

By Dr. Deane : She never shammed with me after the first two days. The
only time I had any doubts of her sanity was in ecoming down the hill at Chisle-
hurst on the Sunday afternoon, when she seemed to answer with difficulty. I
have talked to her about these fits of silence, and asked her if she understood
what was said. She said,  Yes; but I was thinking, and could not answer.”
I do not think those fits of the  blues’ were assumed ; after the first two days
certainly not. Mr. Fiennes has told me once of conversation he had
with her.

Re-examined by Serjeant Ballantine : I had known the lady before her mar-
riage, but had not seen her above two or three times. From what I saw of her
at Bickley, she seemed very dull. There was no amusement there except
driving about. She asked me several times to take her to London to the play.
Bickley is in Kent, near Bromley, about ten miles from London, and is not a
very lively place in September.

Florence Stevens, examined by Mr. Inderwick: I was cook at Walton,
Before her confinement I was in the habit of taking orders from Lady Mordaung
with regard to luncheon and dinner. I saw her occasionally after her confine-
ment, down to the time she left Walton.

Did you go to Bickley P—I went to Bickley on the 8th September and
remained until the 17th September. While there I saw her every day and took
her orders. f

What used you to do ?—1I drew out the list for dinner on a slate, and sub-
mitted it to Lady Mordaunt. Sometimes she used to alter what I had put down,
and sometimes assent to it. = X

When you arrived did she say anything ?—I went into the room and she said,
“ Stevens how are you—are you quite well 2"’ I E!_Il.lﬂ I was quite well, and
asked how her ladyship was. She said she was getting on very nicely, and
asked me about the people at Walton. I told her I had brought her some
flowers from Walton. She said, * Yes; I have seen them. They are rather
too much blown.”

Were they too much blown P—They were. .

Had you any conversations with her with regard to the dinner you had pre-
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pared the day before *—Yes; she used to remark at different times about some
'things which she liked or disliked the day before,

Were her observations about these things sensible ?—Very.

Did she say anything at any time about the kitchen —Yes ; she asked me if
I found it convenient, and if it was not rather small. She also observed that
ghe saw 1 was doing without a scullery-maid. Miss Moncreiffe, her sister, was
on a visit with her, but left on the 11th. Bird accompanied her to the station.
Barker, the maid, waited at dinner, and Lady Mordaunt asked were Bird was.
I told her he had gone to the station with Miss Moncreiffe. She said, *“ Why
has he gone and left me like this 7" On the Sunday I had a rabbit down for
dinner. She said, “ I will not have that. I will have the game (two grouse
sent on the Saturday) ; one for lunch and one for dinner.”” On another day we
had wild duck. She asked me if it was Taylor, the gamekeeper, who sent it.
%said no, Taylor had lost all his ducks. She laughed and said, **Oh, poor

a ﬂ‘r.”

.Ij.:m you remember the day before you left if she said anything about the
child :—8She said, * When baby comes 1 should like you to make some white
goup, the same as you have made before for me. I shall have her (the baby)
here.”” 1 had made white soup for her several times before, and she liked it
very much. I left Bickley on the 17th September. The day before I left I
told her I was going to Walton. She asked me when Mrs. Cabon was coming.
I told her that evening I believed. She said, * Shehas not written to me at all.
In fact, 1 never get letters now from any one,” adding that she often thought
the postman must be dead. Before I left she came into the room and asked me
to make up my account. I told her that I had made it up, and had been paid
by Bird. She made no remark.

From what you saw while at Bickley did you believe that she was of unsound
mind ?—2XNo ; she seemed to understand thoroughly what she was doing.

Cross-exammed by Dr. Deane: Who sent you to Bickley 7—Sir Charles
Mordaunt. I was told I was to stay for a week or ten days, or longer.

Why did you go 7—0On account of Mrs. Cabon coming home to Walton.

Do you know Mrs, Cabon’s handwriting 7—Yes.

Dr. Deane then called for the copy which was taken of the letter of
October 8.

; {ThLi copy was produced in court. The letter was called for, but could not be
ound.

Mr. Serjeant Ballantine: In opening my case on that point, I erroneously
stated that it was 2 woman of the name of Osborne who had copied the letter.
If you will take it from me, the copy was in Miss Parson’s handwriting.

Mr. Frederick James Orford, examined by Mr. Serjeant Ballantine: I am a
member of the Royal College of Surgeons, and practice in the neighbourhood of
Walton. I have been in practice for thirteen years. I knew Lady Mordaunt
immediately after her marriage,

: Eid you ever attend her upon any oceasion previously to her confinement —
id.

For what P—1I believe I attended her for a miscarriage on one occasion.

Was she a person of hysterical temperament /—Well, she may be, but I can-
not say that I considered her so. Her confinement came on prematurely, and I
was called in. I arrived on the 27th, about ten o'clock.

At that time were the labour-pains on ¥—I can hardly say they were, but
there were symptoms of them.

Was she placed under chloroform P—The next afternoon—Sunday.

And she was ultimately delivered of a child 7—Yes.

Did she suffer more than women usually do ? —Rather less, 1 should say.
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‘What yvou call a good confinement ?—Yes.

The child was very small —Yes.

Could you tell whether or not the child was full-grown 7—It was a small
child, but it may have been a full-period child or not.

Were the nails perfect 7—I believe they were, but I did not examine them
until afterwards.

How was she immediately after her confinement ?—Well, I thought her very
comfortable, taking her ultogether. I saw herthe following day, and continued
to see her from day to day.

I suppose you know what puerperal fever and puerperal mania are ?—I be-
lieve I do.

Have you met instances of them in your practice ?—I have never met cases
of puerperal mania, but of fever I have.

Had she any symptoms from the time you commenced attendance upon her
until she left her bed, of puerperal fever ?—Certainly not.

No symptoms of any kind 7—None of any kind.

Had she any symptom whatever of any mania P—~I should say cer-
tainly not.

Excluding matters that she stated in relation to particular men, and confining
your attention entirely to the matters upon which she conversed with you, did
she show any sign whatever of delusion ?—None whatever.

To the end of your attendance 7—None whatever,

Did she require any unusual amount of medicine, or anything of that sort ?
—Rather less than usuul. I believe I ascertained the state of her pulse. There
was no reason that 1 should pay particular attention to it, and I cannot say
what its exact state was.

Was there any appearance of a hot head ¥ —Not to my knowledge.

Were there any indications that you would find any case of fever *—Cer-
tainly not.

None of any kind ?—Certainly.

Are you prepared to say that during all your attendance upon her she was
not suffering from fever *—I am.

I believe you saw her twice every day —I visited her every day up to the
18th March nearly twice a day. IHer mother visited her a few days after her
confinement, but [ cannot say how long she remained. I should say about a
week,

When she did leave was her daughter in a perfectly satisfuctory state P—As
regards her confinement and general state of health she was.

I suppose you had conversations nbout her with her mother 7—Yes.

Lord Penzance: Were you attending her before her confinement?—I was.
She would oceasionally send for me to ask me a question about her pregnaney ;
but she did not go into details. : :

Mr. Serjeant Ballantine : How long after the birth was it that you noticed
the state of the child's eyes 7—On the Thursday. The child’s eyes were very
bad. I first applied simple remedies, and then called in another doctor; but
the same remedies were continued all through, and succeeded in the end.

I believe the last time you saw her at Walton was on the 13th May—three

days before she left 7—Yes. 3 . Sl o
Was there anything the matter with her mind at that time —I should say

not in the slightest degree. A : :
Did you ever see anything about her to indicate disease of the mind P—I

did not.
Was it, and is it your opinion that during that time she was perfectly sane ?

—It was, and is.
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Lord Penzance : From the time of her confinement up to the 18th March,
was she in ner right mind during the whole ¢f that time ?—She was,

Mr. Serjeant Ballantine : I believe you also saw her at Worthing ?—1I did ;
on the 10th July.

Hud you any conversation with her at that time ?—I had.

For how long ?—I went into the room three times, and I was there each
time five minutes; I should say on the second time I was there ten minutés.

So far as you could judge, was she rational at the time *—Yes.

Was there anything to indicate that her mind was wandering, or that she was
not in the full possession of her senses Y—Not at all. & ]

I suppose the treatment for puerperal fever would be a very marked one in-
deed F—Decidedly. 3

What do you understand puerperal mania to be ¢ e

Lord Penzance : He has told us that he has no experience of it.

Mr. Sergeant Ballantine: But vou have seen persons with mania from other
causes — Yes. : :

Was there any sign whatever of madness about her 7—None whatever. I
never saw anything the matter with her mind at all during the time I attended
her.

Did you ever hear of her raving -1 did not. :

Was she incoherent in her speech 7—Well, she spoke in monosyllables; and
if that be incoherent, she was. 1 did not consider her incoherent.

How did she then sleep ?—She slept very well.

Are you clear about this?—I am. I was aware of the other doctors
coming down to see her, but I did not meet them. I gave them no infor-
mation.
b~ Cross examined by Dr. Deane: When did you last see Lady Mordaunt 7—
Last Thursday.

What state did you find her in P—In such a state as I consider her mind

one.
- Lord Penzance : Incurably so *—No.

Had you seen her between the 13th July and this last oceasion ?—I had
not. According to my judgment she was in her senses on the 10th July, when
I saw herin company with Dr. Jones, Dr. Reynolds, and Dr. Burrows. There
was nothing at all the matter with her miad.

You say you could not state the age of the child ?—I could not.

Are there not in your profession generally received scientific data of the
weight of a child at different periods P—I believe there are. I could not say
from my own knowledge what the weight of this child was.

Three and a half pounds *—I understood so.

Is there any alteration of the pulse in puerperal mania ¥—I should say that
there is. I say that from what 1 have read. '

What made vou call in Dr. Jones 7—1I did not like the responsibility of the case.

But you told us she was going on very well 7—So I did.

Lord Penzance: What, then, was the responsibily 7—I thought, my lord,
that there was a great deal going on that would come out afterwards, and I
should like to have somebody at my back. (Laughter.)

You mean in reference to her health—Oh, no.

Dr. Deane: When did you eall in Dr. Jones #—On the Tuesday week—1I beg
pardon, on Wednesday, the 18th.

When did you say to Sir Charles Mordaunt that you should like to have him
—1I believe it was on the Monday night.

You never saw any excitement about Lady Mordaunt P—I did not. I did

not think it necessary to take more than the usual precautions to prevent ex-
citement,

h -.é’,..ﬁil_g;‘ f -t' N
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You never saw her with any nervous attacks upon her #—I did not.

Nor any loss of memory ?—I did not.

Did you ever test it —I can't say 1 did.

Did you ever say that her nervous system was so prostrate that she ecould not
be persuaded to get up or take food ?—1I said that she was prostrate from excite-
ment.

Lord Penzance: You said just now, “Isaw no exeitement about her ?”’—
And I did not ; it was not in my presence,

You saw the prostration that ensued F—I did.

Dr. Deane: Was it the nervous system that was prostrate ?—I considered so.

‘Was it n0t in consequence of the nervous system being so prostrate that you
called in Dir. Jomes from Leamington ?—It was on the whole case. I will not
say that I did pot tell Sir Charles Mordaunt that her nervous system was
prostrate.

‘Will you say that you did not ?—I will say that I 2id not.

Was she hysterical 7—She was not.

Did you tell Sir Charles Mordaunt that she was hysterical 7—I did not.

Did you tell Sir Charles Mordaunt that her state was entirely hysterical, and
not in the least dangerous 7—1I did not.

Refleet. Did you not tell Sir Charles Mordaunt on the 3rd of March ?—1T did
not. I should say that cataleptic hysteria is hysteria taking the form of cata-
lepsy. Lady Mordaunt did not suffer from cataleptic hysteria. I did not tell
Sir Charles that she did. I may have beard that Dr. Jones said she did. I
told Sir Charles I did not agree with Dr. Jones. The child’s eyes got well after
twenty-four days. I considered it a long time. I had seen two cases of this
class of ophthalmia before this one.

On Saturday the 27th March you examined the person of Lady Mordaunt ?
1 did.

Did you use any instrument —1I did not ?

Did anybody else ?—No.

Now, confining yourself to the 27th of March, now tell me for what
purpose you examined Lady Moriaunt ?—To ascertain whether she was suffer-
ing from any discharge.

Of what kind ¥—Of a purulent character.

With what did vou conceive it would be accompanied ?—Pus.

What is pus P—Pus is a discharge from the body. There are various kinds
of discharge in various disorders, but when a discharge resembles pus it is
called purulent.

Why did you think it necessary to examine her for that purpose 7—Because
I thought it probable that she had such a discharge upon her.

Who'suggested the examination —It was suggested by two or three people
—by Mr. Jones and by Sir Charles—I do not remember any more.

Tell me what you found ?—1 found two kinds of discharge—mucous and
purulent. ) i

Did you come to any conelusion in your own mind as to what the discharge
was f—I did. I concluded that it was gonorrheea.

Do you mean gonorrhea or syphilis 7—I mean gonorrheza.

You satisfied your mind of that ?—As far as I could.

Is that your present opinion ?—I1t 1s, _ il

You say tnat Sir Charles had asked you to make this examination. Now,
did you ask him whether he had slept with her before her confinement ? —I can-
not say.

Butyynu can surely tell us that. It would be the first question that would
naturally suggest itself to your mind ?—I cannot say.

Will you say that you did not F—No.



74

Will you say that you did ?—No. .

Now you examined her again on the 31st of March ?—I did. Pud

For what purpose did you examine her then ?—To confirm my opinion. I
considered it necessary to examine her from time to time.

Was that by Sir Charles’s request 7—All by Sir Charles’s request.

Did you examine her alone on the second occasion '—Yes.

And also on the first occasion P—Yes.

What opinion did you form after making the second examination ?—~The same
as the first.

That it was gonorrheea P—That it was gonorrhaea.

Now, you examined her a third time on the 3rd of April 7—Yes.

In consultation with Dr. Jones ?—Yes.

‘What was the object of the third examination—was it to confirm the second ?
—1I thought it neeessary to have some one to confirm my opinion.

Was an instrument used that time F—Yes.

The speculum ?—The speculum.

What was the object in using the speculum ?—To examine more internally.

Is there any sore or anything of the kind in gonorrhoea ?—1I believe there is
sometimes,

Did you find any on this occasion ?—1I did not.

Again, on the 9th of April, you examined her the fourth time 7—Yes.

‘Was that with Dr. Jones ! —No.

Was anv instrument used that time ?—No.

‘Why did you examine her the fourth time 7—I should do so in every case,

Did Lady Mordaunt know for what purpose you examined her person —I

believe that she did.
What did you say to her —I believe that I said something of this kind—

“Now, my lady, you know the probability is that you have some discharge
apon you and I wish to examine you to ascertain whether such is the case.”

Did you say what kind of discharge you expected to find ¥—I ecannot say
that I did.

Did you expect to find any peculiar kind of discharge ?—I did.

That which you found #—Yes.

lgaw having told Lady Mordaunt this, did she object?—She objected
at first.

That was the first examination ?—Yes.

Then she gave way ?—Yes.

Was the 9th of April the last time you examined her 7—Yes.

I virtually refusedto give any information to Sir James Simpson or Dr.
Priestley, because I knew that there were two sides to this question, and I
kept tomy own side. Lady Mordaunt appeared to me to be shamming. I
have said that the first time she appeared to be shamming was about eleven
o’clock at night on the Monday after her confinement, the 8th. She did not
put on any appearances, but she simply could not speak. I thought she could
apeak if she liked, but she would not. I noticed nothing but silence and a
fixed look. In July, at Worthing, there she presented a fixed look and was
silent. In her present state her mind is gone. She apparently cannot under-
stand what is said to her. When I mentionineidents to her there is no change
of countenance. At times when I spoke to her at Walton there was intelli-
gence. There was intelligence in the fixed looks. I think that was shamming.
I think this is not shamming becaunse I can get no answer. I thonght it was
shamming at Walton because I could get an answer sometimes. When I saw
ther last I went up to her and said, “ How do you do my lady!"” She looked
wvith a dull look, and said vacantly, * How do you do,” and held out her hand.
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I spoke to her of hunting breakfasts at Walton, and how disappointed she was
when she could not come down. She took no notice. It did not seem to make
the slightest impression upon her,

Re-examined : Iecould only form the idea of Lady Mordaunt's disease from
what I have mentioned.

To Lord Penzance : Between the 8th and 13th I did not notice anything the
matter with her mind. I do not consider it is a true statement when Sir
Charles wrote that she was quite prostrate, and scarcely able to recognise
him.

Lord Penzance read further extracts from the letters of Sir Charles deserib-
ing the state of Lady Mordaunt to be of a serious nature,

WVituess said he did not consider those statements to be true.

Dr. Jones, F.R.C.S.: I have practised at Leaming-on forty years, and have
had some experience of puerperal mania. It is a kind of disease very easily
distinguishable. When I flrst saw Lady Mordaunt on the 10th of Murch she
was not suffering from puerperal mania, nor were there any signs of puerperal
mania when I saw heron the 26th. When [ went first [ saw Ladv Mordannt
without theleast sign of fever. I madeinquiries, and got satisfactory information,
but I could get no reply to questions which I put to herself, I formed no opinion
that day, except that there was neither puerperal mania nor fever. On the
next day I saw from Dr. Orford's manner that there was some mystery about
it. I bad not heard of any statements made by her. I came to the conclusion
that there was a hysterical condition arising from mental emotion. I thought
it was extremely probuble that there was something on her mind. She cer-
tainly was not suifering from insanity. She was perfectly capable of under-
standing what was said to her, and was intelligent in her replies when she
made them. I had opportunities of judging of her state on all the days I saw
her. In my conversation with her I found she would not always reply. On
my visit on the 26th of March I found her mind perfeetly sane. She answered
all my questions rationally and unaffectedly. She asked me where Sir Charles
was. 1 said I did not know, and she burst into tears. 1 saw her aguin on the
12th of May. I talked to her about the conservatory and the flowers. The
impression made on my mind was that she was perfectly sane. I had heard
it alleged that she was otherwise. I knew that Sir James Simpson had seen
her, because he called on me as he went. I saw nothing more in her than the
great weight of affliction on her mind could hardly fail to produce.

By Dr. Deane: This peculiarity of manner was totally inconsistent with
disease of the brain.

Dr. Deane: Do you think she was shamming ¥ — Witness :
She thought probably if she appeared rational before me it would
destroy the" effect she wanted to Prﬂdunﬂ. That was the impression
on my mind. When I was there with Dr. Burrowes and Dr. Reynolds,
when I got an answer at all, it was perfectly rational, but she
was very tacitarn, and 1 could not come to a satisfactory conclusion on that
oceasion. When I saw her on the 10th of July at Worthing, I attributed her
state to the position she was in from doctors about her. I consider her state
then was inconsistent with insanity or any form of mania. Cataleptic hysteria
is a state where there is a nerve force acting independently of voluntary force,
and it is accompanied by great debility. It does not necessarily affect the
spinal cord. She did not show any emotional embarrassment, except by silence.
I did not on my first attendance upon her say to Sir Charles that her nervous
system was prostrate. I did say there was no cause for ﬂ.ll}{lﬂ.l?:t_? 80 ].Dllgl as she
Elﬁpt well, Her nervous system was ﬂﬂiﬁﬂt?d, as 1t .ﬂl"-'-'ﬂ}'ﬂ 18 ll'l* Il&'ﬂtﬂl‘lli. If
this continued for a long time I should say it would affect her mind. When I
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saw her last week she threw herself on the rug before the fire, and I could not
get her to speak. 1 gave her my arm, and took her to the drawing room.
showed her a music book, but could not get her to play. BShe said, * Do you
want a book " I sat down by her side, but I could get no reply from her.
I believe her mind was broken down. I had seen something of the same
manner at Walton. Insane people may have lueid intervals, and may refer
to old habits, pursuits, amusements, names and events; but that is limited. In
my experience I have not found a strong impression affecting a woman in child-
birth. Supposing that it should turn out there iz no foundation for cerlain
stories, 1 should attribute her state to excitement. My opinion of Lady
Mordaunt's state is that all that I saw is attributable to the unhappy eircum-
stances under which she was placed.

Dr. Tyler Smith, examined by Mr. Serjeant Ballantine: I am a physician.
I have given great attention to obstetric cases, and am Physician-Accoucheur
at St. Mary's Hospital.

Is puerperal mania a disease well recognised and known ?—Perfectly well
recognised and known. 1 have bad much experience in puerperal mania.

Having heard the description of Dr. Orford of this lady’s confinement, and
the state she was in during her confinement, and afterwards, can you forn. a
judgment as to whether there was any puerperal mania ?—1I believe there was
no puerperal mania following her confinement. I heard no symptom of
puerperal mania mentioned by him ; and, taking his account as correct, there
wWas none.

What are the signs vou would expect in puerperal mania ?—Perfect loss of
intellect—loss of intellect that would be recognised by every one.

You mean by that there would be loss of intellect until the cure was
approaching *F—Yes.

By what symptoms would the loss of intellect be indicated —Generally by
incessant. talking, great incoherence, sleeplessness, and, in rare cases, by
taciturnity and sulky silence.

Would there be any other signs, supposing taciturnity to exist ?--Dislike for
her husband and people about her whom she liked before. The moral and
intellectual condition would be perverted.

Sleeplessness, you say, is a sign P—A very cosntant sign. I do not know if
I have ever seen a case of puerperal insanity where there was not difficulty in
obtaining sleep.

I suppose puerperal insanity is a madness attendant upon ebildbirth ?—It is a
madness caused by and following confinement.

And therefore a madness that may be dealt with when the morbid action is
cured. It isnot a madness that you consider would be lasting F—It is not a
madness that would be lasting, if you speak of the whole life of a patient,
but it is a very intractable malady.

How long would it last P—Likely three or four years.

During that state of insanity would the patient be at all sensible? Would
there be the least interval of reason *—No.

You have heard the description given by Dr. Orford and Dr. Jones of her
state, and, taking that into account, what is your opinion as to her then state of
mind —I have no question about their being right as to the absence of insanity
at the time to which they speak—that is, I think the opinion of men like Dr,
Orford, and certainly Dr. Jones, seeing her during and after her confinement,
would be of more value than the opinion of the most distinguished persons secing
her at a later period.

Have you heard the description of the state of the child’s eyes 7—I have.
It is exceedingly difflcult, and I think it impossible, to form an opinion as to
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the character of the discharge from which the child was suffering. At the
request of Sir Charles Mordaunt I visited Lady Mordaunt on December the
17th and 24th.

Were you able on those occasions to form any decided opinion as to the state
of her mind *—I saw certain peculiarities in the case of Lady Mordaunt, but
after the most careful observation I could make, and after the most careful
thuught I have been able to give to the matter since, I cannot say that I saw
anything in the state of Lady Mordaunt which might not easily be feigned.

That is the result of your judgment and reflection 7—That is the result of my
observation and reflection. I saw nothing which could lead me to say
positively that Lady Mordaunt was insane.

Lord Penzauce: Supposing you saw nothing consistent with the possibility
of her feigning, was her appearance inconsistent with insanity 7—If she was
not feigning, her appearance was then that of dementia.

Mr. Serjeant Ballantine: What was the state of her health generally ¥—1
considered her health in a very bad condition. She looked plump and fat, but
her circulation was wretched, her hands were covered with broken chilblains,
and altogether I considered her in a very bad state of health.

Cross-examined by Dr. Deane: No one went with me to Bickley.

Have you been in consultation with anybody who was there 7—I have been
in consultation with Dr. Forbes Winslow, who was ordered to go down on the
same occasion.

Does not puerperal mania assume the phase of excitement, and also the phase
of taciturnity F—It does; but it is very uncommon.

And also, you say, dislike of persons —I say especially dislike of husband
and persons with whom they have been acquainted before.

You bhave also said that sleeplessness is a constant sign 7—Yes.

Is that common to the taciturn as well as the excited state 7—1It is,

Is cataleptic hysteria consistent with puerperal mania ¥—It bhas no reference
t0 puerperal mania.

But 1t may exist at the same time P—I have never seen it. Puerperal
mania, when the intellect is overpowered, is scarcely compatible with hysteria
or catalepsey.

Will not the intellect be disturbed in catalepsey F—Hysteria may grow into
a very aggravated case of insanity.

And catalepsy P—Yes ; catalepsy is one of the highest forms of hysteria.

May I not take it that the two combined in certain proportions will end in
insanity ?—"].‘lzleu_fr may do so, but that is not puerperal insanity. There are
gometimes delusions in puerperal insanity.

Lord Penzance: Are the symptoms of puerperal insanity progressive,
er do they suddenly pronounce themselvesf—In two days the symptoms
are at their worst; they progress at first, then they remain at a stand.

Mr. Serjeant Ballantine : That is my case, my lord. :

Dr. Deane: When your lordship asked me on Saturday if I intended to call
witnesses in reply, I declined to say at the time wlmt_ I should do. In the
progress of the case two names have been brought prominently forward. One
is that of his Royal Highness the Prince of Wales, and, by reason of the
position of his Royal Highness, I now wish to eall him. The other name was
the name of Sir Frederick Johnstone. IHis name has been mixed up in the
matter with the most odious charge ever introduced into any case, and I also
propose to eall Sir Frederick Johnstone.

His Royal Highness the Prince of 'Wales was then ecalled, and almost im-
mediately entered the witness-box. IHaving been duly sworn by Mr. Billinge,
the Clerk,
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Lord Penzance (addressing him) said: Before your Royal Highness is asked
any question, I think it my duty to point out your position under the Act of
last session. (The Prince of Wales bowed, and his Lordship continued) : In
the Act passed in the last session of Purliament it is provided by the third sec-
tion that no witness in these proceedings, whether a party to the suit or not,
ghall be liable to be asked or bound to answer any question tending to show
that he or she has been guilty of adultery. From the course the ecase
hastaken, I think it right to point out that provision of the Act to your Royal
Highness, and to say that you are not bound or required by law to submit
yourself to any interrogations upon this subject.

His Royal Highness again bowed to the learned Judge, and was then ex-
amined as follows by

Dr. Deane : 1 believe your Royal Highness has for some time been acquainted
with the Monereiffe family ?

The Prince of Wales: 1 have.

Dr. Deane: Were you acquainted with Lady Mordaunt before her
marriage ?

The Prince of Wales: I was.

Dr. Deane: On Lady Mordaunt's marriage did your Royal Highness write
to her and make her some wedding present ?

The Prince of Wales: I did.

Dr. Deane : Previously to Lady Mordaunt's marriage had she visited, at
Marlborough House, your Royal Highness and the Princess of Wales ?

The Prince of Wales: She had.

Dr. ;Jeane : And has she gone to the theatre with both your Royal High-
nesses

The Prince of Wales ? She has.

Dr, Deane: We are told that Lady Mordaunt was married at the end of
the year 1866. In the year 1867 did your Royal Highness see her
frequently ?

The Prince of Wales: I did.

Dr. Deane: And in the year 1868 ?

The Prince of Wales: I did also.

Dr. Deane: Have you frequently met Sir Charles Mordaunt ?

The Prince of Wales: I have.

Dr. Deane: And with Lady Mordaunt ?

The Prince of Wales: And with Lady Mordaunt.

Dr. Deane: Does your Royal Highness know a place called Hurlingham #

The Prince of Wales: I do.

Dr. Deane: And have you been in the habit of meeting Sir Charles Mor-
daunt there ?

The Prince of Wales: I have.

Dr. Deane: On one occasion—I think in June, 1868—was there a pigeon-
Ehﬂﬂhﬂ% match there between Warwickshire and Norfolk ?

The Prince of Wales: There was.

Dr. Deane: And I believe your Royal Highness and Sir Charles Mordaunt
were the captains ?

The Prince of Wales: We were,

Dr. Deane: Was Lady Mordaunt there; and did she score ?

The Prince of Wales: She scored for both sides.

Dr. Deane: And in the course of that pigeon-shooting match did your
Royal Highness speak at any time to Lady Mordaunt when Sir Charles Mor-
daunt was by ?

The Prince of Wales : I believe so.
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Dr. Deand : We have heard it stated in the course of this case that your
Royal Highness is in the habit of using hansom cabs. Is that so?

The Prince of Wales: It is.

Dr. Deane: Only one more question to trouble your Royal Highness with.
Has there ever been any improper familiarity or criminal act between you and
Lady Mordaunt.

The Prince of Wales: There has not. [Some applause followed the answer
of his Royal Highness, but it was instantly checked.]

Mr. Serjeant Ballantine : I have no question to ask your Royal Highness.

[The applause was renewed in the body of the Court, and the Prince of Wales,
who appeared to be suffering slightly from hoarseness, left the box. He remained
standing during his examination, and was treated in every other particular as an
ordinary witness.]

Sir Frederick Johnstone was then called and sworn, and the provisions of
the Act of last session were explained to him by Lord Penzance, as in the case
of his Royal Highness the Prince of Wales. 1lis examination was then pro-

ceeded with by
Dr. Deane: Have you been many years acquainted with the Monereiff®
family ?—1I have, for several years.

Did you know Lady Mordaunt from childhood 7—I did.

Have vou from that time down to recent events kept up an acquaintance
with Lady Mordaunt and her family ?—1I have.

Were you acquainted with Sir Charles Mordaunt *—I was at school with
him, but did not know him wuntil after his marriage. I was senior to him af
school.

Have you visited frequently at Walton Hall P—1I have.

I believe you kept your horses in the village of Walton during the hunting
season ?—I1 did.

I will call your attention to the month of December, 1868. On a dayin
that month did you dine at the Alexandra Hotel 7—I did.

With Lady Mordaunt 7—With Lady Mordaunt.

You and she, I believe, dined alone *—Yes.

How did you know that Lady Mordaunt was there 7—I met Mr. Forbes in
the street the day before, and he told me that Lady Mordaunt had returned to
London. In consequence of that I called upon her, und was asked to dinner

the next day. .
At what time did you get to the hotel on the day of the dinner —So far as

I remember, about eight o’clock.
At what time did you leave it 7—So far as I remember, about twelve

o'clock.

During that time what room were you in 7—In the sitting room,

Now, from first to last, has there been any improper familiarity, or eriminal
act between you and Lady Mordaunt ? —Certainly not.

In the course of this case it has been stated that you have suffered severely
from a certain disease. Is that trus ?—No more unfounded statement was ever
made by any man to the prejudice of another behind his back.

Lord Penzance : It is, then, entirely untrue?

Sir Frederick Johnstone: It is entirely untrue.

Cross-examined by Mr. Serjeant Ballantine : You say you never suffered ?—
No, I did not. )

At this particular period were you suffering ?—No; nor for many years pre-
viously,

Yﬂuywara invited to dine with Lady Mordaunt. How ? by letter P—No.
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In what way ?—I called the day before, as I told Dr. Deane, and I was in-
vited by her to dine on Wednesday.

You knew that her husband was not with her 7—Certainly.

And you knew it was to be a fete-d-tete dinner *—Certainly not.

Did you expect to meet anybody *—1 didn’t know.

Lord Penzance: Iad you any expectation about it 7—I did not know but
that I might meet Lady Mordaunt's sister. 1 knew she was in London.

Mr. Serjeant Ballantine : Did you not know that it was to be a fete-d-tefe
dinner —I had no intimation about it.

You have been on a visit at Walton on several occasions P—1I have.

Were you afterwards on a visit at Walton 7—No.

Did you ever see Sir Charles Mordaunt afterwards P—1I did not.

Did you ever, by letter to him or otherwise, refer to the fact of having dined
with Lady Mordaunt on this occasion Y—Certainly not.

Were you alone with her all the evening ?—Yes.

What was the period that you visited Walton ?—I cannot remember the
exact date, but I think it was in 1868.

Are you a connection of the Mordaunt family 7—I am not.

And there was no business between you 7—No.

Re-examined by Dr. Deane: Did the waiter come into the room —He did.

In the usual way 7—Yes.

Dr. Deane : That will be the case, my lord.

Lord Penzance: There have been handed in certain letlers of the Prince of
Wales which have never been read. They ought to be read.

Dr. Deane: There is a matter connected with those letters to which I wish
to call your lordship’s attention. I don't know how it occurred; but,
although they were never read, they have made their appearance in the papers.

Lord Penzance: It was a most improper proceeding.

Mr. Serjeant Ballantine: I quite agree with your lordship that it was most
improper. I intended merely to refer to dates in them, and not to read them.

Lord Penzance: The letters were deposited in court, and could not have pro-
ceeded from the officers of the court. They must have come from other
quarters. It wasa gross act of impropriety, snd I very much doubt if I
vught not to have taken notice of it as a contempt of Court.

r. Serjeant Ballantine : I was quite surprised at their appearance.

Lord Penzance : The impropriety consisted in their being published before
they were read. It is most material that they should be read, and they must
now be read.

The Court accordingly adjourned shortly after three o'clock.
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Mr, Serjeant Ballantine addressed the jury on behalf of Sir Charles
Mordaunt, the petitioner. He said: Gentlemen of the jury, we are now
arriving at the termination of this case, which everywhere has been too truly
described as a most painful one. I am sure that in the conduct of it every
endeavour has been made to render it as little painful as possible. But interests
s0 important are very seldom indeed at stake in a court of justice. I am now
called upon to address you in support of those interests so far as my client is
concerned, regarding whom I may say that upon the issue of this inquiry depends
probably the happiness, the comfort, the respectability of the remainder of his
days. My learned friend, Dr. Deane, did not appear to adopt a suggestion
that was made at an early part of this case by my lord as to your finding a
verdict relative to the state of mind in which the lady was at the time certain
statements were made by her ; but there can be very little doubt, indeed that
substantially the whole matter will be settled by the opinion that you may
entertain after careful consideration of the facts placed before you. I therefore
feel that this is the lust opportunity that Sir Charles Mordaunt has of appealing
to a jury of his fellow-countrymen, and I fee! that, if I should be unsuccessful
in placing his case properly before you, great trouble and wrong will befal him.
Feeling, therefore, the weight of the inquiry, oppressed by the heavy interests
of the case, every single item of evidence that it was possible for Sir Charles
Mordaunt to produce—every single person that he could call of any rank, of
any position, who could by possibility have any knowledge of this unfortunate
affair—have been produced and placed before you, and the opportunity given
you of examining the value of their testimony. On the other hund, a most
remarkable and difforent course has been pursued on the other side. That
course, I cannot but think, hasbeen pursued after deep reflection and considera-
tion, and that course is this—a deliberate attempt not to bring forth all the matters
that ought to inform your mind, but to suppress and lkeep back the materials
calculated to enable you to form a just conclusion. I advance this proposition
gravely, and after consideration, and in the broadest terms in which language
can be used. Counsel for the respondent have confined their case, in which
they have to prove the insanity of the lady at particular dates, to the evidence
of four women servants, whose evidence in many respects 1s perfectly incredible,
and, as I think you will consider, utterly untrue; and then they have striven
to overwhelm your judgment by a swarm of medical men who come with
particular opinions, who know nothing of the case itself, but whose scientific tes-
timony is brought to bear with the view of crve_l‘whcln}mg your minds,
and leading vyou, by the eminence of their position, to adopt
their judgments and ~sacrifice your own. What I shall ask you
now more particularly to consider are the occurrences in the months of March,
April, and May, and what the mental condition of the lady wasin those
months. The affirmative of the issue is upon the Moncreiffe family to show
that Lady Mordaunt was insane. They have undertaken that affirmative
position. They must eonvince you by evidence or by reasoning that at the
time she made certain statements, and at subsequent periods when she declined
or was unable to give instructious for the purpose of her defence, the Mon-
crieffe family have undertaken to show that she was then in an unsound state
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of mind, That is the question you are now called upon to try, and to that
question I shall apply my arguments. ILet us for n moment consider the mode
in which this case has been presented before you. Where is Lady Louisa
Monecreiffe ¥ She is in London we know. She was in court I believe. Where
is Mrs. Forbes? Where is Miss Blanche Monereiffe, her sister? Where is
Mr. Fiennes, her uncle, to whom she was sent to obtain advice, and with whom
she advised on her case—where is he? Will my learned friend tell me why
they have not been called ? Can he give you any reason why they have not
been produced ? Can any argument dissipate the fact that Lady Louisa Mon-
ereiffe was a most important witness in this most important case ? And yet
she has not been called, and no excuse has been given for her absence. We
are trying, remember, the sanity of this young girl of twenty-one or twenty-
two years of age; and whois it who should be the most competent to speak to
that point ¥ Who is it who best knew her tastes and habits? "Who is it that
must have been best acquainted with her whole life? Is there a living being
who could give so clear an idea as to her sanity or insanity at the times into
which we are now inquiring than the mother who nursed her in infancy and
watched over her in childhood ? These were matters of the deepest importance
with which you should have been made familiar, and without which you can-
not come to an affirmative conclusion. For what reason is a difference to be
made between this and other cases? If this were the case of a mechanic's
wife, would you not expect that her mother and other members of her family
about her st the time of her confinement would be produced before you; I do
not understand, then, why any difference should be made in this case. Of
course it is a painful matter for any lady to appear in the witness-box. Dut so
itis, also, for a lady’s-maid. Do you think that Jessie Clarke felt no less upon
cross-exumination than Lady Moncreiffe would have felt under like circum-
stances ¥ My learned friend must have learned from those who instrueteda him
that if it were not an ahsolute necessity it was so desirable to call Lady
Monereiffe that it ought to be done; and, they not having done so, he
must know there is a reason behind which mnde him afraid to put her
in the box, and that reason is that, if she were called, she would up-
set his whole case of insanity. Lady Louisa Moncreiffe has not been
called; Mrs. Forbes, who was also with her sister in her confinement,
Miss Blanche Monereiffe, and Mr. Fiennes have not been called ; but instead,
you have had presented to you four witnesses, some of them from lunatic
asylums, to speak to matters so utterly incredible that I put their evidence out
of sight. They will rely, nodoubt, on the other side,upon the letters written by
Sir Uharles Mordaunt, descriptive of Lady Mordaunt's state in her confinement ;
but I have pointed out to you that they have undertaken to prove the issue
which yon have to try, and, having undertaken it, they have failed to call
before you the witnesses who would be most likely to prove it if there were any
truth whatever in the allegation of tha insanity at the time with which we are
now dealing. I now wish to call your attention to particular dates, and to ask
you to bear them in mind. Lady Mordaunt was confined on Sunday, the 28th
February. Lady Louisa Monereiffe arrived on Wednesday, the 3rd of March.
She remained until the 6th of March. The original confession to Sir Charles
Mordaunt was upon the 8th of March, and the second confession on the 13th.
The letters from Sir Charles Mordaunt to Lady Monecreiffe filled up the interval
between the 3th and 13th. On the 14th Sir Charles discovered the letters and
hotel bill. Then the communication was made to Lady Moncreiffe, and she
arrived at Walton on the 16th. T have not been able to trace how long she
stayed there, but certainly over the 20th of March, when Sir Thomas arrived.
Sir Charles, who did not see anything of his wife after what he considered to
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be the crushing evidence of her guilt, left Walton in April. Then came the visits
of the doctors irom April 3rd to May Gth. 1 shall then have to skip over a
considerable space of time, and shall have to call your attention to a letter
written to her mother as late as October Sth, and to the interview with General
Arbuthnott, which took place on October 28th. 1 shall also have some observa-
tions to make upon the letters of Sir Charles Mordaunt. As a country baronet
he was probably mnot familiar with fushionuble life—a man of considerable
fortune, a man who probably, so far as we can judge by his manner, passed more
time in the country than in the metroplis, except during the sittings of
Parliament—at all events, a person thoronghly single minded, devotedly
attached to this lady, and who, in writing these letters was hoping and
believing that his wife was true, even against his own conviction —in
writing to her mother that she was poorly, very poorly, up to the 13th, he was
trying to believe that she was not guilty of the crime of which she aceused
herself. These letters came from Lady Moncreitfe’s escretoire, who gives them
up for the purpose of damning Sir Charles, though she dared not appear here
herself to give evidence. Lady Moncreiffe couid bave told us the state and
condition of her daughter at the time of her confinement. Was she at that
time a maniac ¥ 1f so, it was strange that her mother should leave her—with
her hiusband, no doubt, but otherwise in the hands of comparative strangers.
Were there any signs of mania at that time? Lady Moncreiffe could have
told us whether there were a feverish pulse, hot head, and dry tongue. An
ordinary witness could bave told us whether there was mania or not. Siill
Lady Moncreiffe left on the Gth of March adaughter whom she said wus a
maniac at that time. If that be true, why not have Lady Monecreifiv here to
sayso? On the Sththe first of the confessions were made., In that confession
the name of his Iloyaul Highness the Prince of Wales was mentivned, but in
the subsequent confession it was not mentioned, although the other names were
mentioned ; and I shall have hereafter to point out the distinction Letween what
was said as to his Royal Highness and as to the other.names that were men-
tioned., On the 13th Sir Charles Mordaunt became more perplexed thun ever.
The poor fellow bad a crowd of friends at his house, who had been enjoying
his hospitality—{riends of his wife, in whom he believed and whom he trusted,
“Tell me I implore you, ” he suid, **arethere any others?” Well, with
regard te two names she would not give an answer. One is a gentleman who
has been mentioned, Captain Farqubar;the other was Lord Newport, about
whom no evidence has been given, You will remember the remark she made
to Mrs. Murray when that lady said, * You could not have cared for all these
men?’ Shereplied, *No, my dear, only one.” It may be the one
whom she did not mention to Sir Charles.  After that Sir Charles
finds confirmation of his suspicions up to the hilt. Having come to
that conclusion, he writes no more letters, but Lady Moncrieffe is communi-
cated with, and down came Lady Monerieffe on the 16th. At that time Sir
Charles had felt it necessary to say to his wife, * You are an adulteress ; we must
separate ; you and I can never be one again,” Did the admissions made to
Lady Moncreiffe confirm the suspicions of Sir Charles? Can you doubt that
they did. She is not called. Up to that time no living being thought this
lady insane. Mrs. Forbes was staying with her sister at the time Lady Mon-
creiffe arrived. Sir Thomas got there onthe 20th of March. e was scarcely
a minute with his daughter. Up to that there was not a hint of insanity.
From that time it was set up. Look at the evidence of the nurse Hancock.
Certain matters in her evidence were pregnant with meaning, which to a cer-
tain extent governed the case. This child is _zulmltted to be the child of Lord
Cole, admitted as plainly as if it were proclaimed trumpet-tongued from one
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end of London to the other, What was to be done with the poor diseased
childi ? They proceed, the mother and the maniac daughter, to discuss with the
nurse the terms on which she should maintain it. This was the evidence of
Mrs. Hancock, and as far as he had heard of monthly nurses they were very
positive in their statements. She treated his lordship and himself with very
little respect, and doubtless went home with a belief that she had not been
fairly treated. He could hardly picture such a scene as this chaffering between
the mother and nurse for the maintenance of this child. But if Mrs. Haneock
w&ir:d n?ut speaking the truth, why were not Lady Moncreiffe and Mrs. Forbes
<

Lord Penzance doubted whether Mrs. Forbes was any party to that agreement.

Serjeant Ballantine said it did not much matter. Lady Moncreiffe would
have been as good as a hundred. Was there any one not filled with surprise
that Lady Moncreiffe kad not been called ?# The first time they set up the
lunacy was when Sir Thomas came down. From the 30th March to the 30th
April no action was taken. A woman who had had almost boundless power
over a man'’s heart, probably never altogether gave up the hope of winning
back his affection. Did they, during the interval, send down a single eminent
man to see her beside Sir James Simpson and a country doctor, in whose care
she was left, who laughed at the whole idea of insanity, and certainly would
not treat her for that. When these doctors, Tuke and Priestley, went down
they did not see Orford, Simpson, or the nurse ; and, oddly enough, they seemed
to have gone to the persen that knew nothing about the matter, and who care-
fully avoided communication with those who could have told them anything
about it. They saw Sir Thomas, who knew nothing about it ; but never saw
Lady Moncreiffe. They confined themselves to an examination of the delu-
sions, and there could be no doubt that they intended to imply that these delu-
glons were the confessions, and that they arose from the puerperal mania from
which she was suffering. Dr. Priestley, a lady’s doctor in a lady's case, would
he should have thought, have gone to a lady. But, no; he learned what he
did learn from Sir Thomas Mone:eiffe, and therefore he acted undoubtedly upon
an imperfect knowledge of what had taken place. Priestley ignored most of
the delusions he had taken originally in his report, and relied upon two only,
both of which could have been very easily shammed by a lady, and he con-
veyed to the jury that those were what governed his mind. Dr. Priestley was
asked whether, if he had heard of her having made other statements which
were true, that would have had any effect on his mind. He said, * No, cer-
tainly not;” and yet he had based his report in the first instance upon those
statements which he said were delusions. When pressed further, and asked
what he would think if it were proved that what she said was true, he said,
* He would still think that she was suffering from puerperal insanity, and that
which was true was a delusion!’ He said she had been labouring under great
excitement. Who told him ? The delusions he referred to were that she still
believed herself to be mistress in her own house, and that she had been poi-
soned. IIe would not, however, go throngh that testimony further, believing
that the illusory report which those doetors made would not have any great
effect on the minds of the jury. He would refer now to Dr. Tuke, who went
down on his knees before Lady Mordaunt, and said, “ What can we do for you ?
You would not like to go to a lunatic asylum, would you?” What could
they make of that? What did they think of it ¥ He had pressed
attention to the evidence of these three, and he did not think it unimportant to
call attention to other evidence given at or about that period. Time
passed, Sir Charles left the house, she was visited by few medical men, but she
was visited by one lady, whose evidence was, he ventured to say, as clearly and
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fairly given as any evidence ever given in a court of justice. Ile referred to the
evidence of the Dowager Lady Mordaunt. She gave evidence to several in-
terviews—the last on the 13th of May ; and unless that evidence showed Lady
Mordaunt was insane on that day, the verdict must be for him. Lady Mor-
daunt sat on a coal-box; but when told by the Dowager Lady Mordaunt that
that would not do with her, she rose and gave up what he could not help thinking
was a puerile attempt at sham by that poor girl. Her evidence in that re-
spect was a terrible contrast to the certificate of the three medical men, One
could not reconcile the two things; but, under every circumstance, the evi-
dence of the Dowager Lady Mordaunt was worthy of the gravest attention,
It was unnecessary to dwell further on that period. But there was also bear-
ing upon it the evidence of the Rev. Mr. Cadogan and his wife. It was true
that they were legatees under the will of Mrs. Thwaites ; but Mr. Cadogan
wus a clergyman of the Church and vicar of the parish, and it would be ab-
surd to suppose that they had any othermotive in the case than to tell the truth.
Mrs. Cadogan—a mother herself—saw Lady Mordaunt in her eonfinement.
She was, therefore, most qualified to speak as to her condition ; and that con-
dition, according to her statement, was that of perfect sanity. It was quite
true that her condition shortly afterwards was described in different terms by
the four servants to whom he had referred, and who deposed to certain inde-
cencies on the part of the lady. But not only was the conduet spoken to by
them inconsistent with that form of insanity now set up, but there was also
this remark, that this conduct was never exhibited in the presence of the doe-
tors. Now, an insane person was not a respecior of persons. In this instance
the evidence showed that she was, and thus there arose this inevitable con-
clusion—either that there was mo truth in the testimony of these witnesses,
or that Lady Mordaunt was shamming. There was further the letter written
by her to the nurse on the 10th April. That letter ran “ My dear Nurse.
Pray say nothing more of all the nonsense that I talked when you were here,”
and no stronger evidence could be adduced in support of the contention for
which he was striving—namely, the sanity of the lady within the period, at all
events, which he had specified. Again, take her statement or inquiry imme-
diately after the birth of the child as to its condition. She could have known
nothing of the nice distinetions to which the doctors spoke, but that there
should have been fear as to its condition—that that fear should have been mani-
fested by her inquiry, and confirmed by the appearance of the child was
certainly remarkable, and, under the circumstances deposed to, pointed
to full consciousness at 1he time the inquiry was made. e did
not mean to contend now that the fear was justified, but it was natural.
They then arrived at the period when she came up to London, and remained
with Lady Kinnoul, before going down to Worthing. The absence of
Lady Kinnoul as a witness was also remarkable, not quite so remarkable,
perhaps, as the absence of Lady Monereiffe, but still I‘Emill‘kuhlﬂ! because a
witness in a position to give important evidence in the case. While at Lady
Kinnoul's Lady Mordaunt wrote to her husband on the 16th M ay, and that
letter, written ten days after she was pronounced by ;nmllu_u.l men to
be almost hopelessly insane, showed certainly no symptoms of insanity. It was
quite true that it made no allusions to her past confessions, but thut was her
cue. It, at all events, showed no delusion, and could scarcely be deemed the
production of an insane mind. But if the other view were to be insisted upon
—if it were to be contended that she was then insane, how eame it that none of
the servants in Belgrave-square were called? How came it that none of the
Moncreiffe family or their friends who must have seen her on the occasion were
not called ? There seemed to be an epidemic upon them which kept them from
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the court; and while they were prepared to smother the jury with doctors,
they were not prepared to give what the jury wanted —information. Thereis
another part of the case, continued the learned counsel, to which I must now
refer. Ilis Royal Highness the the I'rince of Wales appeared in court yester-
day, and denied in the only way that any subject of this realm, however exalted
his position may be, can deny a fact. His Royal ITighness appeared in court,
and denied that he had ever cemmitted adultery with Lady Mordaunt. Gen-
tlemen, I had no reason whatever to cross-examine his Royal Highness. I
never assuwed that he had done any such thing. I opened an entirely diffe-
rent state of facts, I compared his position with that of others who had been
named, and I pointed out that while, in this particular instance, Lady
Mordaunt’s disobedience to her husband’s commands or wishes was inconsistent
with propriety it was also consistent with the case which I was endeavouring to
establish. Gentlemen, I think it is desirable not to discuss further the question
in relation to his Royal Highness. I do not think that in any way whatever,
assuming the position that originally, upon deliberation, and with the sanction
of my learned iriends, I took up—that Lady Mordaunt was more intimate with
his Royal Highness than her husband wished —I do not think that I conveyed
any other ilen. That idea I suggested, and it was that which Lady Mordaunt
intended herself to convey, and, after hearing his Royal Highness on the sub-
ject, Ileave it.  Mind you, however, it must have no operation on your minds
unfuvourable to my client. If I thought it necessary to point ont that which
would bLe criminal in the highest in the land, I hope I have firmness and
honour enongh to do it. I hope at the same time that in the conduct of my
profession I have sufficient feeling for those whom I am obliged to speak of to
cause no needless or unnecessary pain, If you are forced to the conclusion
that this lady meant something that I have not put upon her words, that must
be your construction ; but I invite you to consider that my construction of
them is also consistent with a case which I present to you on the part of Sir
Charles Mordaunt, The learned Serjeant continued: Other parties were
named besides his Roval Highness and Sir Frederick Johnstone. lord Cole,
against whom there was strong evidence, wus also named. Captain Farqubar
—against whom, if uncoutradicted, the evidence was conclusive, was also
named. Why were not they called 7 My learned friend, continued Serjeant
Ballantine, elects to call one against whom no accusation of adultery is made.
Another is called to deny it. It was perfectly clear that Sir Frederick John-
stone was more concerned in denving that which was deemed ungentlemanly
than in denying the adultery. Whatever Sir Charles Mordaunt has suid from
the beginning to the end Sir Charles Mordaunt has believed. He never said
anything to his wife which he intended to be conveyed to the publie, but that
which he did say to her he had heard from the public. ‘They had heard the indigna-
tion expressed by this young man, who does an act which destroys the charac-
ter of Lady Mordaunt, and casts a reflection upon the honour of her husband.
It is all very well to talk about it; but Sir Frederick Johnstone, a
guest of Sir Charles, received at his table, received with hospitality and
consideration, either in November or December meets with this unhappy
girl, and dines with her in a private room ata fashionable hotel. It is
all very well to come here and say there is no criminality. What business
had he to meet her—dining there alone from eight o'clock to twelve at night—
& young man dining with a beautiful young woman at a fashionable hotel ?
Let us bring it home to ourselves. Bringit home to yourselves. But, forsooth,
the waiter could come in: I dare say he did sometimes., If this had occurred
in a bed-room it would have been conclusive. What business had he there ?
Was it known to Sir Charles Mordaunt, her husband ? Little did he know
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what was going on. There was a young man with her in an hotel these four
hours, and I say there is nothing in the nature of the case to lead you to believe
that when she mentioned the name of Sir Frederick the lady was not speaking
the truth. After noticing the manner in which the lady’s-maid referred to the
letter which she found, the learned counsel proceeded. All that Sir Charles
wanted was a divorce, and there was quite sufficient for that with Lord Cole;
but they had heard also that Captain Farquhar was at the same hotel, and seen
on the same landing with her, and yet Captain Farquhar was not called.
Where is Lord Cole, and what is he doing now ? Tere is a child expected to
bear Sir Charles Mordaunt’s name and inherit his property. Lord Cole is the
father of that child, and Lady Moncreiffe is seeking to prevent the divorce
which Sir Charles Mordaunt is asking. When we get to the plain English of
it how foul it is! Lady Mordaunt makes a memorandum in her pocket-boolk,
and the very day on which the child is born accords with the night Lord Cole
slept with her, Neither Lord Cole nor Captain Farquhar is called to contra-
dict the adultery, and yet my learned friend is here to ask you to shut out Sir
Charles from a court of justice, and oblige him, by the law of the land, to
maintain the infant of Lord Cole, to give it his name, and to allow it to inherit
his property. They are never called, and with that I have concluded nearly
all that is necessary to say on this painful case. Was she insane at the time
of herinterview with Mr. Herbert Murray ¢ If, however, you are of opinion
that the insanity is not proved down to the middle or end, that is all I shall
require you to find. If they were satisfied or believed she was insane even in
October, why had they not called her uncle? She went for the purpose of
consulting him—why 1s he not called ? Gentlemen, said the learned counsel in
concluding, in this ease there is no need for a peroration. I have seen my
client, and deseribed his position. I can understand that the representative of
an old house, in a county where he is loved and looked up to, has gone through
a bitter trial and has endured bitter agony. He has been libelled, he has been
slandered, and it has been sought to fix upon him the illegitimate child of
another by a mather who has betrayed him; and this inquiry is to determine
what shall happen upon these subjects. I ean only say that I trust in dealing
with them you will be guided to a right conclusion by your honest hearts and
minds, and by a sound and impartial judgment, (Subdued applause.)

Dr. Deane :—Gentlemen of the jury—In this case Sergeant Ballantine has so
mixed up the issue you have to try with another issue which may or may or
may not be tried here, and so descanted upon the attractions of Lady Mordaunt
and the affection which existel between her and her husband, of the handsome
settlements which she received at his hands, that many persons who heard my
learned friend dwell on these topies might believe the question here is or is not
whether Lady Mordaunt committed adultery, and what damages you have to
assess. That is not the question. The question is simply that of thE} sanity of
Lady Mordaunt at a given time. How long of the thrnja 1{ﬁuf$ during which
my learned friend has been addressing you has he been pointing out to you the
absence of certain witnesses, whom, he says, it would have been satisfactory to
cross-examine. There is a very simple answer to that, and the answer is this.
In the view which my learned friends who are with me and myself took of this
case, we thought we ought to confine ourselves to that which is the issue raised
before you, to that which takes place from the 30th of April down to the
present time, and when I alluded to the fact of Mrs. Fgrb@s not being here, I
did so becanse she was with Lady Mordaunt when the citation was served, and
no other. In this view of the case, it would have beeu utterly outside to call
any one who was present at the first illness—the puerperal illness. The view
whish we take of the case is still the same; but the materials upon which I



88

have to address you are, thanks to the course which has been taken by my
learned triend, very different. There has been given me links of such perfect
workmanship, so well welded, so perfectly joined together, that I will lay before
you a chain of evidence without Haw, without break, extending from the 28th
of February down to the very hour in which I have the honour to address you.
In this case 1 feel very deeply for the position in which Sir Charles Mordaunt
is placed. 1 feel deeply for the family to which Lady Mordaunt belongs. I
feel deeply for all those whose names have been mentioned in this
case. But there are perhaps three or four episodes in these
lamectable transactions in which one will bhave some difficulty in re-
straining language which ought to be applied. I shall endeavour to speak as
calmly as I ecan of what I believe to be the hideous origin of all the trouble
which this unfortunate family is now brought to. Some time in November
there is that strange conversation between Sir Charles and Lady Mordaunt in
respect to Sir Frederick Johnstone, and Sir Charles telis Lady Mordaunt that
oir Frederick was suffering under a complaint which might bring disease upon
any child he had. We know from Mrs. Cadogan that previous to her confine-
ment Lady Mordaunt was extremely anxious and nervous about that confine-
ment. She was deliverel prematurely on the 28th of February. Now Sir
Charles Mordaunt told you, perhaps inadvertently, that there were two or
three days after that conversation before his wife went to London. My learned
friend told you she came the very next day. What is the evidence? You
have it from Clark and the hotel bills that she came up on the 30th and left
on the 1st. She came up with the Duke and Duchess of Athole and stayed at
that hotel. The impression of that conversation remained on her mind. When
she was confined, she asked within five hours if the child was diseased. The
conversation with Hancock was not limited to the eyes of the child, but the
words used were, ** Has the child got the complaint.” In the mind of Lad

Mordaunt was dwelling at the time of her confinement that conversation wi

Sir Charles, which he would recollect to his dying day. 1 asked Sir Charles
whether, on his return from Norway, he slept with his wife up to the time of
her confinement. He said, ** Yes.” If Lady Mordaunt had been affected with
all this disease, how came it Sir Charles never got the complaint. You will
see that in the first confession she spoke of herself as the cause of
the child's blindness. You have heard that impressions may be produced
on the mind of a woman during her pregnancy so strong as to affect her
at her confinement. On the BSaturday following her confinement she
was found exhibiting one of the wvery symptoms of puerperal manis
which had been spoken of. When her mother wished to see her, the very
person whom Serjeant Ballantine said ought to have been with her, she was,
through her puerperal mania, forbidden to be with her. That was, according
to the doctors, one of the signs of puerperal mania—a dislike of intimate rela-
tions. What were the symptoms, according to Dr. Tyler Smith, who was
called to rebut—** Bilence, taciturnity, and dislike of intimate relations.”” Mrs.
Cadogan came to see her, and, according to Hancocks, there seemed little to be
learnt from Mrs. Cadogan. Lady Mordaunt said “ She had had a sirange
dream.” When the nurse immediately suid, * Lady Mordaunt, Mrs. Cadogan
knows everything''—stopping one train of thought, and suggesting the other,
which had been uppermost. At the same time she was putting the laudanum
away, at the same time Lady Mordaunt was urging that the child should be put
away. Werenot these evidences that at all events the mind was somewhat off
its peise. But was the nurse's evidence got elsewhere at this time. Was it
consistent with that of 8ir Charles and Mr. Orford # It was not. His lordship
had read yesterday symptoms which it was said had been stated by the doctors.



89

Dr. Orford took from the first a favourable view. He saw neither hysteria nor
catalepsy. But where did Sir Charles get those terms. Ie must have heard
them from the doctors. The argument presented to them was that Lady
Mordaunt made admissions which were true, and that, therefore, she knew
what she said when she made those admissions. What should they say as to
the accusation against the Prince of Wuales # The words she used were pre-
cisely the same us to other persons. IHe agreed his learned friend would pro-
ceed against the highest as well as the lowest, if it became his duty. In the
evidence of Sir Charles Mordaunt, it was stated that the Prince of Wales was
frequently there. Now I dont know whether you are aware, but it is perfectly
well known to a great many people that when the Royal faumily are visiting at
a house, no other visitors are admitted. That is a rule of society ; otherwise
persons more or less vulgar might take that opportunity to intrude on the Royal
family. It is a rule pertectly well known. Dut we go beyond that, and Sir
Charles says that he bhad cautioned his wife against receiving the visits of the
Prince of Wales, and when she said she did wrong, the learned counsel had re-
marked that she meant she kept up the acquaintance after her husband had
forbidden it. Then there was the shooting match in June. Lady Mordaunt
was down marking. They were in constant communication with her each of
them, and afterwards subsequently to that Sir Charles Mordaunt accepted an
invitation to a ball at the House of the Prince of Wales. 8ir Charles Mor-
daunt was, therefore, evidently mistaken., "There was not a tittle of evidence
in this case to show that, after Lady Mordaunt was told not to renew her ac-
quaintance with the Prince of Wales she ever set her eyes on him. BShe said
in her confession, * I have been very wicked with the Prince of Wales, Lord
Cole, Sir Frederick Johnstone, and others, and in open day.” Sever the
accusation (continued the learned counsel), if you can, made by Lady Mor-
daunt against the Prince of Wales from that made against the others, and if
there is a delusion in one case, I defy anybody to say it is not a delusion in
the other cases. We heard yesterday about these letters of the Prince of
‘Wales. There were some letters found in her desk—six or seven. They were,
perhaps, the most innocent letters that ever a gentleman wrote to a lady.
Coming to Sir Frederick Johnstone, Mr, Serjeant Ballantine professed himself
ready to believe his evidence in respect of his health; bul if he believed Sir
Frederick Johnstone's evidence in that particular, what right had Le to dis-
believe his evidence as to the charge of adultery ¥ 1t was urged that he dined
alone with Lady Mordaunt at the Alexandra Hotel. No doubt he did. But
had it come to this that a gentleman could not accept an invitation to dins with
a lady whom he had known from childhood, and with whose family he was in-
timate, without subjecting himself to the imputation of abusing the oppor-
tunity ¥ He believed, no matter what his learned friend might say, that there
were people—men and women, young and handsome—who could meet under
guch circumstances and spend the evening together, a'r}d yet virtuous, The
fact of his being with Lady Mordaunt was the only particle of evidence against
Sir Frederick Johnstone; but no one in his senses would draw from it the
conclusion of guilt. It was then said, but why not call Lord Cole? He ex-
plained yesterday why it was that he had determined to call his Royal High-
ness the Prince of Wales and Sir Frederick Johnstone. In the one case the
exalted position of his Royal Highness called for it; in the othcr a charge
than which none could be more odious was made against Sir Frederick John-
stone. It was due to them that they should be called, but there existed no
no such necessity in the case of Lord Cole. But how stood the matter
in respect of him ? It was mnot demied that at one time an engage-
ment of some sort existed between Lord Cole and a sister
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of Lady Mordaunt., 'What more natural, then, than that there should be
great intimacy between bim and Lady Mordaunt? ‘What more natural than
that he should visit and dine at her house? And how could a conclusion of
guilt be drawn from the fact of his accompanying her in the tramn down to
Reading, and spending afterwards a few days at Walton? The house was full
of servants—all their movements were seen, and yet not a circumstance could
be adduced pointing to impropriety or even familiarity between them. There
was then the entry in the diary—* 280 days from 27th June.” Well, Mr.
Serjeant Ballantine, in his opening statement, mentioned that Lady Mordaunt
had ceased to be ill on the 26th or 27th June, and, that being so, the entry in
the diary became perfectly intelligible, because nothing was more common than
for ladies expecting their confinement to count the days from which they were
last unwell. Then came the case of Captain Farquhar. In dealing with it
he confessed that it was a matter of great difficulty —not a matter of difficulty
in the way of the explanation of the thing itself, but a difficulty created by the
manner in which the case was presented on the other side. The first remark
which should be made in relation to it was this: The whole circumstance now
relied on was made known to the advisers of Sir Charles Mordaunt before he
presented his petition. Why, then, was not Captain Farquhar made a co-

respondent ¥ Simply because they did not then believe the story. Confirma-
tion of it was now sought in the books of the Palace Hotel, and in the arrivals
at the hotel as published in the Morning Post. But there no satisfaetory con-
firmation could be found; for not only did the arrival porter contradict himself
as to the time at which he changed the name * Farmer " into ** Farquhar,”” but

the books of the hotel itself disproved his statement as to the time at which he

now aileged he made the correction. The learned gentleman then referred to

the evidence of Dr. Orford, and commented with indignation on his avowal of

the examinations to which he had subjected Lady Mordaunt, and declared that

he disbelieved the witness's assertion that they were made at the request of

Bir Charles Mordaunt. Mrs. Cadogan also spoke to much, but her statements

as to what passed on the 13th of March pointed clearly to insanity, and not

sanity, on the part of Lady Mordaunt. She stated, that while she was present

the maid took Lady Mordaunt, led her about the room, and showed her the
pictures on the wall, precisely the way in which a child or imbecile mignt be
treated ; and as to the alleged letter to the nurse, requesting her to be silent on
the subject of the confessions, all he could say was that the signature to it was
unlike any other signature of Lady Mordaunt. Dut, assuming it to be genuine,
to what did it amount ¥ Alleged to have been written by her and with a motive,
1t was put into her pocket and never delivered. It was found in her pocket—
it was taken from it—it was never missed by her—and ull this at a time when
it was suggested she was in a sane state, But, assuming its genuineness, did
not the subsequent dealing with, and the forgetfulness of it prove insanity, not
sanity ¥ The jury would apply their minds to the evidence, and say whether
those statements had any foundation in fact. If it was a delusion, he admitted
that it was a delusion which had ceased to exist ; but it was not more than that.
He had shown them, not what people said, but what they did, at the time,
which was much more valuable, He now came to a part of the case which had
not been commented on before, but which was most valuable; he meant that
of Mr. Haines, the solicitor to Sir Charles Mordaunt, who served the citation.
That gentlemen said that Lady Mordaunt apparently understood what he said
to her. It appeared that he had never known her before. It would be found
that he said Lady Mordaunt fixed her eyes upon him in the same manner as had
been deseribed by the doctors who had seen her lataly, at a time when there
was no doubt of her insanity. IHe said he was so overcome by her pitiable
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look that he asked to be allowed to take a chair. He then said said that when
Mrs. Forhes came in Lady Mordaunt looked quite cheerful. Could they ima-
gine a sane woman looking cheerful under those circumstances 7 Subsequently
they would remember that Dr. Gull said he made no more impression on her
than he could make on thatboard. That evidence was of great value in itself,
but it became of ten times more value when taken in connection with that of
other witnesses. If Lady Mordaunt were shamming, was it possible that she
would have sat down on the 16th of May and written that letter (to her husband),
which would have defeated her ohject 7 Was the letter to be accounted for in
any way other than that she was under delusions, and was in total ignorance of
the change in her position ? The same idea remained with her at Worthing.
She funcied Sir Charles was with her. The very idea, close to
the time when she was admitted to be insane, was the same as had
been present in her mind at the earlier stage. As to the nurses,
at all events the Moncreiffes must be believed. Lady Mordaunt had been
insare, or they would not have brought persons from a lunatic asylum
to attend to her. Another part of the case on which he had something to say
was, “ Who were the people who from the time of her leaving Walton were
always with her " BShe was never left a single day without a dependant of the
Mordaunt family with her. What was the evidence as to her insanity?
Sleeplessness, her being constantly watched, never left alone, strange fancies
as to dress. They would remember the time when she came down with
very little on, and all that time they would remember she was not allowed to
purchase a single article of dress for herself. Hence it was that Dr. Rey-
nolds was obliged to give up the idea of simulation, and to come to the delibe-
rate conclusion that it was a case of dementia. At Bickley did she wander at
night? She was found going into Bird's room at eleven o'clock at night, un-
dressed. They kept her locked up at night ? Were sane people kept locked
up at night? Then they had that pitiable incident of her putting a dead leaf
in the beggar's hand. Did they believe that Lady Mordaunt, who had been
tenderly brought up, and was only 21 years of age, had been guilty of so un-
feeling an act if she were mistress of her own mind ? The learned counsel next
touched on the evidence as to the cheques; the evidence of Dr. Wood ; that of
the cook, Florence Stevens; that of General Arbuthnott; and thatof Mr. and
Mrs. Herbert Murray. There was a curious statement as to a conversation
between Lady Mordaunt and Mrs. Murray. Lady Mordaunt said, * What
business had Charley to go jabbering with other ladies;"” and then imme-
diately afterwards, ““ Are you a lady 77 Mrs. Herbert Murary of course said
I am.” Then Lady Mordaunt said, *“ Why do you come ferreting about
here £"* showing a state of suspicion which was one of the strong marks of
insanity. At the Crystal Palace Lady Mordaunt sat down on the ground
as she had done on the road; and when told to get up she got up,
showing the same docility as on former occasions. Dr. Tyler Smith,
whom they had seen, and Dr. Forbes Winslow, went down to see Lady Mor-
daunt in November last. It was not until the fourth day of this trial that
they were told by the other side—not that Lady Mordaunt was now insane, but
that they could not repeat the evidence which had brought on that part of the
question. Would it not have been fairer to have told them at first? If she
presented now the same symptoms as she presented in the beginning, where
would they draw the line? They would remember that Dr. Tyler Smith had
given taciturnity as one of the symptomsof puerperal mania. Had not Mr.
Murray spoken of the fits of the blues which Lady Mordaunt had, and had not
these fits continued down to the present time? It was very trua that even at
Bickley Lady Mordaunt had written to her mother., The letter referred to had
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been written by Lady Mordaunt on October 8. Did Miss Parsons sit at Lady
Mordaunt's elbow when it was written, or was it written from Lady Mordaunt’s
own mind ? e admitted thut Lady Mordaunt had a strong motive for feign-
ing ; but it was admitted that Lady Mordaunt was not now feigning, and could
it be said that she began with the motive ¥ He had been enabled to call the
Prince of Wales and Sir F. Johnstone, and they had said that what Lady
Mordaunt had said against herself was a delusion. He had, therefore, shown to
them the state of her mind at the time of her confinement, at the 30th of April,
and at the present time. It wasr.obusiness of theirs whether this case should end
to-day or should be reopened another time. Nor was the question whether
Lady Mordaunt could simply say guilty or not guilty, but whether she eould
instruct those who advised her as to a number of ‘incidents or a number of
charges. He admitted that the houour of Sir Charles Mordaunt was at stake ;
but, in order to free the husband from that which he suffered under, they would
not inflict an unpardonable and irretrievable wrong on the wife. They should
not suppose that, in coming forward to defend his chila, Sir Thomas Moncreiffe
had laid any impediment in the way in which Sir Charles Mordaunt had sought
his rights. Do not, in order to fiece the husband from that under which he
suffers, inflict a greater grievance upon the wife. And do not suppose that, in
coming forward to defend the honour and the character of his child, Sir
Thomas Moncreiffe has done more than that which was his duty; or
that he has done it as suggested on the other side, with the view of throw-
ing any impediment in the way of Sir Charles Mordaunt obtaining
ing his right. It has been asked why Lady Moncreiffe has not
been called as a witness in the caze. If any blame attaches to such a line of
proceeding I take upon myself that blame. She was not called because in
my judgment it was not necessary, and because I did not desire to enter into
occurrences which took place prior to the 30th April, and with the details of
which the papers have been full for the last week. I was not even aware until
Tuesday afternoon that Sir Frederick Johnstone would be called. I did not
know until yesterday morning what his Royal Highness was going to say.
Voluntarily, in consequence ot the charges made against them, they came for-
ward—the one bound by his high position to support his honour before the
public when it is assailed even by the outpourings of a diseased and disordered
mind ; the other anxious to refute the foullest calumny that could be cast upon
a young man who may hope one day himself to contract an honourable and
happy marriage. It is to be regretted that such a charge should have been
made against him ; it is to be rejoiced at that it has been so thoroughly
rejected.

JEnme applause, which was immediately suppressed, followed the close of
the learned gentleman’s address.

Lord Penzance (to Dr. Deane): I shall sum up the case to-morrow, and in
putting the issue to the jury I propose to ask them, first, whether the res-
pondent was on the 30th April in such a condition of mental disorder as to be
unfit and unable to answer the petition and duly instruct her attorney for her
defence ? Secondly, if she was then in such a condition, did she at any and
what time afterwards cease to be so? I do not want that you should give any
answer at this moment. I will hand you the paper as I have drawn it up,
and if you should have anything to say to-morrow morning upon the subject I
shall be happy to hear you.

The Court then adjourned.
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SEVENTH DAY.

———

The last stage of this extraordinary case having been reached, the court
and galleties were again crowded, and the utmost interest was manifested in
the learned Judge's charge to thejury.

It having been arranged after some conversation between his lordship and
the counsel representing the parties that the question to be put to the jury
should be the following : First, whether on the 30th April the respondent
was in such a condition of mental disorder as to render her unfit and unable
to answer the petition, and to duly instruct her attorney for her defence?
and, secondly, whether she ceased to be unfit at any time since, and when ?

Lord Penzance proceeded to sum up as follows : Gentlemen of the jury—
We are now &pﬂrnauhiug, I am happy to say, the end of this inquiry,
and, as you have heard from the remarks which passed between me and the
bar, we are agreed as to the questions which are submitted to your considera-
tion. You have given to the case the utmost and most patient attention, and
I have no doubt that, if you continue to give to it the same attention durin
the remarks which I have now to address to you, you will arrive at a satisfac-
tory conclusion. The ecase has occupied a great deal of time, and it has oceu-
pied also a great deal of public attention. Indeed, perhaps no trial for some
years has oceupied so much of the public attention as this has. Gentlemen,
there are those who will lament that matters of this kind, arising between
husband and wife, should become topics of public diseussion ; and there may
be some who think that such public discussion, carrying with it, as it does,
knowledge of immorality and matters which every one would wish should be
kept from the eyes of many, is not desirable. It may be said, and T dare say
has been said, that the avidity of the public fo take part in the interest of
this trial is a thing that is to be deplored, as showing a desire to participate
in the investigation of immoral questions. Buf, gentlemen, I am not quite
sure whether that is a correct description of the reason why this trial has
occupied so much attention. Those who stand in high places are always ob-
jects of attention. It is unfortunately true that in the proceedings of this
court there is not a week or a day that passes which would not furnish mate-
rials that to such depraved tastes would be equally acceptable. It is on ac-
count of the position in society held by those who are !mpll.ﬂilh?d in. this mat-
ter that it has excited and occupied so much of the public attention. And
~ gurely it is natural that those who stand in high places should be conspicuous ;
and those who are conspicuous naturally attract attention. It is that circum-
stance, and not the mere details connected with the case, which has excited
such keen interest. In the course of it evidence has been given and remarks
have been made which more or less affect the character of third persons, some
of whom are no parties to the suit ; and it almost savours of injustice that we
ghould here be digcussing in the Divorce Court details which primarily affect
the partics to the suit, but which, in their secondary eoffect, aim a serious
blow at the character of others. I say injustice, because such parties are not
parties to the suit, and, having no charge distinctly made against them, are
not in a position to instruct counsel to defend them. ‘That is an injustice, but
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ss it not a necessary injustice ? Is it possible that we could conduct an inves-
tigation of this kind fairly and truly without sparing any one, and keep out of
sight all the circnmstances that may affect the reputation of others? It seems
to me that we could not ; and that the supreme interests of the parties are best
served by permitting without reserve of the most extensive inquiry into these
matters, however much it may jeopardise the interests of others. Tam not quite
sure that there are not some corresponding benefits in this. The great publicity
with which everything is conducted in this country is in itself a supreme
benefit, and I am not sure that even concerning the very persons to
whom I am alluding—I am pot sure that even as regards them—a public
investigation of this kind has not sometimes in it a corresponding benefit;
because, gentlemen, this suit began no less than a year ago. In the
month of June last affidavits were filed in this court for the purposes of
the suit, which had then become more oOr less public. The * Warwick-
ghire Seandal,” as I think it has been called in the newspapers, was then
by no means a private matter. Rumour had spread it throughout the
country. Many-tongued rumour gave its own account of &nae who

were implicated in it, and while reports are spread around.floating about

in all classes of society, is it altogether an evil that we should come in
the open day into open court and investigate the matter, and so remedy
a part of the wrong that has beendone? No doubt you are not called
upon to-day to give a verdict upon those matters which concern third
persons; but I say it is for the benefit of all that they should be broght
forward and discussed in open court. And, gentlemen, you have had the
advantage of hearing all that can be said upon the subject without let
or hindrance, and without fear or favour. The ca<e on the part of Sir
Charles Mordaunt has been conducted by an intrepid advocate, who
would shrink from nothing if he felt it his duty to state it. Heis also a
consummate master of legal rhetoric, and you have had brought before
you everything which in his judgment should be properly brought before
you in the inqguiry. Gentlemen, I cannot help thinking, after all is said
and done, that we arc no losers by this public investigation. As regards
His Royal Highness the Prince of Wales, and the others whose names
were mentioned, the investigation has told us all that could be proved
in respect of them; and I fhink it must be a matter of congratulation
to you that, as vegards His Royal Highness especially, the advocate for
Sir Charles Mordaunt says, honestly and fairly, “This is all I can put
before you to justify the statement which Lady Mordaunt made shortly
after her confinement in relation to the Prince of Wales. This is all I
can lay before you, and I will not impute that he was guilty of the crime
of adultery.” And it is only justice to the learned counsel tosay that he
caid the same thing substantially when he opened the case before you.
T am afraid I caused him some embarrassment by suggesting that names

ghould not be mentioned ; but, on reading the shorthand writer’'s notes -

of his statement, 1 find that he did not impute anything like the crime
of adultery to the Prince of Wales. With that remark I pass to the
subject of our inquiry; and I think I may assist you in seeing your way
more completely than you do already by stating the course which this
suit has taken. Having briefly detailed the several steps taken in the
enit, from its inception down to the present trial, his lordship continued :
There is one question upon which, I think, there has been some mis-
representation, and that is as to what is to be the effect of your finding,
one way or the other. Ithasbeena topic much pressed upon you by the

el
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advoeate for Sir Charles Mordaunt, and it has been asked what is to be
the effect of your finding, supposing you came to the conclusion that the
respondent was not able to answer? It has been said that such finding
would be to stop Sir Charles Mordaunt's divorce. But, first of all, I may
say that, although Lady Mordaunt may be ont of her mind now, she may
yet recover; and if in the course of a year or two, or of any number of
years, she ceases to be out of her mind and is restored to her reason, Sir
Charles Mordaunt will have as good a right to a divorce, and as good a
right to eall her to account for her conduct, as if she had never been
insane. And, therefore, it is wrong to say that if you conclude she is not
now fit to answer, that puts an end to Sir Charles Mordaunt’s suit. But,
further, it has not yet been decided after argument at the bar, whether,
supposing Lady Mordaunt is out of her mind, Sir Charles Mordaunt may
not go on with his suit. The learned counsel is aware that that isa matter
which will have to be argued before the Court, and, however that point
may be decided, this is clear—that so soon as she recovers, Sir Charles
Mordaunt will be entitled to go on with his suit as if she had never been
ill. You have also been asked in very stirring language whether you are
content that Lady Mordaunt’s illegitimate issue should succeed to her
husband’s estate ; and whether you will allow a gentleman of his high
position and his high character to have the remainder of his life made
miserable by being tied to a woman who hasdishonoured his bed. These
are stirring topics, and were much dwelt upen by the learned counsel.
They occeupied a great part of your attention. The matter which occu-
pied a great part of your attention, and gave rise to the most forcible
remarks on the one side and the other, was the question whether Lady
Mordaunt did or did not commit adultery. Of course that is not the
question you have now to determine. It is not your duty as a jury to
come to any collective opinion whatever upon that point. The question
of Lady Mordaunt’s misconduct is introduced for the purpose of drawing
an inference from it, and it will be, no doubt, your duty to weigh the
evidence given on that point for the purpose of ascertaining, as faras you
can, if the statements she made just after her confinement were true or
had a reasonable foundation. It is a curious sort of inquiry. Those
statements of Lady Mordaunt are not introduced before you in the way
in which such statements ordinarily are adduced fpr the purpose of
proving adultery. Theordinary processof reasoning 1s reversed, and the
adultery is introduced to prove the truth of the statements. Therefore
you see that in applying your minds to this point you have got to ascer-
tain how far Lady Mordaunt’s statements are supported by proof of the
truth of the facts; and you must look at the proof that concerns thuga
facts independently of the statements. What we have got to ascertain
is this. Setting aside the statements, how far have we got evidence on
which we can rely to establish the truth of the fact; for, if the fact is
true, it goes some -W-HF——I will not say how far now—but it would 20 s0me
way towards showing that she was sane when she made the statements.
Let us then see how far it is established, independently of these state-
ments, that this lady has committed adultery. Now, first, as regards Lord
Cole. The evidence about that transaction, I own, seems to me to be of
a very cogent character. You know the respondent made before her
Eﬂnﬁnﬂme‘;t an entry in an almanac or ﬂ:mry, whmh_hm_beeu laid bef_cu'e
you. Itisa little ordinary almanack which she carried in her travelling
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bag, and opposite the 3rd of April she has put a little mark, and uppmaite
that she has written, “ 280 days from the 27th June.” Now, we have it
in the evidence of Sir Charles Mordaunt that her confinement was
expected at the end of March or beginning of April, and there is no
doubt she did expect to be then confined. What was the meaning of that
entry made before her confinement, and before any suggestion was made
of a disordered mind, unless it meant this: ““ I shall he confined on the
3rd of April, because that is 280 days from the 27th June when my child
was conceived.”” That must be the plain meaning of that entry, as it
seems to me. 1 do not shut out from consideration what the learned
counsel for the respondent has suggested, that there are certain signs by
which women go in this matter of childbirth, and that it is possible that
she may have referred tothe 27th June as the time of the cessation of
certain periodical disorders. But still there is the 27th of June so fixed
as being 280 days to the 3rd April—the ordinary period of gestation.
Now, what seems to me to bear with extreme weight against Lady
Mordanunt on this head, and I own I see myself no way out of the con-
clusion as to it, is that on the 27th of June and afterwards her husband
was in Norway. You will bear in mind, also, that the appearance of the
child corresponds and tallies with that period. Not that that would
prove that Lord Cole was the father of the child, but there are other
circumstances of the gravest suspicion tending very strongly to that
conclusion, because on the 27th June Lord Cole dined with her, and it is
proved that after the other company had left he remained an hour and a
quarter at least alone with Lady Mordaunt. I have often had to say in
this court that when we are discussing the conduct of parties with the
view of drawing a conclusion of criminality, it is necessary that we should
bear in mind the ordinary usages of society. When we find that the
conduct of parties is consistent with the usages of society, we ought not
to be suspicious. But was it according to the usages of society that
Lord Cole should stay behind the other guests and remain for an hour
and a quarter with Lady Mordaunt at that time at night? PBut it does
not stop there. The evidence is that he called two or three days a week
after that until she went down to Walton, which sghe did on the 7th July.
On the day on which she went down Lord Cole makes his appearance at
the station, takes tickets for her, gets into the carriage with her, and goes
dows with her to Reading, and three days afterwards he goes down to
Walton Hall, and is the sole guest of Lady Mordaunt. There isno other
guest in the house.

Dr. Deane: Your lordship will pardon me, but there were two other
guests. Miss Scott and her cousin were in the house at the same time.

Mr, Inderwick agreed that this was so.

Lord Penzance: I have no doubt that counsel are right, and therefore
my remarks are enlirely withdrawn. There is nothing in Lord Cole
going dowa there. On the 13th Sir Charles Mordaunt comes home.
Lady Mordaunt, we find on the very first day after the confinement—on
the Monday—says to the nurse, “ That is not Sir Charles's child; Lord
Cole is the father of it;"’ and she repeats that every day during the
week. You are not asked to form a collective opinion on this matters
and I pass trom that case to the case against Captain Farquhar. Now,
the case against Captain Farquhar is not nearly so strong. Indeed, if it
were not for one piece of evidence, I think you would say it would hardly
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justify anybody in coming to an adverse conclusion. The evidence I
allude to is that about a certain letter, It js said he was a constant
visitor to the house. Bird says he once went into the billiard-room, and
found ome of the respondents and Lady Mordaunt standing close
together. Bird, the butler, was a very suspicious witness, because we
find that previous to this he had put by two Morning Post newspapers,
and therefore undoubtedly suspected some familiarity between them.
More important evidence is that of Mys, Clarke, who speaks of Lady
Mordaunt at the time Captain Farquhar was in the house. Then she
goes to the matter at the Palace Hotel. TLet me tell you what was
proved. She same up to London for the purpose of shopping, and she
was unwilling, according to Sir Charles’s account, that he should come
up with her. She came up on Thursday, was in town on Friday, and on
Saturday she went back again. It is proved that Captain Farquhar was
in the hotel at the time. The lady’s-maid saw Captain Farquhar on Thurs-
day, the day of arrival, on the landing with her mistress; but whether
he had dined with her, where he was and where he passed the night
there is no evidence to prove. All that is proved is she saw him on the
landing. He was in the hotel on the Saturday, and his name was
entered as being there on a certain day; but I doubt whether you would
attach much weight to that if it had not been for this letter, and in
dealing with this part of the case you must consider how far you are
satisfied with the truth of that letter. There are suspicious circumstances
eonnected with it. Lady Mordaunt went home and was unwell for a
week. That letter was not discovered until the following Saturday. It
appears from the evidence of the lady’s-maid that she and the butler had
sowme conversation about Captain Farquhar, and thereupon the careful
butler put away the Morning Post in his drawer. This is three or four
days before the letter was found. There is the lady’s-maid, and she
finds the letter and takes it to the butler. He did not take a copy of it,
and she put it back again. Afterwards her mistress came into the room
and took the letter up, said she did not know it was there, and put it in
the fire. You will have to consider how far a lady is likeli to leave
letters of that kind lying about. But more extraordinary is the way in
which they come to that letter. In the month of March Sir Charles
made his Inquiries, and the attorney was sent for. Mrs, Clarke told him
all she knew, except this letter. Bird told him all he knew, except that
letter ; and nothing is said about this letter until later on about the end
of April, when, as Clarke says, she told the attorney, and according to
Bird, he told the solicitor in May or June. Now I feel this, that it is for
you to say whether, after all this, you will give the amount of credibility
to that letter which would otherwise attach to it. That is the case with
regard to Captain Farquhar. The case against Sir Fredrick Johnstone
is of a character so extremely slight that if T were trying the question of
adultery, and had to ask whether upon this record the respondent had
committed adultery, I should be hound to tell you that there is no
evidence—at least, I mean no evidence but that of Lady Mordaunt’s
admission. What is the evidence independent of that ? Beyond the
fact of his being a visitor to the house, the whole evidence is this: That
on the 30th December he dined with Lady Mordaunt at eight—the usual
hour of dining—and stayed till twelve o’'clock or thereabouts, I have
looked through the evidence, and I fail to find any fact in connection
D
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with him except that. The learned counsel fell into error when he said
she was in town for only one night, when, in fact, she was in town for
some time. You have heard the account which Sir Frederick Johnstone
gives of how he came to dine there. We have not arrived at such a
pass that a jury can find a gentleman and lady guilty of adultery
because they dined together. I have omitted one fact with regard to
Captain Farquhar. The hotel bills show that two people dined there on
the Thursday—not on the Friday. The letter from the Tower was
written on the Saturday and apparently alludes to the day before. Lady
Mordaunt appears to have had some one with her on the Thursday, but
not on the Friday evening. I must not omit the Prince of Wales. The
evidence was that the Prince of Wales visited Lady Mordaunt two or three
times in 1867, and called, as Mys, Clarke said, about onece a week in 1868,
and the respondent, she said, has “ given me several letters for the Prince
of Wales, and I gave them to the footman.” Bird said the Prince had
called once or twice ; that he came to lunch with other people, and stayed
a quarter of an hour after the rest. The third witness was Johnson, the
footman, and he had taken three letters to Marlborough House while
Lady Mordaunt was in town. That is the evidence. Again I should say
to you, if I were trying a question of adultery, and leave the statement
out of the question—I should say that there is not the slightest evidence
from which you can find adultery. A gentleman calls upon a lady at an
ordinary hour. He stays an hour or more. There was one peculiarity :
when his Royal Highness called there no one else was admitted; that,
as learned counsel says, is etiquette in this and I believe all other
European countries. When a Royal visitor is admitted the door is closed
against others. Then what is the evidence of the letters, which I will
not trouble you with reading ? I should say in this, as in the case of
Sir Frederick Johnstone, that setting the admissions aside, and dealing
with the matter judicially, I should be bound to withdraw the case as
one on which there was no evidence. Now, with very much pleasure to
myself, I will pass away from that branch of the inquiry. And now we
approach what is the real question of the case, namely, the sanity of the
lady at a certain time. I do not know any subject on which it is more
difficult to find exact words to express an idea that on this subject of
sanity or insanity. There are distinguishing words used. You talk of
a person of weak intellect, or unsound mind, and so on. Sometimes you
call them maniacs, suggesting the idea almost of a man chained to the
leg of a bed. I believe there is a great variety in diseases of the mind,
as in the diseases of the body, and I believe there is a difficulty in finding
words in which you will aptly convey to the minds of those whom you
address the precise nature of the disease in question. The only way I
can put the guestion to you is this: I must ask you whether you consider
this lady was in such a condition of mental disease as to be unable to
cive the necessary instructions for her defence, and 1 prefer using that
to any other phrase, because that is the question we have to try. There
are two periods which have to be bronght to your attention. The peti-
tioner confined himself to the second period, from the 30th April down
to the present time. The respondent insisted on introducing some
questions on an earlier period, between her confinement and the 30th of
April. No doubt the question you have to decide is the second period,
but it is impossible you could be asked to come to a conclusion as to the
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second period without going into any consideration of the first. No
doubt Sir Charles Mordaunt the petitioner, could insist on going into her
condition from the moment she was confined down to the 30th of April.
You may reason from one period to the other and reconcile the appearance
she bore in each. Tests have been resorted to by the petitioner in order
to establish her sanity. One test was, were the admissions true? The
secon 1 was, what reasonable things did she say and do? I am not sure
either of those tests was correct. Suppose it were true that Lady
Mordaunt had dishonoured her husband to the full extent she said, does
it follow that she was sane? Do insane people never refer to events that
have really taken place? Is it possible that a woman should be conscious
of guilt, and that at her confinement she might state that which was
true and add to it that was false? Would it be impossible for a guilty
woman to confess her gnilt, and at the moment of her confinement add
to that which was not true. It is said she made the confession because
the child was diseased, and she knew she would be found out; and, if
that were so, it would go a great way to show she was sane. But,
gentlemen, the facts deny that. She accused Lord Cole of being the
father, and asked if anything was the matter with the child., She was
told no ; and although that was repeated on the Tuesday and Wednes-
day, she did not retract the confession as to Lord Cole. Was she acting
as a reasonable woman in the full possession of her faculties? Why
should she make a confession? She might think she should obtain the
forgiveness of her husband. But that was not so, for, in reply to Mrs.
Cadogan, who asked her to apply to her husband for forgiveness, she
said she would humble herself to no man; and again, when asked if she
was sorry, she gave a still more extraordinary answer, and said, “ But I
am not sorry.” Then it was said that she was reasonable sometimes.
But can you go into any asylum in London where you will not find Sfﬂple
who may say sane things while their minds are disordered? I will not
o into cases of mania on certain points, where the patient may be per-
fectly sane on every other point until that one is touched upon. His
Lordship then proceeded to read and comment upon the principal facts
given in evidence. He referred to that of the nurse, as to what was
said on the subject of the disease in the child, and the answer that there
was nothing to be seen in it more than at a common birth, and the con-
fession made that the child was Lord Cole’s, which, as his Lordship
observed, was before the child had begun to he bad. Reading on from
the nurse’s evidence to the time when Sir Charles was called on to hear
the confession on the Tuesday week after the confinement, he confessed
he was struck with the fact that the nurse had not been asked any
uestions as to the condition of Lady Mordaunt during the week, which
was the time when Sir Charles wrote certain letters. They would bear in
mind the demeanour of this lady, and would remember that, she was
described to look cheerful, notwithstanding these depressing ecircum-
stances, and that at a time when a mother is usually fondly atvtached to
her child she took no notice of it. The evidence as to requiring the
nurse to give her landanum seemed to indicate guilt, but it would be for
the jury to say whether the guilt was inconsistent with a state of
insanity. Passing without comment that testimony as to asking the
nurse to kill the child, his lordship next read the evidence of Mrs.
Cadogan, remarking that on the morning after Lady Mordaunt had made
this terrible confession she appeared to be quite cheerful and laughed.



100

On the question as to the lady's health at this period there had been
extraordinary contradicetion in the ease. They had Sir Charles writing to
gay that his wife was so ill as not to know ordinary people about her, and
yet Mr. Orford said she was well, and that the statements of Sir Charles
were not true. It was therefore important to hear what this lady saiq,
and he accordingly read the evidence at length, deseribing varying con-
ditions of Lady Mordaunt, chiefly as been depressed and odd. Well,
they sent for Dr. Jones, mainly because she was in that state. My,
Cadogan went to her to get from her more fully that which she had con-
fessed. She eried, but said nothing. What, then, was the object of her
confession if she did not at least name what she had told to her husband ?
His lordship next touched upon the evidence of the Dowager Lady Mor-
daunt, and proceeded to finish that part of the evidence by reading the
statement given in the witness-box by Sir Charles himself, including the
confessions and Sir Charles’s expression of his disbelief in them at first.
He then referred to the letters written by Sir Charles Mordaunt to Lady
Monereiffeand other members of the familyafter the confessions were made
to him and up to the 13th of March, and pointed out that these letters, in
which Lady Mordaunt was described as knowing no one and understanding
nothing, should be taken as the expression of Sir Charles’s opinion of
her mental state at that time. It was asked why Lady Moncreiffe had
not been called into the witness-box to give her testimony, He was
bound to say that he saw no reason why she should not have been ealled.
If the account given by the witnesses called by Sir Charles Mordaunt to
represent the condition of the respondent during her confinement was to
be questioned, no more important witness than her mother could have
been called. Why she had not been called was a matter upen which
the jury should form their own conclusions. He dared to say that
it would be a very painful and a very trying position for Lady Moncreiffe
to be placed in; but,on theother hand, if she could give a different account
from that presented by the witnesses on the other side, she ought not, in the
interests of her child, shrink from the ordeal. It was said that she could not
feel more under such circumstances than Jessie Clarke, the lady’s maid;
but that observation should be taken with a limitation. TFor as to Jessie
Clarke, no witness could be found who gave her evidence with more cheerful
alacrity touching everything that concerned her mistress’s dishonour; and, if
she had a feeling of repugnancein the witness-box, she had certainly disguised
it to admiration. The question however, was, could Lady Moncreiffe contro-
vert the statements made by the witnesses on the other side?  To that extent
the remarks of the leammed counsel for Sir Charles Mordaunt were well founded,
but the jury should form their own opinion of the circumstance.  What they
had to fry, however, was whether the respondent was of a nervous and disordered
mind, and they had to try that not by the witnesses who were not called, but by
those who were. He now came to the 15th May, when Lady Mordaunt
arrived in London on her way to Worthing. She stayed with Lady Kinnoul at
Berkeley-square, and on the 16th May she wrote to her husband in just such
terms as a lady would write who was away for a visit of pleasure or a holiday,
and who was to return home and live in perfect harmony with her husband.
Tt was said that the letter showed a sane mind. DBut, supposing it to be a
genuine letter, and not written for a purpose, was it not a proof that when
she left her husband’s house, on the 15th May, she did not leave it with
a semse of her true position—that she was going away for good, that she
was charged with adultery, and would never sce him again ? That was then

P i) B




101

her trne position. Tler husband had gone to Scotland, fishing, and had
parted with her for ever; and, if in her right senses, she must have known
that her journey to London was not a jomrney of pleasure, and that the so-
ciety of her husband would never again be enjoyed by her. There was
another view of the letter, and that was that it was written for a purpose—
for shamming. But as to that there comes this question—was it likely that if
she began by shamming she would end in real madness 7 And if she really
was mad now, and when 1t was admitted that she was now out of her mind,
did the suggestion of shamming become one that was any longer tenable ?
What did Lady Mordaunt propose to gain by shamming to prevent her hus-
band divorcing her, she should pretend to be mad all the rest of her life. The
madness could not he put on for the purposes of to-day and thrown off to-
morrow. [f simulating at all, she should simulate madness for the rest of her
life. Buf was life worth having under such circumstances? And yet the
moment she eeased to sham—the moment she returned to society and attempted
to enjoy its pleasnres—that moment Sir Charles Mordaunt might prosecute
his smit and demand the relief which he now sought. There was another view to
be taken of it in the opposite direction, and that was the motive which Lady
Mordaunt might have to establish delusion at the time of her confinement, and so
got rid of the admissions then made by her. His Lovdship then referred to
the evidence of the witnesses who saw her shortly afterwards at Worthing,
and remarked that it was all-important, the period to which they spoke being
on the confines of that into which they had first to inquire. That was the
examination which took place at Worthing ; but during the interval between
that and her going up to Bickley, she came to London, and Dr, Gull saw her.
Dr. Gull doubted whether she ever used two sentences together. There were
symptoms of monotony which were consistently maintained for a length of
time—symptoms which might be consistent cither with the theory of sham-
ming or that of insanity, But all this time she was gaining in weight and
becoming stouter, and it wonld be worth their consideration whether, as the
doctors said, that fact was inconsistent with the cireumstances of the depres-
gion that must have preyed upon her mind if she were sane. Coming now to
the stay at Bickley, he had determined, after hearing the evidence which he
had read, that she should be at a neutral place, where both sides could have
access to her, and hear what she said and see what she did, THis lordship
read the evidence of Jane Kebble as to frequent acts of cecentricity by Lady
Mordaunt including the gathering up of dirt in the road, and the giving of
the dead leaf to the beggar, the eating of cinders and coal and fluff from the
carpet, all the while looking cheerful and happy. Sarah Barker, the maid,
stated she had seen Lady Mordaunt lie down in the road. Both these wit-
nesses had kept diaries, and destroyed them. Bird, the butler, said that when
she went into his room he did not think she was in her right mind. Then
eame Mrs. Cabon, who said she particularly observed Lady Mordaunt’s weak-
ened mind in the last three months., From her account it would seem that
she spoke positively as to Lady Mordaunt appearing to be weakening in mind
from the end of December, and she was not sure that she might not have seen
signs of the same kind of weakness before that time. These witnesses did
not contradict the statements of the nurses, and therefore it must be taken
that the lady did say the things which they imputed to her. Then came
the visit of Mr. and Mrs. Herbert Murray on the 27th of September. His lord-
ship read the evidence of those witnesses as to the conversations between Lady
Mordaunt and Mrs. Murray, the visit to the Cyrstal Palace, and the pauses
in Lady Mordaunt’s movements and in her talking. Then they had the
evidence of the cook, who stated that Lady Mordaunt gave rational orders as
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to dinners. The case on the part of the respondent had been that she was
not bereft of reason. It was necessary to see how medical men put the case.

His lordship cited the evidence of Sir James Simpson, which he said wasin

several general points supported by Dr. Tyler Smith. Noticing particularly
that delusions frequently arose and derived their tone from the nature of the
ailment, he pointed out her statements as to Lord Cole might be true, or par-
tially true, and those as to the other names she mentioned might not be true,
After alluding to the testimony of Dr. Priestley and Dr. e, his lordship
noticed that of Mr. Orford and Dr. Jones. He had not, he said, called their
attention to a particular disease, because there was no evidence as to that
disease. All the medical men agreed that the symptons were consistent with
a perfectly innocent cause. Dr. Priestley attended her eight or nine months,
and if all the appearances which she and the child had were attributable to
that the other falls to the ground. 'Whether she fancied she had the disease
is another matter. If she said to the nurse, “ Has the child got the com-
plaint 7" it would appear that she had got that into her head from some
source or other; but as to her being actually diseased there is no evidence
whatever. I have now (said the learned judge on concluding) gone through
the evidence which has been adduced on this issue, and it is for you to weigh
it and give effect to it as a whole. There are one or two broad views which
ought not to escape your attention. Starting from the fact that Lady Mor-
daunt is now insane, you will see whether the facts proved will enable youto
ascertain when she became so.  Are there any facts which will enable you to
say that up to this time she was in full possession of her faculties, and that
from this time she has become insane? Was there any period you can fix
when these signs made their appearance? The difficulty in the case of those
who admit she is now insane, but say she was in her ordinary senses at the
time she was at Walton, is, that there is nothing to connect any unusual
symptoms with any specified time. Her symptoms now are silence and want
of comprehension, and these are the signs which she has exhibited, according
to the evidence, more or less all along. "Who shall say when was the first
period when there were no signs of a diseased mind ? %hnae who say she is
sane have not been able to contradict the doctors, who say her mind was un-
sound. They go to the supposition that the lady has put on insanity and put
on a false demeanour, to assume acts of insanity, and is not, in fact, insane.
These seem to me to be the broad views which will occur to your mind upon
the question. The evidence has been laid in detail before you. You have
given the attention which a jury should give in the course of a long trial. Ido
not think I can assist you i]'urt.her. I must ask you the questions whether Sir
Thomas Moncreiffe has established that on the 30th of April Lady Mordaunt
was in such a condition as to be unfit and unable to answer by petition, and
duly instruct an attorney in her defence; and, secondly, to ask you whether
wir Thomas Moncreiffe has in like manner established that she has be-
come 80 unfit and unable at any time since the 30th April—and if so, when.

The jury, thus charged, retived at twenty-five minutes past two o'elock.
They were absent in deliberation for barely ten minutes, and at twenty-five
minutes to three returned into court.

Mr. Billinge (the clerk): Gentlemen of the jury, have you agreed upon
your verdict ?

The Foreman : We have agreed.

_Mr. Billinge: Was the respondent upon the 30th of April in such a condi-

tion of mental disorder as to be unable to answer the citation and instruct an
attorney in her defence ?

The Foreman : She was totally unfit,










